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روزنامه صبح ایران
اقتصاد  به  اتصال  اوراسیا  به  الحاق  اینکه  بیان  با  رئیس جمهوری 
جهانی را هموار می کند، گفت: پیشرفت و قدرت اقتصاد کشور زمانی 
است که در عرصه جهانی رقابت پذیر باشد حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی رئیس جمهوری عصر امروز دوشنبه پیش از عزیمت به 
ایروان پایتخت جمهوری ارمنستان در فرودگاه مهرآباد اظهار داشت: 
این سفر بنا به دعوت نخست وزیر ارمنستان برای شرکت در اجلاس 

سران کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اورآسیا انجام می شود. 

رییس قوه قضاییه با تاکید بر مبارزه قاطع با فساد اظهار کرد: دست 
کسانی که به بیت المال دست درازی کرده اند را نه از مچ بلکه از بازو قطع 
می کنیم.  حجت الاسلام والمسلمین سید »ابراهیم رئیسی«در آیین 
افتتاحیه بیست و سومین مجمع فرماندهان و مسئولین سپاه با بیان 
اینکه برخی تصور می کنند که اجرای عدالت اقدامی ناشدنی است، 
اظهار کرد: اجرای عدالت امری شدنی است، همانگونه که کسی باورش 

نمی شد برادران سپاه بتوانند پهپاد آمریکایی را با به روزترین امکانات

روحانی پیش از عزیمت به ارمنستان؛

الحاق به اوراسیا اتصال به اقتصاد جهانی 
را هموار می کند

 هشدار رئیسی به مفسدان اقتصادی:

دستتان را نه از مچ بلکه از بازو 
قطع می کنیم

آیت الله محسن غرویان:

اظهارات برخی مسئولان نشاط و امید 
جامعه را هدف قرار می دهد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

گردش ۹ میلیارد قطعه اسکناس در اقتصاد ایران

روحانی به تماس تلفنی ترامپ پاسخ نداد

اموال همه کارگزاران ارشد نظام باید اعلام شود 

انقلاب شفافیت

و  کشور  مصالح  انقلاب  رهبر  گفت:  حوزه  استاد  یک   
مصالح نظام را در کل و با دید وسیع نگاه کرده و صحبت 
می کنند اما برخی آقایان خیلی دید محدودی دارند و گاهی 
مطرح  را  اظهاراتی  محدود  بینش  و  دید  همان  براساس 

محسن  الله  آیت  است.  رهبری  نظر  خلاف  که  می کنند 
غرویان در واکنش به اظهارات رئیس مجلس خبرگان و دبیر 
شورای نگهبان مبنی بر اینکه »کسانی که تحمل این نظام 

را ندارند شناسایی و محکوم شوند« و تناقض آن با سخنان
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فرمانده نیروی انتظامی:

نخواهیم گذاشت خدشه ای به امنیت مردم 
وارد شود

انقلاب شفافیت مالی از درون قوه قضاییه آغاز شده است، انقلابی که در آن به رئیس قوه قضاییه این اختیار داده شده است تا 
نتایج بررسی خود درباره افزایش اموال کارگزاران نظام و خانواده آنها، از عالی ترین مقام سیاسی و اجرایی کشور یعنی رهبری و 
رئیس جمهوری را به اطلاع عموم برساند و البته لیست اموال پایین ترین سطوح مدیریت ارشد کشور یعنی روسای کلانتریهای 

محلی و معاونان شهرداران مناطق در کلانشهرها و خانواده شان را رصد کند.

اجازه دهیم
 درانتخابات 
 صدای همه 

شنیده شود

سخنگوی دولت:

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم از برنامه ریزی ها برای اجرای طرح "قم شهر بدون 
دخانیات" خبر داد.  دکتر محمدرضا قدیر دیروز در دیدار با رئیس جمعیت مبارزه با دخانیات 
و معاون سازمان جهانی بهداشت گفت: بر اساس نظر سازمان جهانی بهداشت و اعلام 
آمادگی دانشگاه علوم پزشکی، شهر قم در کنار شهرهای مکه و مدینه به عنوان شهر بدون 
دخانیات معرفی شده است. وی بیان داشت: طی ماه های گذشته تیمی از سازمان جهانی 
بهداشت به قم سفر و با علما و مراجع عظام تقلید دیدار و گفتگو کردند که در آن دیدارها 
علمای قم، بر اجرایی شدن این طرح تأکید داشتند.  سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم 
گفت: مراجع عظام تقلید هر چیزی را که بر بدن ضرر داشته باشد، حرام اعلام کرده اند که 
دخانیات نیز ازجمله آن مسائل هستند و اثرات مخرب بسیاری بر بدن انسان دارد. دکتر قدیر 

گفت: قم می تواند به شهری الگو در زمینه مبارزه با مواد دخانی تبدیل شود و با بهره گیری

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: مودیان مالیاتی در این استان برای استفاده از فرصت 
بخشودگی 100 درصدی جرایم قابل بخشش تا 30 مهرماه جاری فرصت دارند. سهراب 
امدادی فرد  افزود: بر اساس بخشنامه ۴1/۹۸/۲00 که در هشتم مردادماه ابلاغ شده است، 
سازمان مالیاتی کشور امتیاز ویژه ای برای بدهکاران مالیاتی قائل شده و همه مودیان مالیاتی 
حقیقی و حقوقی می توانند از این مزایا استفاده نمایند. وی بابیان این که مودی مالیاتی باید 
اصل مالیات و بدهی غیرقابل بخشش سال های گذشته را پرداخت نماید تا کل جرایم وی 
بخشیده شود، اضافه کرد: اگر مودیان بخش های تولیدی از یکم تا سی ام آبان اقدام به پرداخت 
اصل مالیات و جرایم غیرقابل بخشش نمایند، ۹۸ درصد و سایر مودیان ۹۶ درصد مشمول 
بخشودگی می شوند. به گفته وی، درصد بخشودگی جرایم غیرقابل بخشش در ماه های آذر، 

دی، بهمن و اسفند نیز به ترتیب برای مودیان واحدهای تولیدی ۹۶، ۹۴، ۹۲ و ۹0 درصد و 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد

 قم؛ به شهر بدون دخانیات تبدیل می شود
مدیرکل امور مالیاتی استان قم اعلام کرد

بخشودگی جرایم مودیان مالیاتی تا 30 مهر 
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از دارایی رهبری تا رئیس کلانتری و معاون شهردار منطقه

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

 

در نظر دارد نسبت به برگزاری مزایده عمومی با مشخصات ذیل اقدام نمیاند.

مبلغ سپردهمبلغ پیمانعنوانردیف
اجاره مغازه )با کاربری فروش تجهیزات آتش نشانی(مزایده1

توضیحات: 55متر مربع با پوشش کف سرامیک ، دیوار سرامیک 
، شیشه میرال ، درب کرکره برقی ، قفسه بندی ، پارتیشن و تلفن 

مجزا و آب و برق ،و گاز مشترک به عهده سازمان می باشد.

 252/000/000
ریال

 12/000/000
ریال

بدینوسیله از کلیه متقاضیان  دارای صلاحیت دعوت میشود برای دریافت اسناد مزایده و ارائه پیشنهاد ظرف 
مدت 7 روز از تاریخ درج نوبت دوم آگهی به واحد امور مالی این سازمان واقع در جاده تهران ساوه – کلیومتر ۲5 

سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر گلستان مراجعه نمایند.
بدیهی است:

هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده میباشد. سازمان آتش نشانی گلستان در رد یا قبول یک یا کلیه 
پیشنهادات مختار می باشد. شرکت کنندگان 5% مبلغ را به صورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب 
سیبا به شماره 010۸0۲00۲۹00۲ نزد بانک ملی شعبه شهرداری گلستان  به عنوان سپرده شرکت در مزایده 
ارائه نماید. در صورت انصراف نفر اول ، دوم ، سوم سپرده شرکت به نفع سازمان آتش نشانی ضبط خواهد گردید. 

سایر موارد در اسناد مزایده قید گردیده است.

آگهی تجدیدمزایده عمومی

سلگی- سرپرست سازمان آتش نشانی-و خدمات ایمنی شهر گلستان

سازمان آتش نشانی و خدمات سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر گلستان 
ایمنی شهر گلستان

سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر گلستان
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم 

 

در نظر دارد یک باب غرفه را ، از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص 
واجد شرایط واگذار نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی غرفه با کار بری بار فروشی  واقع در بلوک 11 میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی . 

متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و 
به شرح ذیل می باشد:

مبلغ تضمین شرکت در مزایده ) ریال (ارزش اعیانی و سرقفلی ) ریال (مساحت اعیانی مساحت عرصه شماره غرفه
۲30۲707/۴50/000/000۶70/000/000مترمربعغرفه شماره 3

- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 3510۸۲۴۹151۸۲31 بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- واحد درآمد مراجعه نمایند ، تلفن 

. 3۶۶۴117۴
- دریافت اسناد از مورخ ۹۸/07/0۸ لغایت ۹۸/07/1۸ می باشد.

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
تذکر: برنده مزایده می بایست 50% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه و در 1۸ 

قسط پرداخت نماید.
-مشخصات غرفه به شرح ذیل می باشد:

الف ( اسکلت غرف فلزی سنگین با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه و کارتن 
پلاست می باشد . ب( غرفه با بر 10 متر و طول ۲3 متر ، ج( داخل غرفه سرویس بهداشتی و دو اتاق 

در همکف و یک اتاق بزرگ روی آن بنا شده.
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۹۸/07/1۸ می باشد .

-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و 
مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی 

شرایط می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه ۴ - معاونت 

خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست تحویل  نمایند.    

 روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده ) نوبت دوم (
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اخبار

دیپلماسی عزت و اقتدار در 
بهشت شداد

نیویورک را می توان مقر استکبار و بهشت شداد مدرن 
عصر  در  بخصوص  آمریکا  متحده  ایالات  که  چرا  نامید، 
ترامپ، به نمادی از تکبر و خودخواهی حتی نزد دوستان و 

هم پیمانان خود تبدیل شده که سودای تحقق برتری و ارجحیت آمریکا بر همه چیز و همه 
کس و حاکمیت »شیوه زندگی امریکایی« بر جهان را در سر می پروراند. 

هفتاد و چهارمین اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل متحد به روال معمول در سومین 
هفته ماه سپتامبر در شهر نیویورک آغاز و در حال برگزاری است. نیویورک را می توان مقر 
استکبار و بهشت شداد مدرن نامید، چرا که ایالات متحده امریکا بخصوص در عصر 
ترامپ، به نمادی از تکبر و خودخواهی حتی نزد دوستان و هم پیمانان خود تبدیل 
شده که سودای تحقق برتری و ارجحیت امریکا بر همه چیز و همه کس و حاکمیت 
»شیوه زندگی امریکایی« بر جهان را در سر می پروراند. خوابی پریشان که با توجه به عزم 
ملت های آزاده و وجود نظام های سیاسی مستقل و به مدد اندیشه عدالت محور و پارادایم 
اسلام ناب که جمهوری اسلامی ایران منادی و پرچمدار آن است، هیچ گاه تعبیر نخواهد 
شد. برگزاری نشست های سالانه و ادواری سازمان ملل متحد بخصوص نشست سالانه 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد با حضور سران، رهبران، رؤسای جمهوری و وزرای 
خارجه قریب به اتفاق کشورهای عضو سازمان ملل؛ فرصت بسیار مغتنم و مناسبی است 
که کشورهای مستقل و آزاده بتوانند با صدای بلند و به بهترین وجه ممکن، ندای حق 

خود را به گوش جهانیان برسانند.
گرچه در سنوات اخیر بخصوص با روی کار آمدن هیأت حاکمه کنونی در امریکا به 
ریاست دونالد ترامپ- که به گروه های مافیایی و دارو دسته نیویورکی های قرن 1۹ و 
نیمه اول قرن بیستم شبیه ترند تا حاکمان سیاسی مِسئولیت شناس- سران و مقامات 
امریکایی با همراهی جمعی از جنایتکاران موسوم به گروه بی، درصدد مصادره تریبون 
ملل متحد برای حمله و اتهام زنی به کشورهای مستقل از جمله جمهوری اسلامی 
ایران برآمدند، معذالک از قضا سرکنگبین صفرا فزود! به عبارت روشن تر، به رغم همه 
کارشکنی ها و محدودیت های دولت آمریکا در مسیر ورود هیأت های خارجی مشخصاً 
نیویورک، حضور رئیس محترم  به مقر سازمان ملل در  هیأت دیپلماتیک کشورمان 
جمهوری و وزیر امور خارجه و هیأت همراه در اجلاس مجمع عمومی و برنامه های جانبی 

به فرصتی بزرگ برای نمایش عزت و اقتدار جمهوری اسلامی ایران تبدیل شد.
شاید بتوان از جهت شرایط محیطی، اوضاع و احوال بین المللی، پیچیدگی وضعیت 
حاکم بر منطقه غرب آسیا، تشدید خصومت و دشمنی ایالات متحده و عوامل بِحران ساز 
گروه بی علیه جمهوری اسلامی ایران و وقوع تحولات بزرگ در عرصه میدانی بخصوص 
در یمن، سوریه و لبنان؛ نشست امسال مجمع عمومی را متفاوت از سال های قبل 
برای تهدید و تحدید  تاکتیک همیشگی مستکبرین  با  دانست. دراین نشست که 
ملت های آزاده و کشورهای مستقل همراه بود، رئیس جمهوری و وزیر امور خارجه 
کشورمان با اتکا به حمایت های ملت بزرگ ایران، رهنمودها و هدایت های مقام معظم 
رهبری و با تکیه بر نرم دیپلماسی و قدرت سخت نظام که دست برتر را در معادلات 
سیاسی – امنیتی منطقه دارد؛ توانستند از موضع عزت، حکمت و مصلحت نظام و ملت 
رشید سخن بگویند. اجلاس امسال مجمع عمومی سازمان ملل، به اعتراف دوست 
و غیردوست نه تنها عرصه ای فراخ برای دیپلماسی هوشمندانه و مبتکرانه جمهوری 
اسلامی فراهم ساخت بلکه به میدان انزوای سیاسی و تحقیر و سرزنش رهبران امریکا 

بدل شد.
رئیس محترم جمهوری و وزیر امور خارجه در مدت کوتاه اقامت خویش با اتخاذ 
یک دیپلماسی بسیار فعال و پویا در قالب ملاقات های متعدد با سران و رهبران و 
وزرای خارجه کشورهای مختلف غربی و غیرغربی، مشارکت در نشست های جانبی، 
برگزاری مصاحبه های اختصاصی حتی با دست راستی ترین رسانه های امریکایی و 
بین المللی و از همه مهم تر ارائه طرح ها و ابتکارات و پیشنهادات راهگشا برای حل 
بحران های منطقه ای و موضوع برجام، نمایشی از شکوه و عزتمندی ایران را به نمایش 

گذاشتند.
بدون تردید، اوج دیپلماسی عزتمندانه کشورمان در سخنرانی رئیس محترم جمهوری 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد تبلور و تجلی یافت. جایی که رئیس جمهوری با 
زبانی منطقی و با لحنی متین بر اصول انسانی و اخلاقی و اسلامی پای فشرد و استواری 
ملت ایران برعهد و پیمان و عهدشکنی و ناراستی طرف های مقابل را مورد تأکید قرار 
داد و راه برون رفت از بحران غیرضروری کنونی را که حاصل زیاده خواهی و پیمان شکنی 

امریکاست نشان داد.
از همه مهم تر ارائه ایده موسوم به »طرح ائتلاف امید، ابتکار صلح هرمز« بود که در کنار 
دیگر طرح ها و ابتکارات از جمله ابتکار مجمع گفت وگوی منطقه ای و ایده انعقاد پیمان 
عدم تعرض با کشورهای همسایه، نشانگر ذات مسالمت جو و صلح طلب ملت بزرگ ایران 
است. مهم ترین فراز سخنرانی رئیس محترم جمهوری »نه« بزرگ به پیشنهاد مذاکره زیر 
سایه تحریم و تهدید بود و اینکه ملت بزرگ ایران و نظام اسلامی، با همان توان و اراده ای 
که برای صلح آماده است، در دفاع از اصول، آرمان ها، منافع و امنیت ملی هم با تمام 
قوت و قدرت ایستادگی و مقاومت خواهد کرد. دیپلماسی فعال و مبتکرانه )مقاومت 

دیپلماتیک( بخش مهم و اساسی از راهبرد مقاومت حداکثری ملت ایران است.
سخنگوی وزارت امور خارجه

 

کنشگران اقتصادی از آینده 
ایران نگرانند

 مدتی است در گفت وگو با سرآمدان و کنشگران بخش 
خصوصی، در جستجوی دیدگاه  ها و آینده پردازی هایشان 
هستم و تلاش دارم دریابم که ایران را چگونه می بینند. 

پیش از اینکه به یافته هایم بپردازم، باید بگویم که نگاه و تحلیل پیشگامان کسب و کار، 
چه بسا بیش از اندیشمندان گستره سیاست، آینده یک کشور را جلوه گر می سازد، چرا 
که جریان اقتصاد یک کشور بستگی زیادی به گونه  بازیگریِ بازیگران اقتصاد آن کشور 
دارد. اگر ایشان به آینده امیدوار باشند، به گسترش سرمایه گذاری می پردازند، افزایش 
سرمایه گذاری ایجاد کار می کند، ایجاد کار پایه افزایش رفاه شهروندان می شود، افزایش 
رفاه شهروندان به درآمد دولت می افزاید، دولت بدین سبب می تواند با دست پرتری به 
آبادانی کشور بپردازد و این سلسله، افزایش و پایداری رشد اقتصادی را در پی دارد و در 
سرمایه گذاران ایرانی و خارجی انگیزه  سرمایه گذاری بیشتر فراهم می آورد. این چنین 

است که این زنجیره تکرار می شود و کشور در راه بالندگی و پیشرفت می افتد.
بزرگان و بالادستان بخش خصوصی، خواه در ایران و خواه در دیگر کشورها، با دولت و 
حاکمان کمتر بی پیرایه و آشکار سخن می گویند. آنان همواره نگران هستند که بی پرده از 
آسیب ها و کاستی ها گفتن برایشان دردسرآفرین شود و آنها را از کارشان بیاندازد. من در 
گفت وگوهای دوستانه و از نزدیک که با مدیران و کارآفرینان بخش های گوناگون کسب 

وکار داشتم، چند نگاه را در آنها یگانه یا نزدیک به هم یافتم.
نخست: همه  آنها بسیار نگران آینده کشور هستند. آنها گمان می کنند که کشور آبستن 

رخدادهایی است که اقتصاد را دستخوش تنگناهای بیشتر می کند.
دوم: بسیاری از آنها بهترین سناریو را نگهداشت کشور در وضعیت نه بد، نه خوب 
می بینند. آنها بر این باورند که حد بهینه  سال های آینده این است که تنها پیشامدهای 

سخت و پرتنش روی ندهد، وگرنه بخت بهبود ریشه ای شرایط، بالا نیست.
باور به اینکه سقف شیشه ای بالای سر بخش  از آینده و  با برداشتشان  آنها  سوم: 
خصوصی ناوابسته نمی گذارد که اندازه کسب وکارهای کسانی که می خواهند جدای 
از کانون قدرت رشد کنند، بزرگ و همتراز همتایان جهانی آنان شود، در سرمایه گذاری 

محتاطانه تصمیم می گیرند و پروژه های بزرگ را متوقف کرده اند.
چهارم: گروه بزرگی از آنان در اندیشه توسعه سرمایه گذاری های خود در آن سوی آب ها 
هستند، آنها می خواهند بدین وسیله تأثیر نااطمینانی های آینده را بر کار خود کمینه 

کنند.
پنجم: بسیاری از آنها بر این باورند که نسل های بعدیشان بهتر است بیش از آنها به فکر 
خانه دومی برای خود باشند. آنها با فرستادن فرزندان خود برای تحصیل یا اداره کسب 
وکارهایشان در کشورهای دیگر، این گزینه را برایشان فراهم می کنند تا در روز مبادا، 

دوری از کشور و زندگی در آن سو، برایشان ممکن باشد.
ششم: آنها بر این باورند که در دهه هشتاد و اوان دهه نود، تلاش فراوان شد تا با دادن 
امتیازها و رانت های گوناگون، بخش خصوصی تازه ای در کشور آفریده شود که وابستگی 
بیشتری به هسته های قدرت در کشور داشته باشد و برایشان قابل اعتمادتر باشد، اما 
پیامد این سیاست نه تنها بروز و افزایش فساد در کشور شد، بلکه نوکیسه هایی را به وجود 
آورد، که خود یا فرزندانشان دست به کارهایی بسیار ناهنجارتر از بخش خصوصی ریشه دار 
زدند و تف سربالا برای پدیدآورندگان و پدرخوانده هایشان شدند و چه بسا پرشتاب تر از 

دیگر صاحبان سرمایه، به بردن سرمایه های خود به آن سوی آب ها پرداختند.
به همین شش نکته بسنده می کنم و از تحلیل های سیاسی و اجتماعی برخاسته از 
نشست های خبرگان کسب وکار می گذرم، زیرا در آنها گوناگونی اندیشه و پیش بینی 
بیشتر است. اما آنها که در تاریخ تحولات سیاسی – اجتماعی کشورهای دیگر، به ویژه 
کشورهای جهان سومی که دستخوش تنش های فراوان و دیرینه بوده اند، غور کرده اند، 
می توانند همسانی زیادی در این پیش بینی ها با اتفاقاتی که در آن کشورها افتاده است 
بیابند. به باور من تاب و توان جامعه اقتصادی کشور، به ویژه کسانی که امکان برداشتن 

گزینه دیگری به جز ایران را دارند، در سراشیب تند فرسایش افتاده است. 
بخش خصوصی سررشته ای در قدرت نظامی یا راهبرد سیاسی ندارد، اما سال ها کار 
اقتصادی به او شمی داده که بارها در تاریخ ایران و دیگر کشورها درستی آن محک خورده 
است. از این روست که حاکمان کشور باید برداشت ها و پیش بینی های آنان را هشدارگونه 
بدانند. شاید پایداری یک رویکرد سیاسی یا ایدئولوژیک برای کشورداران افتخار دانسته 
شود، اما پایداری یک کشور باید والاتر دانسته شود.هیچ کشوری نمی تواند با سوزاندن 

اقتصاد، تنور سیاست را تا سالیان دراز گرم نگه دارد.  
نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران

پدرام سلطانی*

سید عباس موسوی*

آذرمنصوری: 

ایران در مذاکره ای با نتیجه برد - باخت 
شرکت نمی کند

قائم مقام حزب اتحاد ملت گفت: وقتی توافقنامه ای که پس از 22ماه مذاکره بدست 
آمده با یکجانبه گرایی توسط آمریکا کنار گذاشته می شود، از کجا معلوم به توافق جدیدی 
ولو با پذیرش مذاکره مجدد، پشت پا نزنند. در واقع ایران ثابت کرد که مخالف مذاکره 

نیست، اما در مذاکره ای که نتیجه آن برد_باخت باشد شرکت نمی کند.
آذر منصوری   در ارتباط با طرح ابتکار صلح هرمز که توسط رئیس جمهور مطرح شده 
است، اظهار کرد: ابتکار صلح هرمز  که توسط رئیس جمهور مطرح شد بر همین  مبنا بود. 
بهترین راه حفظ و تامین امنیت تنگه هرمز این است که کشورهای منطقه خود به یک 
توافق صلح آمیز برای حفظ آن برسند. این توافق می تواند مبنای توافق بین این کشورها در 
راستای توسعه منطقه و مقابله با مداخله کشورهایی باشد که هیچ مجاورتی با این منطقه 
ندارند و تنها هدفی که دنبال می کنند مداخله در این کشورها برای تامین منافع یک سویه 

خودشان است.
قائم مقام حزب اتحاد ملت تصریح کرد: به نظرم ایران با توجه به جایگاهی که امروز در 
خاورمیانه پیدا کرده می تواند محوریت این ائتلاف را به دست گیرد. برای خاورمیانه هیچ 
راه نجاتی جز توافق کشورها برای تامین امنیت، توسعه صلح و دموکراسی  وجود ندارد. 
به طور قطع در کنار به رسمیت شناختن  توان دفاعی ایران، دیپلماسی تنها راه پیشبرد 

این اهداف است.
وی سپس گفت: سفر رئیس جمهور و استفاده از فرصت نشست نیویورک و استفاده از 
مجموعه ظرفیت های دیپلماسی باعث شد موضوع ایران و آمریکا به موضوع این نشست 
تبدیل شود و جامعه جهانی را در مقابل این پرسش قرار دهد که وقتی که آمریکا  یک توافق 
بین المللی را نقض و با اعمال شدیدترین تحریم های یکجانبه علیه ایران که در نوع خود 
جنگ اقتصادی قلمداد می شود و با اعمال فشار حداکثری صحبت از مذاکره می کند، 

این حق ایران است که مبنای مذاکره مجدد را حفظ و اجرای توافق قبلی بداند.
این فعال سیاسی یادآور شد: در واقع روشن کردن این پیام ایران که وقتی توافقنامه ای 
که پس از 22 ماه مذاکره بدست آمده با یکجانبه گرایی توسط آمریکا کنار گذاشته می 
شود، از کجا معلوم به توافق جدیدی ولو با پذیرش مذاکره مجدد، پشت پا نزنند، ثابت 
کرد که مخالف مذاکره نیست، اما در مذاکره ای که نتیجه آن برد - باخت باشد شرکت 

نمی کند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه :

نفت در بودجه ۹۹ از هزینه های جاری 
جدا می شود

از  بار نفت  رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در بودجه سال ۹۹ برای نخستین 
هزینه های جاری جدا می شود و به طرح های عمرانی اختصاص پیدا می کند

محمدباقر نوبخت با اشاره به اینکه برای هزینه های جاری که از نفت تأمین نمی شود 
منابع دیگری تعریف کردیم که مشخصاً بازبینی در پایه های مالیاتی وجود دارد، افزود: 
برخی منابعی که قبلًا از معافیت مالیاتی برخوردار بودند آن ها را تجدیدنظر می کنیم تا 
در این شرایط سخت جنگ اقتصادی باز هم باید آن ها را به همان مقدار، معافیت مالیاتی 

داشته باشیم یا می توانیم آن ها را حذف یا تقلیل دهیم.
وی گفت: بخشی از پایه های مالیاتی وجود دارد که قبلًا آن ها را طبق قانون مشمول 
مالیات نمی دانستیم بنابراین پایه مالیاتی تلقی نمی شد مثل عایدی سرمایه که در بودجه 
سال آینده تحت چارچوب اصلاح ساختار بودجه به عنوان منابع مالیاتی جدید تعریف 

می کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه افزود: قرار است سال آینده ضرایب مالیاتی برای بنگاه های 
تولیدی کاهش یابد، در عوض مالیات های دیگری جایگزین شود و به جای این به درآمد 

بنگاه های تولیدی تمرکز کنیم، مالیات بر درآمد کل خانوار مبنای عمل ما قرار می گیرد.
نوبخت تصریح کرد: بخشی از درآمد هایی که جایگزین نفت می شود مرتبط با مولدسازی 
دارایی های دولت است که در این زمینه هم می توانیم آن چه از نفت کاهش می یابد 
و معطوف به طرح های عمرانی می شود، برای هزینه های جاری بتوانیم از این منابع 
استفاده کنیم. وی افزود: براساس آن چه که منابع ما در سال آینده در چارچوب همین 
اصلاح ساختار بودجه باید اضافه شود و جایگزین نفت شود آن ها را بازبینی کردیم، چون 

الان نفت در بودجه هیچ جایگاهی در ردیف های هزینه ای ندارد.

فرمانده قرارگاه خاتم :

قدرت نهفته ایران هنوز آشکار نشده است
فرمانده قرارگاه خاتم گفت: قدرت ایران از آنچه تاکنون آشکار شده بیشتر است.

سردار سرلشکر پاسدار غلامعلی رشید در بیست و سومین مجمع سراسری فرماندهان 
سپاه، افزود: دکترین نظامی ما در قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیا )ص( برای مدیریت 
بحران ها و جنگ آینده، براساس تجربه دوران دفاع مقدس، ماهیت متنوع و رو به گسترش 

تهدیدات و همچنین الزامات رویارویی های جاری در منطقه تنظیم شده است.
وی با تاکید بر جدی و قطعی پنداشتن تهدید های دشمن و ضرورت هوشیاری با 
برخورداری از اشراف اطلاعاتی گفت: در دکترین نظامی کشور بر ایجاد و افزایش آمادگی 
مواجهه با همه گزینه های احتمالی، برای اجتناب از غافلگیری و همچنین بکارگیری همه 
ظرفیت های لازم و حضور همه جانبه و میدانی برای " تعیین سرنوشت جنگ احتمالی" 

تصریح شده است.
سرلشکر رشید افزود: قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیا )ص( با طراحی "الگو و شیوه 
جنگیدن" در برابر تهدید ها و جنگ آینده، بر اساس مزیت های راهبردی خودی و آسیب 
پذیری های دشمن، از منافع ملت شریف ایران و تمامیت ارضی کشور، در برابر هر گونه 

اقدام تجاوزکارانه دفاع خواهد کرد.
فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء )ص( همچنین خاطرنشان کرد: سرنوشت 
آینده منطقه در فرآیند رویارویی های کنونی ما و دشمن تعیین خواهد شد و نتیجه نهایی، 
حاصل اشتباه دشمن در محاسبه و چگونگی استفاده ما از مزیت های راهبردی در برابر 

فرصت های پیش رو خواهد بود و پیروزی هم از آن ماست.
به مراتب  نهفته جمهوری اسلامی  ویژگی های قدرت  اینکه  بیان  با  سرلشکر رشید 
بیش از آن است که تاکنون آشکار شده است، تاکید کرد: ما خود را برای مواجهه با همه 
وضعیت های احتمالی آماده کرده ایم واز تمامی ظرفیت های خود برای در هم شکستن 

اراده و موقعیت دشمن استفاده خواهیم کرد.

یک عضو فراکسیون ولایی مجلس: 

اخلاق مداری باید سرلوحه کار تمام مسئولان 
کشور باشد

یک عضو فراکسیون ولایی مجلس با تاکید بر این که توهین و تخریب دیگران در سیاست 
اسلامی جایگاهی ندارد، گفت: با رعایت اخلاق و ادب می توان در کنار تفاوت های فکری 

با تکیه بر منافع ملی مسیر توسعه و پیشرفت را پیمود.
محمدجواد کولیوند درباره ضرورت رعایت اخلاق و ادب سیاسی در بین فعالان سیاسی 
اظهار داشت: پیامبر اسلام )ص( که آخرین فرستاده الهی هستند، پیامبر اخلاق هستند 
و می فرمایند من برای اخلاق مبعوث شدم. حال همه باید قضاوت کنیم که کدام یک از ما 
در راه سیاست، رویه  پیامبر)ص( را دنبال می کنیم. افرادی که راه پیامبر)ص( را می روند و 

اخلاق را سرلوحه خود قرار داده اند، موفق هستند.
رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور در ادامه تصریح کرد:  اخلاق مداری جامعه 
را به سمت سعادت سوق می دهد و زمینه های توسعه و پیشرفت در همه ابعاد را فراهم کرده 

و دست افرادی که ضد ارزش های انسانی عمل می کنند را رو می کند.
نماینده مردم کرج در مجلس تصریح کرد:  اگر ما اخلاق مداری را در همه بخش ها به ویژه 
سیاست سرلوحه کار خود قرار دهیم با وجود تفاوت های فکری می توانیم با تکیه بر منافع 
ملی مسیر پیشرفت را طی کنیم. کولیوند در پایان تاکید کرد: توهین و تخریب دیگران در 
سیاست اسلام جایگاهی ندارد. از سوی دیگر هر یک از ما باید به گونه ای عمل کنیم که 

اجازه ایجاد زمینه های توهین را ندهیم.

پاسخ جهانگیری به رئیس سازمان حفاظت محیط زیست؛

اصل بر استفاده از فیلتر دوده در خودروهای 
دیزلی است

 معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه اصل بر استفاده از فیلتر دوده در خودروهای 
دیزلی است، از رئیس سازمان حفاظت محیط زیست خواست تا در جلسه ای با حضور 

مسئولان ذیربط این موضوع را مورد بررسی قرار دهند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رئیس جمهوری، »اسحاق جهانگیری« روز 
دوشنبه در پاسخ به نامه عیسی کلانتری معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست درخصوص درخواست شرکت ایران خودرو دیزل مبنی بر حذف الزام نصب 
فیلتر جذب ذرات معلق)DPF( در خودروهای دیزلی بدلیل محدودیت های ناشی از تحریم 
های ظالمانه، تصریح کرد: اصل بر استفاده از فیلتر دوده است ولی نسبت به محدودیت 
های ناشی از تحریم هم نباید بی تفاوت بود، در نامه اینجانب هم تاکید بر بررسی بوده 
است، لطفا جلسه ای با حضور مسئولین ذیربط بگذارید، مطالب آنها را بشنوید و نتیجه 

را اعلام کنید.
بر همین اساس، پیش از این، مدیرعامل شرکت ایران خودرو دیزل طی نامه ای از معاون 
اول رئیس جمهوری درخواست حذف الزام نصب فیلتر جذب ذرات معلق)DPF( بر روی 
خودروهای دیزلی را تا زمان رفع تحریم های ظالمانه کرده بود که موضوع از سوی معاون 
اول رئیس جمهوری برای بررسی به وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان حفاظت 

محیط زیست ارجاع شده بود.

رییس قوه قضاییه با تاکید بر مبارزه قاطع با فساد اظهار 
کرد: دست کسانی که به بیت المال دست درازی کرده اند 

را نه از مچ بلکه از بازو قطع می کنیم.
 حجت الاسلام والمسلمین سید »ابراهیم رئیسی«در آیین 
افتتاحیه بیست و سومین مجمع فرماندهان و مسئولین 
سپاه با بیان اینکه برخی تصور می کنند که اجرای عدالت 
اقدامی ناشدنی است، اظهار کرد: اجرای عدالت امری 
شدنی است، همانگونه که کسی باورش نمی شد برادران 
سپاه بتوانند پهپاد آمریکایی را با به روزترین امکانات در 
آسمان سرنگون کنند، قطعا ما هم می توانیم عدالت را در 

این نظام مقدس اجرایی کنیم.
وی ادامه داد: همانگونه که شما پاسداران کمر داعش را 
در منطقه شکستید و پیشتر عده ای به غلط باور نداشتند 
و چه خوب مقتدای ما فرمودند که جنس این ها جنس 
حرکت صهیونیستی و آمریکایی است و شما با مقاومت و 

ایستادگی این حرکت را در منطقه از بین بردید.
رییسی  با بیان اینکه حضرت آقا فرمودند در بحث سوریه" 

دشمن خواست و نتوانست و ما خواستیم و توانستیم"، 
گفت: این اقدام شما و این مقاومت در منطقه برای بسیاری 
قابل تصور نبود و شما ظرفیت ها را پای کار آوردید و جهان را 
مبهوت کار خودتان نمودید و قطعا ما هم می توانیم همچون 
شما در عرصه اجرای عدالت دست مفسدان اقتصادی را از 

بیت المال قطع کنیم
سپاه قدرت پوشالی آمریکا را به جهان نشان داد

وی افزود: در داخل کشور آن زمان که تهدیدات نظامی 
مطرح شده، بعضی می گفتند نیروهای مسلح در برابر 
تجهیزات نظامی دشمن چه می خواهد بکند، اما رزمندگان 
با اقتدار و مقاومت و خلاقیت پهپاد آمریکایی را سرنگون 
کردند و به جهانیان نشان دادند که این استکبار قدرتی 
پوشالی دارد و شعار" ما می توانیم" را در عرصه نظامی به 

همگان اثبات کردند.
رییس قوه قضاییه گفت: دشمنان به دلیل استیصال خود 
برابر جبهه مقاومت و همچنین قدرت روزافزون سپاه، این 
نهاد مقدس را به عنوان گروه ترویستی نامیده اند و حال 

آنکه هرگز نمی توانند در برابر امواج خروشان مقاومت دوام 
آورند.

وی با بیان اینکه شما رزمندگان اسلام پیام انقلاب را به 
کشورهای منطقه صادر کردید و امروز در یمن مقاومت پنج 
سال است که در برابر تمام فشارها ایستاده است وبه پیروزی 

های خوبی هم دست یافته است.
رییسی با بیان اینکه امروز پرچم" مبارزه با مفاسد" در 
دست مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( است و بنده و 
پرچم  داشت:  اظهار  هستیم،  ایشان  سربازان  همکاران 
مقاومت نیز امروز در دستان معظم له قرار دارد و همه ما 

سربازان ایشان هستیم.
با  توان  می  مگر  گویند  می  ای  عده  امروز  افزود:  وی 
مفسدان و ثروت اندوزان و قدرتمندان مبارزه کرد؛ باید بگویم 
که آری می شود. این انقلاب ریشه در خون پاک شهدا دارد 
و خداوند از خون ها نمیگذرد و ما هم نمی گذاریم خون این 

شهدا پایمال بشود.
رییس قوه قضاییه با تاکید بر مبارزه قاطع با فساد اظهار 
کرد: دست کسانی که به بیت المال دست درازی کرده اند 

را نه از مچ بلکه از بازو قطع می کنیم.
رییسی در بخش دیگری از سخنان خود به فضای کشور 
اشاره کرد وگفت: پس از ساقط کردن  پهپاد امریکایی، 
فضای کشور، فضای مقاومت و ایستادگی برابر زورگویان و نه 
فضای مذاکره شد.وی ادامه داد: راهبرد دشمن در شرایط 
کنونی بیان فساد در جامعه و ناامید کردن مردم است و 
متاسفانه عده ای هم این راهبرد را در داخل دنبال کرده اند. 
بیان فساد اعتمادآور نیست، مبارزه با فساد اعتمادآور است. 
دزد دزد گفتن اعتماد نمی آورد، مبارزه با دزدان اعتماد 

ایجاد میکند.
مقابله  در  که  این است  ما  راهبرد  امروز  رییسی گفت: 
بافساد کار با جدیت دنبال شود و مبارزه با فساد را ادامه 
خواهیم داد تا این وضعیت خاتمه یابد.  وی در پایان با 
بیان اینکه مطالبه مقام معظم رهبری از روسای سه قوه 
به ساختار فسادزدا است، اظهار  اصلاح ساختار فسادزا 
کرد:امیدوارم مردم احساس اجرای عدالت را داشته باشند.

 هشدار رئیسی به مفسدان اقتصادی:

دستتان را نه از مچ بلکه از بازو قطع می کنیم

رئیس جمهوری با بیان اینکه الحاق به اوراسیا اتصال به 
اقتصاد جهانی را هموار می کند، گفت: پیشرفت و قدرت 
اقتصاد کشور زمانی است که در عرصه جهانی رقابت پذیر 

باشد 
رئیس  روحانی  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت   
جمهوری عصر امروز دوشنبه پیش از عزیمت به ایروان 
پایتخت جمهوری ارمنستان در فرودگاه مهرآباد اظهار 
ارمنستان  وزیر  به دعوت نخست  بنا  این سفر  داشت: 
برای شرکت در اجلاس سران کشورهای عضو اتحادیه 

اقتصادی اورآسیا انجام می شود.
رئیس جمهوری افزود: از آبان ماه اولین مرحله الحاق 
به اتحادیه اوراسیا انجام می شود و در واقع روابط تجاری 
منطقه آزاد ما با منطقه اوراسیا نسبت به کالاهایی که 
مشخص شده است، برقرار می شود که قدم های بعدی 

را باید برداریم.
رئیس جمهوری اجلاس اورآسیا را حائز اهمیت دانست 
و افزود: سفر به ارمنستان عمدتا اقتصادی است در حالی 

که سفر قبلی به نیویورک عمدتا سیاسی و منطقه ای بود.
وی با بیان اینکه در نیویورک هم طرحی را برای امنیت 
منطقه هرمز ارایه کردیم و هم در زمینه مسایل جهانی 
بحث داشتیم، اظهارداشت: با گروه 1+۴ در سطح وزیران 

جلساتی برگزار و موضوعاتی بررسی شد. آمادگی هایی 
هم برای برگزاری 1+5 به وجود آمده که چهارچوب های 
یعنی  بود.  گرفته  قرار  طرف ها  همه  توافق  مورد  آن 
چهارچوب آن مورد توافق هفت کشور بود. به اعتقاد من 
یک گام و قدم مهمی برداشته شد که این گام می تواند به 

شکل های دیگر ادامه پیدا کند.
ما  که  است  مهمی  بسیار  مسئله  یادآورشد:  روحانی 
بتوانیم مسئله هسته ای را در روال قانونی و بین المللی 
خود قرار دهیم و دیگران را به توبه تشویق کنیم که زمینه 

آن آماده بود و می شود در شرایط بهتری آماده کرد.
رئیس جمهوری اوراسیا را اجلاسی اقتصادی و تجاری 
عنوان کرد و گفت: پیشرفت اقتصاد و قدرت اقتصادی 
یک کشور زمانی است که بتواند با اقتصاد جهانی رقابت 
کند. اگر ما قدرت رقابت نداشته باشیم بقیه دیگر حرف 
است. ما باید توانی پیدا کنیم که قدرت اقتصادی داشته 
باشیم و این قدرت ما بتواند قابل رقابت باشد که تمرین 

آن در منطقه است.
روحانی خاطرنشان کرد: اگر ما در سطح منطقه ای 
تمرین اقتصادی کنیم تمرین بسیار مهمی برای رقابت 
بسیار بالاتر و مهم تر در سطح اقتصاد جهانی است.رئیس 
جمهوری گفت: قرقیزستان، قزاقستان، روسیه، بلاروس 

و ارمنستان پنج عضو این اتحادیه هستند و  کشورهای 
ایران، سنگاپور، مولداوی و ویتنام هم در مسیر الحاق قرار 
دارند که البته  از 5 آبان ۹۸ توافق ما با اتحادیه اوراسیا 
اجرایی و عملیاتی می شود و 502 قلم کالای ما از شرایط 
می توانند  صفر  تقریبا  تعرفه  با  یعنی  ترجیحی  خاص 

استفاده کنند.
وی اضافه کرد: این اقلام می تواند به کشورهای اتحادیه 
البته این گام اول است و گام های  اورآسیا صادر شود، 
بعدی هم در این زمینه باید برداشته شود.روحانی افزود: 
الحاق به اوراسیا فرصت خوبی برای تجار و بازرگانان و 
بخش اقتصاد دولتی، عمومی و غیردولتی است که از این 
فرصت برای رابطه تجاری با این 5 کشور استفاده کنند؛ 
البته اتصال به این 5 کشور مسیر را برای اتصال به اقتصاد 
مناطق دیگر هموار می کند زیرا آنها به اقتصاد کشورهای 

مناطق دیگر متصل هستند.
رئیس جمهوری با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
اولین بار است که وارد یک اتحادیه اقتصادی منطقه ای 
می شود،اظهارداشت: البته عضویت در سازمان اکو قبل 
از انقلاب اسلامی انجام شد و پس از انقلاب هم به شکل 
دیگری تغییر کرد، اما این اتحادیه، اولین اتحادیه ای است 

که ما وارد آن می شویم.

روحانی پیش از عزیمت به ارمنستان؛
الحاق به اوراسیا اتصال به اقتصاد جهانی را هموار می کند

 یک استاد حوزه گفت: رهبر انقلاب مصالح کشور و مصالح نظام را در کل و با دید وسیع 
نگاه کرده و صحبت می کنند اما برخی آقایان خیلی دید محدودی دارند و گاهی براساس 

همان دید و بینش محدود اظهاراتی را مطرح می کنند که خلاف نظر رهبری است.
آیت الله محسن غرویان در واکنش به اظهارات رئیس مجلس خبرگان و دبیر شورای نگهبان 
مبنی بر اینکه »کسانی که تحمل این نظام را ندارند شناسایی و محکوم شوند« و تناقض آن 
با سخنان رهبر انقلاب، گفت: برای ما همواره باید نگاه رهبر انقلاب ملاک و مهم باشد؛ چرا 
که ایشان مصالح کشور و مصالح نظام را در کل و با دید وسیع نگاه کرده و صحبت می کنند 
اما برخی آقایان خیلی دید محدودی دارند و گاهی براساس همان دید و بینش محدود 

اظهاراتی را مطرح می کنند که خلاف نظر رهبری است. 
ما  این مملکت، مملکت خود ما است و همه  انقلاب می گویند  ادامه داد: رهبر  وی 
ایرانی هایی که به این کشور علاقه داریم، باید برای حفظ کشور خودمان هم که شده در 
انتخابات شرکت کنیم. می دانیم که هر جامعه و کشوری در دنیای امروز برای خودش نظام 
و قانون دارد و ما هم در ایران که زندگی می کنیم باید قانون و نظام خود را داشته باشیم چرا 
که هرج و مرج معقول نیست و کشور قانون، قوه مجریه، قوه مقننه و قوه قضائیه می خواهد؛ 

بنابراین نظر رهبری مصالح کلان جامعه است و می خواهند همه بیایند و در انتخابات شرکت 
کنند. همه به وطن خود علاقه دارند لذا برای حفط مملکت باید همه در انتخابات شرکت 

کنند و تعلقات گروهی و حزبی را کنار بگذارند. 
 توهین به رای و منتخب مردم خلاف منویات رهبری است

 این استاد حوزه  در گفت و گو با ایلنا همچنین با انتقاد از اظهاراتی که نشاط و امید جامعه 
را هدف قرار می دهند، گفت: متاسفانه بسیاری از آقایان بینش وسیع و کلانی ندارند و 
حرف هایی می زنند که خلاف منویات رهبری است. برای مثال ایشان می فرمایند مردم 
سالاری دینی؛ مردم سالاری یعنی رای اکثریت و رای مردم و باید به رای مردم احترام بگذاریم 
اما می بینیم برخی آقایان به رای مردم بی احترامی کرده و به منتخب مردم توهین می کنند.

وی تاکید کرد: با توجه به همین اظهارنظرها در نتیجه باید در این مسائل حرف رهبری را 
ملاک قرار داده و مردم را برای شرکت در انتخابات و حضور حداکثری دعوت کنیم. 

غرویان در خصوص وظیفه شورای نگهبان برای تبعیت از سخنان رهبری و ایجاد امید در 
جامعه و فضای انتخابات گفت:  وظیفه شورای نگهبان هم این است که نظر رهبری را ملاک 

قرار داده و براساس همین منویات در حوزه احراز صلاحیت ها عمل کند.

آیت الله محسن غرویان:

اظهارات برخی مسئولان نشاط و امید جامعه را هدف قرار می دهد

تاکید  با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده   
بر اینکه دشمنان ما دچار زوالی بازگشت ناپذیر شده اند و 
ذخایر راهبردی آنها رو به انتها است، گفت: راهبرد مقاومت 
فعال امروز دشمنان را دچار سکون و فقدان اراده کرده و این 

معنای واقعی مرگ تدریجی یک امپراتوری است.
سردار سرلشکر پاسدار »حسین سلامی«  صبح دیروز در 
آیین افتتاحیه بیست و سومین مجمع سراسری فرماندهان 
و مسئولین سپاه با تاکید بر اینکه" امروز دشمنان عمل می 
کنند و انقلاب اسلامی ثمره اش را می برد "، افزود: امروز 
دشمن نه تنها در حال عقب نشینی از جغرافیای گذشته 
است، بلکه تحریم های اقتصادی علیه ملت ایران کم اثر 
و بی اثر شده است؛ به تدریج در حاشیه تحولات منطقه و 
جهان قرار می گیرند و هرچه هزینه می کنند کمتر نتیجه و 

منفعتی برای آنها حاصل می شود.
فرمانده کل سپاه در ادامه با بیان اینکه شاهد شکست 
مقاومت  راهبرد  گفت:  هستیم،  دشمنان  سریالی  های 
فعالی که مقام معظم رهبری )مدظله العالی( مبدع آن بوده 
اند و آن را به تصویر کشانده اند، توانسته است دشمن را در 

اتخاذ راهبرد قفل کند،  دشمنان ما امروز دچار سکون و 
فقدان اراده شده اند و این معنای واقعی مرگ تدریجی یک 

امپراتوری است.
ندارند  ارعاب  قدرت  دیگر  ما  دشمنان  کرد:  بیان  وی 
از فضای راهبردی به سطوح عملیاتی  اند  و مجبورشده 

مستقیم تغییر حالت دهند.
متجاوز  پهپاد  سرنگونی  به  اشاره  با  سپاه  کل  فرمانده 
آمریکایی توسط فرزندان غیور ملت ایران در سپاه اظهار 
داشت: ساقط کردن پرنده فوق پیشرفته آمریکایی و اعلام 
آن اقدامی فراتر از شجاعت سیاسی بود که تنها از جانب 
مردانی صادر می شود که دشمن در جهان بینی آنها بنابر 
مبانی الهام بخش قرآن ناتوان و حقیر است و این منطق 
وحیانی است که با حکمت الهی درهم آمیخته تا در میان 
امواج فتنه های سهمگین، نظام و انقلاب اسلامی ایران را 
در زیباترین شکل به ساحل آرامش برساند و این منبع قدرت 

ما است.
وی مفاهیم قدرت و مقاومت را متفاوت از یکدیگر برشمرد 
و  قدرت  از  از کشورها شاید  بسیاری  کرد:  و خاطرنشان 

ابزارهای تهاجمی برخوردار باشند اما در برابر هر تهاجمی 
شکننده هستند که رژیم غاصب و جعلی صهیونیستی را 

می توان از مصادیق آن دانست.
گذشته  از  آشفته تر  دشمن  امروز  کرد:  خاطرنشان  وی 
است؛ ما هیچ نگرانی نداریم؛ روح مقاومت ما از منطق 
حکمت، آگاهی و اراده سرچشمه می گیرد و ما باید این 
معانی را در جامعه جاری کنیم و این از ماموریت های سپاه 

است.
سرلشکر سلامی گام دوم انقلاب را بسط حاکمیت اسلام 
ایران  اسلامی  انقلاب  کرد:  تصریح  و  توصیف  کفار  برابر 
پرچمدار احیای مجد و عظمت اسلام در عصر حاضر است؛ 
ما در گام دوم به بسیج جهانی اسلام می اندیشیم؛ گام دوم 
انقلاب گام بر هم زدن صورت فلکی قدرت به نفع انقلاب 

است و انقلاب اسلامی ایران بر فراز آن خواهد بود.
برداشتن  معنای  به  نه  مقاومت  کرد:  خاطرنشان  وی 
تحریم، بلکه برداشتن اثر تحریم است، مقاومت فعال حرکت 
اقتدار آفرین و قدرت زا است که موجب منزوی شدن دشمن 

می شود.

فرمانده کل سپاه:

دشمنان دچار زوالی بازگشت ناپذیر شده اند

 فرمانده نیروی انتظامی گفت: در مقابل هرگونه بی 
نظمی با تمام قدرت و اقتدار، ایستادگی خواهیم کرد و 
نخواهیم گذاشت کوچک ترین خدشه ای به امنیت مردم 

وارد شود.
افتتاح  آیین  در  دوشنبه  روز  اشتری  حسین  سردار 
تجهیزات  و  لوازم  المللی  بین  نمایشگاه  هجدهمین 
با حضور سفرا و مقامات  ایمنی که  و  امنیتی  پلیسی، 
کشوری و لشکری داخلی و خارجی برگزار شد، افزود: 
۴0 سال تجربه انقلاب اثبات کرده که ایستادگی در مقابل 
دشمنان موجب پیروزی و اقتدار هر چه بیشتر نظام شده 
است درحالی که اعتماد به دشمنان شکست را به دنبال 

خواهد داشت.
وی گفت: امروز ما به جایی رسیده ایم که می توانیم با 
ایستادگی و بهره مندی از جوانان کشور نیازهای خود را 
برطرف کرده و احتیاجی به کشورهای خارجی نداشته 

باشیم.
فرمانده نیروی انتظامی اظهار داشت: طی ۴0 سال 
گذشته تاکنون به رغم تحمل فشارهای مختلف از سوی 

دنیای استکبار به ملت و نظام مقدس جمهوری اسلامی، 
افتخار و بالندگی نتیجه ایستادگی در مقابل این فشارها 

بوده است.
امروزه در جهان در حوزه علوم  افزود:  اشتری  سردار 
در  و  ایم  داشته  خوبی  بسیار  های  پیشرفت  مختلف 
هر جایی که دنیای استکبار فشار بیشتری وارد کرده، 

توفیقات ما نیز افزایش یافته است.
وی گفت: مردم ما ثابت کرده اند که می توانیم روی 
پای خود ایستادگی کنیم بدون اینکه نیازی به کشورهای 
در  اینک  بیان  با  ناجا  فرمانده  باشیم.  داشته  بیگانه 
هجدهمین نمایشگاه لوازم و تجهیزات پلیسی، امنیتی 
پلیسی  تجهیزات  در  شکوفایی  و  رشد  شاهد  ایمنی  و 
هستیم، افزود: امنیت جوامع بشری، جزو نیازهای اولیه 
مردم است و این مهم  از وظایف ذاتی دولت ها و کشورها 
است که برای مردم در تامین هرچه بیشتر امنیت تلاش 
کنند. سردار اشتری تصریح کرد: با بهره مندی از مبتکران 
و مخترعان جوان و بااستعداد کشورمان هر روزه شاهد 
رشد، شکوفایی و نوآوری در عرصه های مختلف هستیم.

به واسطه  ارتباط  این  ناجا اظهار داشت: در  فرمانده 
همتی که همکاران ناجا نیز در کشور داشته و دارند، به 
وسیله تجهیزات پلیسی امنیتی و ایمنی و با حمایت دیگر 

دستگاه ها شاهد امنیت بسیار خوبی در کشور هستیم.
سردار اشتری افزود: در آینده بیشتر به جای استفاده و 
بهره مندی از نیروهای انسانی به صورت فیزیکی باید از 

امکانات تجهیزات و فناوری های نو استفاده کرد.
وی با بیان اینکه امروزه تجهیزات و امکانات ما در دنیا 
حرف اول را می زند، افزود: پلیس ایران به لطف الهی این 
مسیر را به خوبی طی کرده و به دنبال ایجاد برنامه های 
هوشمندسازی پلیس هستیم که در این رابطه اقدامات 

خوبی نیز به انجام رسیده است.
سردار اشتری اظهار داشت: به لطف خداوند و درایت 
مقام عظمای ولایت پلیس توانسته است با بهره مندی از 
امکانات و تجهیزات روز دنیا در عرصه انجام ماموریت های 
خود به خوبی فعالیت کند به طوری که تا سه سال آینده 
می توانیم پیشرفت های بسیار خوبی در زمینه پلیس 

هوشمند داشته باشیم.

فرمانده نیروی انتظامی:
نخواهیم گذاشت خدشه ای به امنیت مردم وارد شود
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دانستنی هایی درباره اختلال استرس حاد
فرد مبتلا به اختلال استرس حاد بلافاصله پس از یک رویداد آسیب زا پریشانی روانی را 
تجربه می کند. برخلاف اختلال استرس پس از سانحه، اختلال استرس حاد شرایطی 
موقتی است و علائم معمولا برای حداقل 3 تا 30 روز پس از رویداد آسیب زا باقی می 

مانند.
اختلال استرس حاد )ASD( شرایطی مربوط به سلامت روانی است که می تواند 
بلافاصله پس از یک رویداد آسیب زا رخ دهد. این شرایط می تواند موجب بروز علائم 
روانی مختلف شود و در صورت عدم تشخیص یا درمان می تواند به اختلال استرس 
پس از سانحه )PTSD( منجر شود. ارتباط تنگاتنگی بین اختلال استرس حاد و اختلال 
استرس پس از سانحه وجود دارد. برخی افراد پس از اختلال استرس حاد به اختلال 
استرس پس از سانحه مبتلا می شوند. هر فردی به روشی متفاوت نسبت به رویدادهای 
آسیب زا واکنش نشان می دهد، اما آگاهی از آثار جسمانی و روانی که پس از آن رخ می 

دهد، اهمیت دارد. در ادامه با اختلال استرس حاد بیشتر آشنا می شویم.
اختلال استرس حاد چیست؟

اختلال استرس حاد یک تشخیص روانشناسی نسبتا جدید است. انجمن روانپزشکی 
آمریکا برای نخستین بار آن را در ویرایش چهارم کتابچه راهنمای تشخیصی و آماری 

اختلالات روانی در سال 1۹۹۴ معرفی کرد.
اگرچه اختلال استرس حاد علائم مشابه بسیاری با اختلال استرس پس از سانحه 

دارد، اما شرایطی مجزا است.
فرد مبتلا به اختلال استرس حاد بلافاصله پس از یک رویداد آسیب زا پریشانی روانی را 
تجربه می کند. برخلاف اختلال استرس پس از سانحه، اختلال استرس حاد شرایطی 
موقتی است و علائم معمولا برای حداقل 3 تا 30 روز پس از رویداد آسیب زا باقی می 
مانند. اگر فردی برای مدت زمان طولانی تر از یک ماه علائم را تجربه کند، پزشک معمولا 

این شرایط را به عنوان اختلال استرس پس از سانحه ارزیابی می کند.
علائم

افراد مبتلا به اختلال استرس حاد علائمی مشابه با افراد مبتلا به اختلال استرس پس 
از سانحه و اختلالات استرسی دیگر را تجربه می کنند.

علائم اختلال استرس حاد به پنج دسته گسترده تقسیم می شوند: علائم تجربه 
مجدد. این علائم به ناتوانی یک فرد در متوقف کردن یادآوری یک رویداد آسیب زا طی 

فلش بک ها، خاطرات یا رویاها اشاره دارند.
خلق و خوی منفی. فرد ممکن است افکار منفی، غم، بی حوصلگی و خلق پایین را 
تجربه کند. علائم گسستی. این علائم می توانند شامل حس واقعیت تغییریافته، عدم 

آگاهی از اطراف، و ناتوانی در یادآوری بخش هایی از رویداد آسیب زا باشند.
علائم پرهیزی. افراد دارای این علائم به طور هدفمند از افکار، احساسات، افراد، یا 

مکان هایی که با رویداد آسیب زا مرتبط هستند، پرهیز می کنند.
علائم برانگیختگی. این علائم می توانند شامل بی خوابی و دیگر اختلالات خواب، 
یا  کلامی  توانند  می  که  باشند  پرخاشگری  یا  پذیری  تحریک  تمرکز،  در  دشواری 
جسمانی باشند. فرد ممکن است با احساس تنش مواجه باشد، گارد بگیرد و به راحتی 
وحشت زده شود. افراد مبتلا به اختلال استرس حاد ممکن است اختلالات سلامت 

روانی اضافه، مانند اضطراب و افسردگی را نیز تجربه کنند.
از علائم اضطراب می توان به موارد زیر اشاره کرد: - احساس بروز رویدادی ناخوشایند 

- نگرانی بیش از حد - دشواری در تمرکز - خستگی - بی قراری - هجوم افکار  
 از علائم افسردگی می توان به موارد زیر اشاره کرد: - احساس مداوم ناامیدی، غم 
یا بی حسی - خستگی - گریه غیر منتظره - از دست دادن علاقه به فعالیت هایی که 
زمانی لذت بخش بودند - تغییرات در اشتها یا وزن بدن - افکار خودکشی یا خود آزاری

دلایل
افراد می توانند پس از یک یا چند رویداد آسیب زا به اختلال استرس حاد مبتلا شوند. 
یک رویداد آسیب زا می تواند موجب آسیب روانی، احساسی، یا جسمانی چشمگیر 
شود. از جمله رویدادها آسیب زا می توان به موارد زیر اشاره کرد: - مرگ یکی از عزیزان 
- خطر مرگ یا آسیب دیدگی جدی - بلایای طبیعی - تصادفات وسایل نقلیه موتوری 
- تجاوز یا سوءاستفاده جنسی - تشخیص شرایطی مرگبار - جان به در بردن از یک 

آسیب دیدگی مغزی
عوامل خطرآفرین

هر فردی می تواند در هر نقطه از زندگی خود به اختلال استرس حاد مبتلا شود. با 
این وجود، برخی افراد ممکن است در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به این شرایط 
قرار داشته باشند. از جمله عواملی که می توانند خطر ابتلا به اختلال استرس حاد را 

افزایش دهند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- تجربه، مشاهده، یا آگاهی از یک رویداد آسیب زا - سابقه ابتلا به اختلالات سلامت 
روانی دیگر - سابقه واکنش های گسستی به رویدادهای آسیب زای گذشته - کمتر از ۴0 

سال سن داشتن - زن بودن
تشخیص

پزشک یا متخصص سلامت روان می تواند اختلال استرس حاد را تشخیص دهد. آنها 
پرسش هایی را درباره رویداد آسیب زا و علائم فرد مطرح می کنند.

پزشک معمولا در صورت ابتلا به نه یا تعداد بیشتری از علائم اختلال استرس حاد 
طی یک ماه پس از رویداد آسیب زا، این شرایط را تشخیص خواهد داد. علائمی که 
پس از این بازه زمانی ظاهر می شوند یا بیش از یک ماه ادامه می یابند ممکن است به 
اختلال استرس پس از سانحه اشاره داشته باشند. پیش از تشخیص اختلال استرس 
حاد، پزشک دلایل احتمالی دیگر بروز علائم را نیز بررسی می کند که از آن جمله می 
توان به موارد زیر اشاره کرد: - اختلالات روانپزشکی دیگر - مصرف مواد مخدر - شرایط 

پزشکی زمینه ای
 درمان

پزشک برای ارائه برنامه درمانی همکاری نزدیکی با فرد خواهد داشت تا روند درمان 
پاسخگوی نیازهای وی باشد. درمان اختلال استرس حاد بر کاهش علائم، بهبود 

مکانیزم های مقابله، و پیشگیری از اختلال استرس پس از سانحه متمرکز است.
گزینه های درمان برای اختلال استرس حاد ممکن است شامل موارد زیر باشند:

رفتار درمانی شناختی. پزشکان معمولا رفتار درمانی شناختی را به عنوان نخستین 
روش درمان برای افراد مبتلا به اختلال استرس حاد توصیه می کنند. رفتار درمانی 
شناختی شامل همکاری با یک متخصص سلامت روان آموزش دیده با هدف ایجاد 
راهبردهای مقابله موثر می شود. ذهن آگاهی. مداخلات مبتنی بر ذهن آگاهی تکنیک 
هایی را برای مدیریت استرس و اضطراب آموزش می دهند که از آن جمله می توان 
به مدیتیشن و تمرینات تنفسی اشاره کرد. داروها. پزشک ممکن است داروهای ضد 

افسردگی یا ضد تشنج را برای کمک به کاهش علائم فرد تجویز کند.
پیشگیری

همواره امکان پرهیز از تجربه رویدادهای آسیب زا وجود ندارد. با این وجود، روش هایی 
برای کاهش خطر ابتلا به اختلال استرس حاد پس از آنها وجود دارد که از آن جمله 
می توان به موارد زیر اشاره کرد: - مشورت با یک پزشک یا متخصص سلامت روان پس 
از یک رویداد آسیب زا - دریافت کمک از خانواده و دوستان - درمان دیگر اختلالات 
سلامت روان - همکاری با یک مربی رفتاری برای ایجاد مکانیزم های مقابله موثر - انجام 
تمرینات آماده سازی اگر شغل فردی شامل خطر بالای مواجهه با رویدادهای آسیب زا 

است.

توصیه های بهداشتی به زائران اربعین حسینی
 غذا های این موکب ها را مصرف کنید تا سالم بمانید
رئیس اداره بهداشت محیط وزارت بهداشت در مورد مصرف آب و غذای غیربهداشتی 

در مراسم راهپیمایی اربعین هشدار داد.
محسن فرهادی معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت در گفت وگو با 
خبرنگار حوزه بهداشت و درمان گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، با اشاره 
به توصیه های بهداشتی به زائران مراسم پیاده روی اربعین، اظهار کرد: ما به زائران 
اربعین توصیه می کنیم که در هنگام پیاده روی به هیچ عنوان از آب غیربسته بندی در 
کشور عراق استفاده نکنند زیرا ممکن است مسائل بهداشتی در مورد آب به طور کامل 
رعایت نشده باشد.معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت تأکید کرد: بازرسان 
بهداشت محیط کنترل دقیق و ویژه ای بر روی موکب های بین دو شهر نجف و کربلا 
دارند و به همین دلیل به مردم توصیه می کنیم که تا حد امکان از غذاهای موکب های 
ایرانی استفاده کنند زیرا آنها مسائل بهداشتی را با همکاری و نظارت بازرسان بهداشت 

محیط به طور کامل رعایت می کنند.
بخور، نخورها برای زائران اربعین حسینی

فرهادی گفت: افرادی که در مراسم پیاده روی اربعین شرکت می کنند بهتر است با خود 
غذاهای فاسد شدنی را حمل نکنند و برای تقویت بنیه جسمانی خود از مواد غذایی 
خشکی مانند خشکبار و غذاهای کنسرو شده استفاده کنند تا دچار مسمویت غذایی 
در طول مسیر پیاده روی اربعین نشوند.  معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت 
افزود: یکی از مسائلی که وزارت بهداشت توجه دقیق و جدی نسبت به آن دارد، موضوع 
تردد زائران کشورهای هم جوار مانند پاکستان و افغانستان است،  وزارت بهداشت کنترل 
کامل بر روی سلامت زائران دارد و هیچگونه مشکلی در این زمینه وجود ندارد. او گفت: 
تا حد امکان برای مصرف نوشیدنی های گرم مانند چای از لیوان های گیاهی یا فلزی 
استفاده کنند زیرا لیوان های پلاستیکی کدر و حتی شفاف مناسب مایعات داغ نیستند.

با پرهزینه ترین بیماری های جهان که هر ساله هزینه های گزافی 
برای درمان آن ها در تمام دنیا صرف می شود، آشنا شوید.

زمره  در  بیماری ها  از  مختلفی  انواع  دنیا  کشور های  در 
پرهزینه ترین قرار می گیرند، اما درمان برخی از بیماری های شایع 
به طور مشترک در نقاط مختلف جهان، نیازمند هزینه بالایی است، 
هرچند با وجود پرداخت هزینه گزاف، ممکن است درمان قطعی 
حاصل نشود. در ادامه به بیماری هایی پرهزینه ترین بیماری های 

دنیا محسوب می شوند، اشاره می کنیم.
بیماری قلبی: قاتل شماره یک

بیماری قلبی علت شماره یک مرگ است که سالانه بیش از صدها 
هزار نفر را  به کام مرگ می برد. بر طبق آمار، بیماری ایسکمیک قلب 
)بیماری عروق کرونر( به عنوان یکی از پرهزینه ترین بیماری های 
آزمایشات  جراحی،  بیمارستان،  در  بستری  است.  پزشکی 
دارو ها همه در  و  ویزیت پزشک متخصص  نظارت،  تشخیصی، 
قیمت نقش دارند. برای کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی، 
سبک زندگی خود را با حفظ وزن طبیعی، رژیم غذایی سالم، ترک 
سیگار و ورزش منظم تنظیم کنید. کنترل فشار خون و کلسترول 

بالا هم نقش بسزایی در سلامت قلب دارد.
کمردرد و درد گردن

تقریباً همه ما در طول زندگی ، نوعی از درد اسکلتی عضلانی را 
تجربه کرده ایم، تجربه درد گردن و کمر قطعاً در صدر این لیست 
را  آن  و عضلاتی که  فقرات  قرار دارد. کمردرد معمولًا در ستون 
پشتیبانی می کنند، دیده می شود. درد گردن هم می تواند ناشی 
از ضعف و استئوآرتریت باشد. نشستن مداوم در تمام طول روز در 
مقابل کامپیوتر یا فشار آوردن به کمر و گردن در فعالیت ورزشی، 

احساس درد در کمر و گردن را تشدید می کند.
برای جلوگیری از بروز این مشکلات، انجام حرکات کششی قبل 

از ورزش مهم است، در صورت نیاز وزن خود را کم کنید، در هنگام 
کار حالت ارگانومیک بدن خود را حفظ کنید و هنگام بلند کردن 
وسایل سنگین احتیاط کنید. علاوه بر این نکات مهم که می توان 
در پیشگیری از این درد ها کمک کند، گاهی اوقات تسکین درد 
هم لازم است. دارو های ضد درد مانند: استامینوفن، ایبوپروفن یا 
ناپروکسن که به صورت بدون نسخه در دسترس هستند و بیشتر 
افراد توانایی پرداخت آن ها را دارند، در تسکین موقت این درد ها 
موثرند. قبل از استفاده از هر یک از این داروها، حتما عوارض و 
کنید.  بررسی  را  دارویی  برچسب های  در  موجود  هشدار های 
براساس گزارش مجله انجمن پزشکی آمریکا )JAMA(، هزینه های 
مراقبت های بهداشتی شخصی برای این گروه از بیماری ها، سالانه 

۸۸ میلیارد دلار تخمین زده می شود.
فشار خون بالا

فشارخون نیروی حاصل از خونی که در بدن گردش می کند بر 
دیواره شریان است که در صورت نبود درمان، می تواند خطر ابتلا به 
برخی از مشکلات سلامتی مانند بیماری های قلبی و سکته مغزی 
را تا حد زیادی افزایش دهد. با توجه به تحقیقات، از هر 3 بزرگسال، 
یک نفر با فشار خون بالا تشخیص داده می شوند، جای تعجب 
نیست که هزینه درمان بیماران مبتلا به این بیماری در سال بالغ 
بر ۸3 میلیارد دلار باشد. فشار خون بالا غالباً هیچ علائم هشدار 
دهنده ای ندارد و بنابراین مهم است که به طور مرتب بررسی شود. 
بزرگسالان در سنین 30 سال و بالاتر از آن، باید فشار خون خود 
را بررسی کنند و با وجود عوامل خطرساز قلبی، سن وسابقه فشار 

خون بالا ممکن است نیاز به قرائت های مکرر آن باشد.
سرطان

همه ساله، سرطان زندگی صد ها هزار نفر را به پایان می رساند. 
براساس مقالات، ۴ نوع هزینه بر سرطان شامل سرطان کولورکتال، 

سرطان پستان، نئوپلاسم ها و سرطان های پوستی غیر ملانوما 
مانند سرطان سلول های بازال یا سنگفرشی هستند. با توجه به 
ادامه پیری و رشد جمعیت، هزینه های دارو های جدید ایمونوتراپی 
هزینه های  می شود  بینی  پیش  تشخیصی،  جدید  ابزار های  و 
درمانی افزایش یابد. هر چند در طی دهه گذشته میزان مرگ و 
میر سرطان بطور چشمگیری کاهش یافته است. عواملی شامل 
استفاده کمتر از دخانیات، محافظت در برابر آفتاب، تغذیه مناسب، 
ورزش منظم، تشخیص زودتر و درمان های بهتر احتمال بروز این 

بیماری را کاهش می دهد.
C هپاتیت

درمان هپاتیت C بسیار پرهزینه است. دارو های جدید برای این 
بیماری شامل سوفوسبوویر و ولپاتاسویر هستند که می توانند در 
۶ ژنوتیپ هپاتیت سی مورد استفاده قرار بگیرند و نزدیک به ۷5 
هزار دلار برای 12 هفته درمان هزینه در پی دارند. قیمت ها دارو ها 
در این رابطه همیشه متفاوت است، بنابراین با بیمه یا داروخانه 
تخصصی خود این موضوع را بررسی کنید تا بهترین روش پرداخت 
هزینه این دارو ها را تعیین کنید. اثربخشی و مقرون به صرفه بودن 
درمان ممکن است طول مدت بروز علائم یک بیماری دشوار را 
جبران کند. پیش بینی می شود هزینه های هپاتیت C، در سال 

202۴ با بیش از ۹.1 میلیارد دلار به اوج خود برسد.
دیابت

که  دارد  وجود  خون  در  زیادی  قند  دیابت،  اشکال  همه  در 
می تواند به مرور زمان منجر به عوارض جدی در سلامتی از جمله 
بیماری های قلبی و کلیوی، اختلالات چشم، آسیب عصبی و 
حتی قطع عضو شود. مراقبت های بیمارستانی، دارو های ضد 
دیابت، درمان عوارض و ویزیت های منظم توسط پزشک همگی 
به افزایش هزینه منجر می شود. لانتوس )انسولین گلارژین(، یک 

نوع انسولین طولانی مدت است که برای هر بسته 5 عددی از آن 
حدود 300 دلار باید هزینه شود.

پوکی استخوان و مشکلات مفاصل
استئوآرتریت )OA( یا التهاب مفاصل شایع ترین نوع آرتریت است 
و ناشی از ساییدگی تدریجی غضروف بین استخوان ها است و عامل 
ایجاد درد، سفتی و التهاب است. این بیماری مزمن با افزایش سن 
شایع تر است و اغلب منجر به تعویض زانو یا لگن می شود و داروها، 
درمان با فیزیوتراپی و بستری شدن پس از جراحی همگی در هزینه 
آن نقش دارند. تا سال 20۴0، تخمین زده می شود ۷۸.۴ میلیون 
بزرگسال در سن 1۸ سال و بالاتر ) یعنی 1 نفر ازهر ۴ بزرگسال( 
مبتلا به التهاب مفصلی تشخیص داده شده توسط پزشک باشند.

سواری  دوچرخه  یا  شنا  مانند  ورزش هایی  و  بدن  وزن  حفظ 
می تواند به بهبود درد مفاصل کمک کند. کمر، گردن، زانو ها، باسن 
و دست ها از نقاط متداول التهاب مفصلی هستند، از این رو جای 
تعجب نیست که هزینه های سالانه این بیماری بیش از ۴۷ میلیارد 
دلار در سال باشد، همچنین این بیماری درهنگام نیاز به جراحی 

برای تعویض مفصل، یکی از گرانترین شرایط برای درمان را دارد.
بیماری انسدادی مزمن ریه )COPD( و آسم

مشکلات طولانی مدت در تنفس، آسم، برونشیت و آمفیزم را 
تشکیل می دهند. استعمال دخانیات عامل اصلی COPD است، 
ژنتیک هم دخیل هستند. هیچ درمانی  و  آلاینده های هوا  اما 
برای COPD وجود ندارد و هزینه های ناشی از آن شامل داروها، 
برای  است.  بستری  شدید  موارد  در  و  پزشک  مکرر  ویزیت های 
افراد سیگاری، ترک سیگار برای پیشگیری و مدیریت این بیماری 
ضروری است. برای کنترل حملات آسم، از محرک ها مانند دود 
تنباکو، گرد و غبار و آلودگی خودداری کنید. استنشاق کننده های 

ضد التهابی و سایر دارو ها را طبق دستورالعمل مصرف کنید.

پرهزینه ترین بیماری های جهان کدام بیماری ها هستند؟

 یک متخصص بیماری های مغز و اعصاب درباره سندروم گیلن باره، علائم، عوارض و روش های درمان آن توضیح داد. احسان شریفی پور متخصص 
بیماری های مغز و اعصاب و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی قم درباره سندروم گیلن باره اظهار کرد: 2 دانشمند در سال 1۹1۶ میلادی 

سندروم گیلن باره یا فلج شل حاد بالا رونده را کشف کردند؛ شیوع این عارضه سالیانه حدود 2 تا چهار درصد در هر 100 هزار نفر است.
علائم سندروم گیلن باره چیست؟ او بیان کرد: سندروم گیلن باره عضلات تنفسی را هم درگیر می کند، این عارضه در اوایل قرن بیستم 
موجب شده بود که حدود ۴0 درصد از افراد جان خود را از دست بدهند، ولی به تدریج با به وجود آمدن دستگاه های ونتیلاتور یا حمایت کننده های 
تنفسی مرگ و میر ناشی از سندروم گیلن باره امروزه به کمتر از 5 درصد رسیده است. این متخصص بیماری های مغز و اعصاب افزود: سندروم 
گیلن باره بر اثر یک عفونت ویروسی یا باکتریایی به وجود می آید به این صورت که این عفونت در حدود سه تا  چهار هفته قبل در بدن اتفاق می افتد 
سپس در واکنش به این عفونت، بدن آنتی بادی هایی می سازد که این آنتی بادی های مزاحم غلاف میلین سلول های عصبی را تخریب می کنند اگر 
واکنش شدید باشد آکسون هم تخریب می شود. وی ادامه داد: غلاف میلین یک لایه لیپو پروتئینی است که روی بسیاری از دندریت های بلند و 
آکسون ها تشکیل می شود و آکسون هم نوار بلندی است که پیام را از جسم سلولی عصبی یا نورون ها به انتهای اعصاب یا عضلات منتقل می کند؛ این 
تخریب غلاف میلین سلول های عصبی در اعصاب محیطی مانند اعصاب دست و پا، سیستم تنفسی و  همه بدن رخ می دهد بنابراین تخریب غلاف 
میلین سلول های عصبی سیستم اعصاب مرکزی )مغز و نخاع( را در بر نمی گیرد. او تأکید کرد: سندروم گلین باره اعصاب حرکتی را درگیر می کند به 
این صورت که این عارضه به طور مثال با ضعف پا ها بروز پیدا می کند سپس پا ها و دست ها را در برمی گیرد، در فرد اختلال بلع ایجاد می کند گاهی 
هم اختلال تنفسی شدید را به دنبال دارد که ممکن است در صورت استفاده نکردن از دستگاه ونتیلاتور فرد به ایست تنفسی یا حتی مرگ دچار شود.
آیا سندروم گلین باره درمان پذیر است؟ این متخصص بیماری های مغز و اعصاب تصریح کرد: سندروم گیلن باره اگر در مراحل ابتدایی 
تشخیص داده و بلافاصله بیمار به بخش ICU بیمارستان منتقل شود به کمک درمان IVIG )پلاسما فِرزیس( فرد بهبود پیدا می کند، در روش پلاسما 
فرزیس آنتی بادی مزاحم از بدن شخص خارج  بنابراین فرد پس از طی کردن دوره نقاهت درمان می شود؛ سندروم گلین باره یک بیماری حاد است که 

مدت زمان سیر آن حدود سه تا چهار هفته بوده بنابراین اگر این عارضه بیشتر از  چهار هفته طول بکشد دیگر سندروم گیلن باره نیست.
شریفی پور گفت: سندروم گیلن باره فلج شل حاد بالا رونده است در این سندروم فقدان رفلکس های تاندونی را شاهد هستیم؛ سندروم گلین باره 
در صورت سهل انگاری در درمان می تواند مرگ افراد را به همراه داشته باشد، ولی با تشخیص به موقع و درمان صحیح مبتلایان به این سندروم تا ۹5 
درصد بهبود پیدا می کنند، ولی این بهبودی متفاوت است به طوری که برخی از این افراد در طی هفته ها درمان می شوند و عده ای هم طول دوره 
درمان آن ها به یک تا 2 سال می رسد. این متخصص بیماری های مغز و اعصاب اظهار کرد: سندروم گلین باره در موارد شدید فلج چهار اندام بدن را به 
همراه دارد این سندروم حتی گاهی اعصاب صورت را هم فلج می کند؛ اگر سندروم گلین باره اختلال بلع ایجاد کرده باشد می تواند به تدریج اعصاب 

تنفسی را هم از کار بیندازد در این زمان ما باید برای فرد مبتلا از دستگاه های ونتیلاتور استفاده کنیم.
سندروم گیلن باره  بیشتر سراغ مردان می آید: او بیان کرد: سندروم گیلن باره در فصل هایی خاص شیوعی بیشتر دارد؛ این سندروم در 
آقایان حدود 1.5 برابر زنان است؛ سندروم گیلن باره در سنین بالاتر )افراد بالای ۶0 سال(  2 برابر افراد جوان بروز پیدا می کند. شریفی پور یادآوری 

کرد: سندروم گیلن باره اغلب عود نمی کند، ولی این احتمال وجود دارد که این سندروم تا 5 درصد دوباره برگشت کند.

یک جراح دندانپزشک درباره مضرات، فواید و کاربرد های انواع پر کننده های دندانی توضیح داد.
بهزاد غریب زاده جراح دندانپزشک در گفت و گو با خبرنگار حوزه کلینیک  گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران 
جوان، درباره پر کردن دندان و عوارض آن اظهار کرد: پرکننده های دندان ها خواص، فواید و ضررهایی دارند، آمالگام 
یکی از مواد پرکننده دندانی است که به صورت  ترکیبات جیوه ای و ملغمه ای از پودر فلزات وجود  دارد و اگر این مواد 

ملغمه ای  به صورت  جیوه آزاد شود، به تنهایی عاملی خطرناکی خواهد بود .  
وی در ادامه افزود:  ترکیب جیوه و فلزات دیگر نمی تواند برای فرد و طبیعت ضرری داشته باشد، آمالگام به مواد 
نقره ای هم معروف است.  البته نباید در دهان بیش از 5 عدد آمالگام وجود داشته باشد. دلایلی که برای این موضوع 
وجود دارد این است که مواد فلزی داخل آمالگام نقش گیرنده امواج را دارند، افزون بر آمالگام ایمپلنت هایی که در 
دهان به کار می روند هم نقش گیرنده امواج برای فرد را بازی می کنند و امواجی را که در فضا وجود دارد دریافت 
می کنند و می توانند عوامل خطرسازی برای فرد از نظر تومور مغزی باشند. غریب زاده تصریح کرد: ضریب انبساط 
حرارتی کامپوزیت های دندان برابر نیستند و اندکی با هم فاصله دارند، 10 سال است که پزشکان از مواد پرکننده  سفید 
و آکریلیک استفاده می کنند. در حالی که آمالگام در جایگاه خودش تقریبا عقب مانده  است اما تحمل و مقاومتش 
نسبت به مواد دیگر بسیار خوب است ولی به دلایلی که گفته شد اخیرا مصرف نمی شود و از طرفی  آمالگام به دلایل 
زیبایی  به کار نمی رود. در کل آمالگام عارضه  بیشتری نسبت به پر کننده های سفید دارد ولی به دلیل مقاومت آمالگام 
در گذشته مصرف آن بالاتر  بوده است. وی در ادامه گفت: امروزه بیشتر دندانپزشک ها به سوی مواد سفید روی 
آورده اند و از این ترکیبات بیشتر استفاده می کنند، بررسی های انجام شده نشان داده است که ترکیبات آمالگام، پودر و 
جیوه ای که در دستگاه آمالگامتور مخلوط می شوند، غالبا خوب ترکیب نمی شوند و باعث آزاد شدن جیوه و بخارات  می 

شوند که عوارض خطرناکی را به همراه دارد و باعث ریزش مو و سرطان در افراد می شوند.
غریب زاده تاکید کرد: اگر بیش از 5 عدد آمالگام در دهان وجود داشته باشد و ما بقی را از مواد سفید کننده استفاده 
کنیم برای فرد مشکلی پیش نخواهد آمد. پر کردگی های سفید دارای چند نوع هستند که  سرامیک از جمله آنها است، 

امروزه از  مواد سرامیکی در دندانپزشکی ها استفاده  بیشتری می شود.
وی گفت: مواد سرامیکی به علت سبک بودن و همرنگ بودن با دندان ها امروزه بیشتر استفاده می شوند. علاوه بر 
اینکه ضریب انبساط حرارتی که فاکتور مهمی در دندان پزشکی است، در این پرکننده ها بیشتر است، افراد باید از 
ترکیباتی استفاده کنند که ضریب انبساط حرارتی آن با دندان هایشان برابر باشد. وقتی که ضریب انبساط حرارتی 
دو جسم با هم برابر نباشند باعث ایجاد فاصله و ترک خواهد شد. این ترک ها  باعث نفوذ پذیری میکروب  و پوسیدگی  
دندان می شوند. اخیرا مواد معدنی اختراع شده دارای ضریب انبساطی حرارتی برابری با دندان  هستند که مانع ایجاد 

ترک خواهند شد.

بیش از ۵ دندان پر شده با آمالگام در دهان خطرناک استفلجی و تنگی نفس در کمین مبتلایان به »گیلن باره«

یکی از مهم ترین پیامدهای سبک زندگی مدرن، موهای سفید است. برای خیلی ها 
احساس ترس و وحشتی که با دیدن اولین تار موی سفید در بین موهایشان به وجود 
می آید با هیچ چیز قابل مقایسه نیست. در اینجا ما در مورد دلایل و روش های پیشگیری 

از خاکستری شدن زودرس موها صحبت می کنیم. با ما همراه باشید.
سفید شدن موها با افزایش سن طبیعی است؛ اما هنگامی که آن ها را در اوایل دهه 
30 و بعضی اوقات، حتی 20 سالگی مشاهده می کنید، بسیار مأیوس کننده است. هم 
خاکستری شدن و هم سفید شدن موها نتیجه ی این است که موها رنگ دانه هایشان را 
از دست داده اند. هنگامی که کاهش قابل توجهی در رنگدانه ها به وجود می آید، موها 
خاکستری می شوند و وقتی هیچ رنگدانه ای وجود ندارد، موها سفید می شوند. هنوز 
علت دقیق این مورد کشف نشده است؛ اما در ادامه فاکتورهایی که منجر به سفید شدن 

موها می شود و راه حل های درمانی آن را آورده ایم.
چه عواملی باعث ایجاد موهای سفید می شود؟

رشد مو هنگامی اتفاق می افتد که سلول های پیر به دلیل تولید سلول های جدید 
توسط فولیکول های مو بیرون رانده می شوند. این اتفاق در سه مرحله رشد)آناژن(، 
و استراحت)تلوژن( رخ می دهد. در طول دوره ی استراحت، موهای  توقف)کاتاژن( 
شما به طول عمر خود می رسند و می افتند و تار موی جدیدی در آنجا رشد می کند. 
هنگامی که موهای شما رشد می کنند، رنگ دانه هایی به آن ها تزریق می شود که به آن 
رنگ می دهد. با افزایش سن، میزان رنگدانه ای که به هر رشته مو تزریق می شود کاهش 

می یابد، به همین دلیل موها خاکستری و در نهایت سفید می شوند.
بروز موهای سفید با عوامل زیر مشخص می شود:

برخی شرایط اساسی پزشکی می توانند باعث از بین رفتن رنگدانه در موهایتان شوند. 
آن ها عبارت اند از: کمبود ویتامین B12 یا مشکلات غده تیروئید و هیپوفیز

1- ژنتیک
متخصصان می گویند ژن ها عامل اصلی تعیین کننده ی این هستند که موهایتان در 
چه سنی رنگدانه از دست بدهند. برای برخی افراد، این اتفاق حتی ممکن است قبل از 
20 سالگی بیفتد و برای برخی دیگر، اولین تارهای سفید نسبتاً دیر مشاهده می شوند. 
هر چه پدر و مادر و پدربزرگ و مادربزرگتان زودتر موهایشان سفید شده باشد، احتمال این 

که موهای شما هم زود سفید شوند، بیشتر است.
۲- کمبود ملانین

در بیشتر موارد، کمبود ملانین عامل اصلی سفید شدن موهاست. تولید ملانین به 
تغذیه مناسب و دریافت پروتئین کافی بستگی دارد. کمبود این مواد مغذی باعث 

می شود میزانِ ملانین، از حد قابل قبول پایین تر بیاید.
3- عدم تعادل هورمون ها

هورمون های شما تأثیر زیادی بر روی رنگدانه ی موهایتان دارند. عدم تعادل آن ها 
می تواند باعث سفید شدن زودهنگام موها شود.

۴- برخی شرایط پزشکی
برخی شرایط اساسی پزشکی می توانند باعث از بین رفتن رنگدانه در موهایتان شوند. 

آن ها عبارت اند از: کمبود ویتامین B12 یا مشکلات غده تیروئید و هیپوفیز.
5- استرس

استرس ناشی از برنامه های سرسام آور و مشغله های زیاد کاری، یکی دیگر از دلایل مهم 
خاکستری شدن زودهنگام موهاست؛ چه به  تنهایی و چه به دلیل افزایش دیگر عادات 

نادرست مثل مصرف بیشتر فست فودها و... در این شرایط.
۶- مواد شیمیایی

بعضی اوقات، استفاده از محصولات شیمیایی مانند شامپوها، صابون ها، رنگ موها و 
غیره ممکن است به طور مستقیم باعث این مشکل شود و یا می تواند با ایجاد عفونت یا 

آلرژی به طور غیرمستقیم موجب خاکستری شدن زودرس موها شود.
7- عوامل خارجی

تغییر در رنگ موی شما می تواند به دلیل عوامل خارجی مانند آب و هوا، آلودگی و 
قرار گرفتن در معرض برخی مواد شیمیایی رخ دهد. این عوامل روند پیری را تسریع 
می کنند. اخیراً در مورد فقدان رنگدانه در مو یک موفقیت اساسی حاصل شده است؛ 
به طوری که مشخص شد فولیکول های مو مقدار کمی پراکسید هیدروژن آزاد می کنند 
که با گذشت زمان انباشته می شوند و با رنگ زدایی از موها باعث خاکستری شدن و در 
نهایت سفید شدن آن ها می شوند. با از بین بردن این تجمع، این امکان وجود دارد که 

موهای شما رنگ طبیعی خود را دوباره به دست بیاورند.
۸- چاقی

 the American Academy of Dermatology در مطالعه ای که در سال 2015 در مجله
منتشر شد، دانشمندان مشاهده کردند افراد چاق ممکن است با افزایش خطر ابتلا 
به خاکستری شدن زودرس موها مواجه شوند. بدین منظور بهتر است وزنتان را در 

محدوده ی طبیعی نگه دارید.
D ۹- کمبود ویتامین

همان طور که ذکر شد برخی کمبودهای غذایی می توانند موجب خاکستری شدن 
موها شوند؛ یکی از آن ها کمبود ویتامین د است. یک مطالعه منتشرشده در مجله 
بین المللی Trichology نشان داد کودکانی که دچار موهای خاکستری زودرس بودند، 
در مقایسه با گروه کنترل، به میزان قابل توجهی دچار کمبود یا مقدار ناکافی از ویتامین 

د بودند.
10- بیماری خودایمنی آلوپسی آره آتا

بیماری پوستی خود ایمنی آلوپسی آره اتا می تواند منجر به سفید شدن تارهای مو 
شود. طبق توضیحات بنیاد ملی آلوپسی آره آتا، مبتلایان به این بیماری ممکن است 
موهای سر یا بدنشان را کاملًا از دست بدهند. این اتفاق به این دلیل می افتد که سیستم 
ایمنی بدن به فولیکول های مو حمله می کند و باعث ریزش موها می شود و وقتی موی 

جدید رشد کرد، سفید می شود.
آیا می توان از سفید شدن موها پیشگیری کرد؟

این که خاکستری شدن موها قابل برگشت است و یا این که برای کمک به سیاه شدن 
موهای سفید چه کاری می توان انجام داد، تا حد زیادی به علت ایجاد آن بستگی دارد. 

اگر ژنتیک عامل این اتفاق باشد، کار چندان زیادی نمی توان کرد.
اگر علت اصلی یک مشکل اساسی بهداشتی است، با پزشک مشورت کنید تا ببینید 
بهترین کاری که می توان انجام داد کدام است؟ هنگامی که مشکل رفع شد، ممکن 
است به بازگرداندن رنگدانه به موهای شما کمک شود؛ البته در این مورد تضمین قطعی 

وجود ندارد.
پیگمانتاسیون مجدد گاهی اوقات پس از هورمون درمانی امکان پذیر است.

راه دیگر برای بهبود رنگدانه ها مصرف تزریقی یا خوراکی ویتامین B-12 است.
نکاتی برای خلاص شدن از شر موهای سفید:

B1۲ 1- افزایش مصرف ویتامین
به دلیل کمبود ویتامین B12 موهای شما ممکن است سفید شوند. اگر این مسئله ی 
شماست برگشت فرآیند خاکستری شدن موها می تواند به  آسانی و راحتی مصرف مقادیر 

کافی از این ویتامین باشد.
کمبود ویتامین B12 باعث کم خونی کشنده)پرنیشیوز( می شود و از دست دادن 
رنگدانه های موهایتان نیز از علائم این بیماری است. با حفظ یک رژیم غذایی متعادل که 

مقادیر مناسبی ویتامین به شما می دهد، می توان این وضعیت را برطرف کرد.
۲- بررسی غده ی تیروئید و درمان آن در صورت کم کاری

غده تیروئید شما روی تمام عملکردهای حیاتی بدنتان تأثیر دارد. هیپوتیروئیدیسم 
یا کم کاری تیروئید می تواند منجر به سفیدی زودرس موها شود. لازم است سطح 
تیروئیدتان را بررسی کنید تا در صورت از بین رفتن رنگدانه در موهایتان از علت آن آگاهی 

داشته باشید.
کم کاری تیروئید یک بیماری مزمن جدی است و ممکن است به مکمل هورمون نیاز 
داشته باشد. برخی از غذاها می توانند در عملکرد غده تیروئید شما اختلال ایجاد کنند. 

برای کنترل سطح تیروئید، حواستان به آن ها باشد.
3. ترک سیگار

سبک زندگی شما تأثیر زیادی در سلامتی و رنگ موهایتان دارد. استعمال سیگار بر 
روی بدن شما اثرات نامطلوبی دارد و می تواند در سفید شدن موها مشارکت کند.

نتایج یک مطالعه نشان داد که افراد سیگاری نسبت به افراد غیرسیگاری شانس 
بیشتری برای از دست دادن رنگدانه مو دارند.

۴-  دریافت آنتی اکسیدان ها به مقدار کافی
رژیم غذایی شما می تواند به جلوگیری از بروز موهای سفید کمک کند. فقط کافی 
است مطمئن شوید که به اندازه کافی از مواد غذایی سرشار از آنتی اکسیدان مصرف 

می کنید.
از دست دادن رنگدانه به دلیل استرس اکسیداتیو می تواند تسریع شود. اکسیداسیون، 
که یک فرایند طبیعی است، موجب تولید رادیکال های آزاد می شود که مقدار آن با 
افزایش سن، افزایش می یابد. این عدم تعادل باعث می شود موهایتان رنگدانه خود را 

از دست داده و سفید شود.
5- مصرف غذاهایی که برای کاهش موهای سفید مفیدند

اگر به دلیل کمبود ویتامین B12 موهایتان خاکستری شد باید غذاهای دریایی، تخم 
مرغ و گوشت بیشتری از جمله گوشت گاو و گوسفند مصرف کنید. محصولات لبنی 
مانند شیر و پنیر نیز منابع خوبی هستند. کسانی که رژیم غذایی گیاهی یا وگان دارند، 

می توانند مکمل یا مواد غذایی غنی شده با ویتامین B12 را انتخاب کنند.
همچنین، غذاهای سرشار از آنتی اکسیدان مانند انواع توت، انگور، سبزیجات برگ 

سبز و چای سبز مصرف کنید.
در اینجا لیستی از غذاهایی وجود دارد که به شما کمک می کند موهایتان رنگدانه دار 

شود:
- انواع توت: این میوه های ریز سرشار از ویتامین C هستند.

- جگر: با کم خونی و کمبود آهن مبارزه می کند.
- هویج: سرشار از ویتامین A است.

- برگ های کاری: سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی مانند سلنیوم، ید، روی و آهن 
است.

- اسفناج: در تولید ملانین کمک می کند.
- تخم مرغ: سرشار از ویتامین B12 است.

- لوبیا: منبع غنی پروتئین است.
- تخمه آفتابگردان: سرشار از آنتی اکسیدان ها و مواد معدنی است.
- گردو: منبع غنی از مس است که به تولید ملانین کمک می کند.

آیا موهای سفید می توانند دوباره سیاه شوند؟
با تشخیص صحیح و درمان، فرایند خاکستری شدن موها را می توان معکوس کرد 
و موهای سفید می توانند سیاه شوند. اما اگر مشکل ژنتیکی یا وابسته به سن باشد، 
معکوس کردن روند بعید است. با این وجود، این امکان وجود دارد که سرعت این روند را 

با یک رژیم غذایی متعادل و یک رژیم مراقبت از مو کند کرد.

خاکستری شدن زودهنگام موها

10 دلیل سفید شدن موها + 5 توصیه برای پیشگیری از آن
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مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی مازندران  خبرداد
رشد ۱۰ درصدی اشتغال گردشگری در مازندران

از اشتغال مستقیم  ، گردشگری و صنایع دستی مازندران  مدیرکل میراث فرهنگی 
11 هزار و 500 نفر در حوزه گردشگری استان خبر داد و گفت که این تعداد نسبت به 
سال گذشته رشد 10 درصدی دارد.  سیف الله فرزانه افزود: این تعداد اشتغال مربوط به 
تاسیسات رسمی گردشگری همچون شهرهای بازی ، هتل ها ، بوم گردی ها و مجموعه 
های گردشگری تفریحی می شود. وی افزایش اشتغال یک هزار و 230 نفری در سال 
جاری را مربوط به بهره برداری از تاسیسات گردشگری استان در سال گذشته دانست و 
گفت: این میزان جزء اشتغال پایدار محسوب می شود و از کمترین ریسک برخوردار است 
مدیرکل میراث فرهنگی همچنین از ایجاد حدود یکهزار شغل جدید گردشگری در سال 
جاری خبر داد و افزود که این مشاغل هم بیشتر در بخش بوم گردی و واحدهای پذیرایی 
هستند.  وی با اشاره به احداث و بهره برداری 53 واحد بوم گردی در سال ۹۷ ، گفت: در 
نیمه اول امسال هم ۴0 واحد بومگردی در استان بهره برداری شد که در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل رشد دو برابری دارد. فرزانه میزان اشتغال غیر مستقیم در بخش گردشگری 
را چهار برابر اشتغال مستقیم برآورد کرد و گفت: تمامی طرح های گردشگری به صورت 

مستمر پایش شده و وضعیت اشتغال آنها مداوم بررسی می شود.
پرداخت تسهیلات ارزان قیمت ۹00میلیارد ریالی

مدیرکل میراث فرهنگی مازندران با اشاره به اینکه حمایت دولت از توسعه گردشگری 
استان بدون توقف بوده است ، گفت : در سال ۹۷ و ۶ ماهه نخست امسال حدود ۹00 
میلیارد ریال به پروژه های گردشگری تسهیلات ارزان قیمت اعطا شد. وی افزود: بر اساس 
برنامه ریزی دولت در بخش گردشگری هیچ محدودیتی برای دریافت تسهیلات در بخش 
گردشگری نیست و دولت از پروژه های حوزه گردشگری حمایت کامل خواهد کرد. فرزانه 
توضیح داد: حمایت دولت برای پرداخت تسهیلات به معنای بی حساب و کتابی در اعطای 
تسهیلات نیست ، زیرا نخست تسهیلات بر مبنای طرح های ارائه شده در حوزه گردشگری 
اختصاص می یابد و دوم اینکه تمامی طرح های ارائه شده حتما باید توجیه اقتصادی 
داشته باشند که از سوی کارشناسان میراث فرهنگی مورد تایید قرار گیرند. وی از صدور 
135 موافقت اصولی در سال ۹۷ با پیش بینی حجم سرمایه گذاری ۸ هزار و ۸21 میلیارد 
ریال و همچینین صدور ۶0 موافقت اصولی با پیش بینی حجم سرمایه گذاری 1۶ هزار 
و ۴۹5 میلیارد ریال در شش ماهه نخست سال جاری خبر داد و افزود: تمامی این پروژه 
ها یا فعال هستند و یا در حال تامین اعتبار و هیچکدام متوقف نیستند. فرزانه همچنین 
اعلام کرد که در حال حاضر  1۷2 پروژه با حجم سرمایه گذاری 2۴5 هزار میلیارد ریال در 
حال ساخت می باشد که با تکمیل این پروژه ها برای 15 هزار و ۷00نفر اشغال مستقیم 
ایجاد خواهد شد. مدیرکل میراث فرهنگی مازندران از شناسایی یک سرمایه گذار خارجی 
و معرفی به مرکز خدمات سرمایه گذاری درسال ۹۷ خبرداد و افزود: 2۹ فرصت سرمایه 

گذاری جهت جذب سرمایه گذارخارجی به این مرکز معرفی شده است.

مدیرعامل فولاد مبارکه  مطرح کرد

افزایش کمی و کیفی محصول و رونق تولید 
دندان شکن ترین پاسخ به دشمنان

تولید،  رونق  و  محصول  کیفی  و  کمی  افزایش  گفت:  مبارکه  فولاد  مدیرعامل 
دندان شکن ترین پاسخ به دشمنان است..   مهندس عظیمیان در آئین افتتاح نمایشگاه 
دفاع مقدس این شرکت با اشاره به تهاجم همه جانبۀ دشمن در طول جنگ تحمیلی  
اظهارداشت :دشمن با تهاجم زمینی و اقدامات تروریستی در تمامی شهرهای کشور 
سعی داشت تا انقلاب اسلامی را با شکست مواجه کند، اما با هدایت های بنیان گذار 
کبیر انقلاب، همۀ نقشه های آن ها با شکست مواجه شد. راهبردهای به موقع و کارساز 
امام خمینی )ره( موجبات اقتدار هرچه بیشتر نظام را فراهم کرد. وی با اشاره به آیات 
سورۀ فجر و دستاوردهای هشت سال دفاع مقدس اظهار داشت: وظیفۀ همه ماست که 
با برپایی چنین آئین هایی یاد و خاطرۀ شهدا را زنده نگه داریم و در پاسداشت ارزش های 
دفاع مقدس بکوشیم.مهندس عظیمیان خاطرنشان کرد: مردان و زنان زیادی در طول 
جنگ جان شیرین خود را از دست دادند و بسیاری از هم وطنان ما به اسارت درآمدند و 
جانباز شدند تا ما امروز گوهری به نامفولاد مبارکه« داشته باشیم و بتوانیم در محیطی امن 
به زندگی خود ادامه دهیم. همۀ ما مدیون این ایثارگری ها هستیم. برنامه های دشمن برای 
زمین گیر کردن اقتصاد کشور بخش دیگری از سخنان مدیرعامل فولاد مبارکه در مراسم 
افتتاحیۀ نمایشگاه دفاع مقدس بود. وی در این زمینه تصریح کرد: این جمله در شرایط 
فعلی به معنی واقعی مصداق دارد که کارکنان واحدهای تولیدی و صنعتی جنگجویان خط 
مقدم جبهۀ اقتصادی اند. امروز دشمن می خواهد ما را با حربه های تحریم و فشار اقتصادی 
دچار انزوا و نابودی کند. همۀ ما وظیفه داریم با کار و تلاش بیشتر از خون شهدا محافظت 
کنیم. وی از افزایش کمی و کیفی تولید و افزایش فروش و درآمد شرکت فولاد مبارکه 
به عنوان نمونه هایی بارز از ایستادگی در جنگ نابرابر اقتصادی یاد کرد و گفت: افزایش 

کمی و کیفی و رونق تولید دندان شکن ترین پاسخی است که می توان به دشمنان داد.

 معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران :

تمام پروژه های عمرانی نیمه تمام پایتخت تا 
سال ۱4۰۰ تکمیل می شود

 معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران با بیان اینکه هم اکنون ۷0 پروژه عمرانی در پایتخت 
در حال اجراست، تاکید کرد: تمام پروژه های عمرانی نیمه تمام شهر تا سال 1۴00 تکمیل 
می شود.  صفا صبوری دیلمی روز دوشنبه در جلسه دوشنبه های پاسخگویی با محوریت 
پروژه های اولویت دار عمرانی پایتخت توضیح داد: تلاش می کنیم تا نیمه نخست سال 
1۴00 تمام پروژه های نیمه تمام تکمیل شوند البته بجز برخی پروژه ها که مشارکتی 
هستند. وی ادامه داد: برخی از پروژه ها سنواتی هستند و چند سال طول می کشد، مثل 
بزرگراه امام علی که در یک دوره چندساله احداث شد. به گفته صبوری، از ابتدای امسال تا 
کنون چهار پروژه نیمه تمام تکمیل شده است. معاون شهردار با بیان اینکه پنج پروژه اصلی 
ما اولویت دار و نیاز اصلی شهر است، تصریح کرد: پروژه کوی نصر تا پایان سال، استاد معین 
تا 22 بهمن، فاز نخست پروژه های شهیدبروجردی و شهیدرستگار در صورت حل معارضین 
ملکی تا پایان سال و پروژه 30 هزار متری فرهنگی رازی در کنار برج طغرل تا پایان دهه فجر 
تکمیل می شود. وی همچنین گفت که پروژه احداث لاین کندرو بزرگراه نواب که مدت ها 
زمین مانده و ترافیک شدیدی ایجاد کرده بود، اول تیر تمام شد.  صبوری افزود: از ابتدای 
سال تاکنون ۴ پروژه عمرانی در شهر تهران به بهره برداری رسیده و براساس مدل های که در 
دست شهرداری است پروژه های جدید را شروع می کنیم؛ مثل پل تقاطع غیرهمسطح گاز 
و لشکری که تا ابتدای ماه ربیع الاول در منطقه 21 تهران افتتاح می شود. وی همچنین با 
اشاره به عملیات احداث پروژه بزرگراه شهید شوشتری توضیح داد: طبق مصوبه شورا این 
پروژه باید مشارکتی انجام شود و در این خصوص فراخوان برای مشارکت بخش خصوصی 
داده شده است. صبوری ادامه داد: هنوز موانع محیط زیستی پروژه شوشتری برطرف 
نشده چرا که بخشی از آن باید از جنگل ها و منابع طبیعی رد شود و بعد از صدور مجوزهای 
لازم و درصورتی که بخش خصوصی تمایلی به مشارکت نداشت به شورا پیشنهاد می دهیم 
که این پروژه را خودمان از محل اخذ عوارض بسازیم. وی با بیان اینکه پروژه شهید رستگار 
باعث می شود تا رینگ آزادراهی جنوب تهران تکمیل و ترافیک بزرگراه های بسیج و افسریه 
با اتصال بزرگراه آزادگان به امام رضا)ع( برطرف شود، گفت: البته این پروژه هم معارضینی 
دارد که باید رفع شود و نتیجه اجرای این پروژه این می شود که کسانی که بخواهند از شرق 
کشور به غرب یا برعکس بروند دیگر وارد تهران نمی شوند. صبوری همچنین گفت که برای 

ادامه بزرگراه صیاد شیرازی برنامه هایی داریم تا به اتوبان آزادگان متصل شود.

استاندار اردبیل: 

آموزش مهارت های زندگی نهادینه شود
در  باید  زندگی  مهارت های  آموزش  بحث  هدف  جامعه  گفت:  اردبیل  استاندار   

دستگاه های دولتی و بخش خصوصی به تفکیک جنسیت هدف گذاری شود.
 اکبر بهنامجو در نشست با اعضای کارگروه تخصصی فرهنگی و اجتماعی افزود: برای 
کاهش آسیب های اجتماعی و افزایش مهارت های زندگی و پیشگیری از پدیده طلاق باید 
بیش از پیش تلاش شود.  وی با بیان اینکه آموزش مهارت های زندگی از ادارات، کارخانه ها 
و محل های پرتراکم شروع شود، گفت: افزایش پدیده طلاق در استان نگران کننده است.

او بر لزوم تدوین طرح جامع مشاوره ازدواج و مهارت های زندگی تاکید کرد و افزود: 
کارشناسان کارگروه تخصصی با مشخص کردن سرفصل های آموزشی و نحوه آموزش 
باید شیوه نامه ای را تدوین و موضوع را جمع بندی کنند. وی افزود: در فاز اول این طرح  
پرسنل و خانواده های استانداری، آموزش و پرورش و دانشگاه ها مورد ارزیابی قرار گرفته 
اینکه  بیان  با  اردبیل  استاندار  می شود.  برگزار  مشوق های لازم  با  آموزشی  دوره های  و 
روانشناسان استان در زمینه مشاوره های ازدواج باید ساماندهی شوند، اظهار داشت: در 
این طرح رنج سنی افراد کاملا مشخص است، افراد بالای 50 سال و پایین تر از 15 سال 
خارج از آموزش آگاهی دهی ازدواج قرار خواهند گرفت. وی با اشاره به اینکه این طرح 
دانش آموزان پایه دوازدهم دبیرستان ها و دانشجویان را در برمی گیرد، گفت: افراد متقاضی 

مشاوره و در آستانه ازدواج هم باید بیش از سایرین مورد توجه باشند.
 

فرماندار بندرعباس:

ایمنی ساخت و سازها رعایت شود
فرماندار بندرعباس گفت: اصول ساخت و ساز ساختمان و کارگاه ها باید رعایت شود که 
در این زمینه همراهی مردم نیز مهم است.  عزیزالله کُناری روز یکشنبه به مناسبت هفتم 
مهر روز آتش نشانی و ایمنی اظهار داشت: همراهی و همکاری مردم می تواند کمک بزرگی 
برای پیشگیری از حوادث باشد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه شهر بندرعباس جز اولین 
کلان شهر های ساحلی است باید در بخش دریا و خشکی تلاش های بیشتری از سوی 
مجموعه آتش نشانی و دستگاه های مسوول انجام شود. وی اضافه کرد: همه بر ضرورت 
نگهداری و حفظ تجهیزات آتش نشانی واقف هستند و رعایت این نکته موجب خدمت 

دهی بهتر در زمان وقوع حادثه حادثه می شود.

سیدمهدی حسینی

 بعد از گذشت سال ها زندگی مشترک، هنوز هم نمی توانند مانند دو آدم معقول، دو 
کلمه حرف حساب با یکدیگر بزنند، زندگی شان آنقدر سرد شده است که هیچ حرفی بین 
آنان رد و بدل نمی شود و محبتی وجود ندارد و خبر ندارند که »کوری عاطفی« یا »کوریِ 

احساسی«، حکمران زندگی شان شده است.
کوری عاطفی، نوعی اختلال رفتاری است که در آن فرد در شناسایی و بیان احساسات 
خود ناتوان است و دچار مشکل می شود. اینگونه افراد توانایی تشخیص احساسات را 

ندارند و به اصطلاح احساسات و عاطفه آنها کور شده است.
گاهی پیش می آیدبه زوج هایی برمی خوریم که نمی توانند حرف و احساس خود را بیان 
کنند، این نتوانستن گاهی ناشی از این است که زن و شوهر به دلیل اختلافات فرهنگی 
و اجتماعی، حرفی برای گفتن با یکدیگر ندارند و گاهی به این علت است که نمی دانند 
چگونه با یکدیگر حرف بزنند. این ویژگی ها به دلیل عملکرد نامناسب آگاهی های 
عاطفی، روابط نادرست اجتماعی و سایر مشکلات درونی خود شخص بروز پیدا می کند.

کوری عاطفی،   اختلال رفتاری است که از قدیم بین زوج ها وجود داشته و متاسفانه 
در حال حاضر هم، این پدیده در جامعه کم دیده نمی شود و هر از گاهی رخ می دهد.

شاید خیلی ها به این ضرب المثل قدیمی مبنی براینکه »زن و شوهر با هم دعوا کنند،   
ابلهان باور کنند«  باور داشته باشند و از اختلافات بین زوج ها،  سرسری بگذرند،  ولی در 
صورت بروز کوری عاطفی امکان ریزش پایه های زندگی وجود دارد. باید توجه داشت 
هنگامیکه در خانواده ای، کوری عاطفی اتفاق می افتد، باید نگاه ها را تغییر داد و به این 

نوع رفتار پیش پا افتاده ولی خانمان برانداز، به طور جدی پرداخت.
 اهمیت مهارت گفت وگو بین زوج ها

متخصص روانشناس بالینی در گفت و گویی درباره کوری عاطفی گفت: نخستین 
موضوعی که در رابطه با اختلال کوری عاطفی مطرح می شود این است که بیشتر زن و 
شوهرها به دلیل عدم مهارت در گفت و گو که چه وقت،  چگونه و با چه کلماتی باب مراوده 
را در باید با یکدیگر آغاز کنند، دچار اختلاف می شوند. گفت و گو بین زوج ها باید به گونه 
ای باشد که این گفت و گوها نه تنها بوی دوستی و مودت دهد بلکه درصورتی که ناراحتی و 

کدورتی بین زوج پیش بیاید، زوج ها بتوانند با تعامل و مهارت، آن را برطرف کنند.
ارسیا تقوا با تاکید بر لزوم اهمیت دادن به فرهنگ و روابط اجتماعی در دوران پیش از 
ازدواج،   افزود: پدر و مادر بهترین الگو برای فرزندان هستند و تا زمانی که روابط اجتماعی 
برای آنان اهمیت داشته باشد به طور یقین فرزندان آنان به عنوان زوج های آینده در این 
راستا از منظر گفت و گو و مراودات اجتماعی و فرهنگی مشکلی نخواهند داشت و زندگی 

آنان به سمت کوری عاطفی، سوق داده نخواهد شد.
وی گفت: زن و شوهر در جریان وقوع اختلال کوری عاطفی، به مرور زمان در دوران 
زناشویی دچار سکوت و افسردگی می شوند و از این رو از هم فاصله می گیرند و برای گفت 
و گو نیز حرفی پیدا نمی کنند و با اینکه در منزل حضور دارند اما هر یک در اتاقی بوده  یا به 
طریقی مشغول کاری می شود تا روز به پایان برسد. اما به محض دیدن دوست و یا آشنایی 
زبان باز می کنند و کلی حرف نگفته حتی درباره  همسران خود با فرد بیگانه رد و بدل می 
کنند. این روانشناس بالینی ادامه داد: زن و شوهر چنانچه به این مرحله برسند،  دچار 
کوری عاطفی شدید شده و برای برون رفت از این مرحله حساس باید به فکر چاره باشند 
درغیراینصورت با هرچند سال سابقه زندگی مشترک باید عمر رابطه زناشویی خود را پایان 
یافته بدانند.  این گونه رفتار بهطور یقین بعد از مدتی باعث تنش و دعواهای شدید خواهد 

شد که رابطه آن ها را چه با فرزند یا بدون آنان خراب  تر خواهد کرد.
لزوم جلسات گفت و گو بین زوج ها قبل از ازدواج

تقوا اظهار داشت: هنگامیکه افراد بدون بررسی های لازم قبل از  ازدواج با هم ازدواج 
می کنند، بعد از مدتی ممکن است متوجه شوند دو دنیای کاملا متفاوت از یکدیگر دارند. 
در این گونه مواقع، سخنان شان برای دیگری جذابیت ندارد یا حتی می تواند آزاردهنده 

و بی ربط باشد.
وی توصیه کرد: برای اینکه زوجین درگیر این نوع از اختلالات رفتاری بعد از ازدواج 
نشوند، قبل از جاری شدن پیوند زناشویی،  دختر و پسر حداقل مدتی را برای گفت و گو 
و بحث با یکدیگر داشته باشند تا متوجه شوند اصلا حرفی برای گفتن با هم دارند یا خیر.

ازدواج پرحرف با کم حرف ممنوع
این متخصص روانشناس افزود: وقتی فردی با کسی ازدواج می کند و از طرفی حرفی 

برای گفت و گو با آن ندارد، نخستین مساله ای که در ذهن بروز می کند »نبود عشق و 
علاقه« است که در این گروه افراد،   عشق بسیار کم رنگ است یا اصلا وجود ندارد و این 
مساله به معنای زجر مادام العمر طرفین است؛  در این گونه موارد، طرفین حس می کنند 

هیچ علاقه ای به شنیدن حرف های یکدیگر ندارند.
تقوا گفت: زمان گفت و گو در زوج های دارای اختلال رفتاری کوری عاطفی، به ندرت 
پیش می آید به این دلیل که این زوج ها،  شخصیت درونگرایی دارند و چندان اهل گفت 
و گو با یکدیگر نیستند. این افراد در زندگی اجتماعی و ارتباط با اطرافیان پرحرف نیستند 
و اتفاقا طرف مقابل را به همین دلیل که مثل خود آنها است، انتخاب کرده تا مجبور به 

حرف زدن با هم نباشند.
وی تصریح کرد: در مواردی که هر دو زوج دارای کوری عاطفی هستند، حرف زدن آنها 
محدود به بیان نکته های ضروری است تا امور زندگی بگذرد. اتفاقا این زوج ها معمولا 
از زندگی و انتخاب خود راضی هستند. در حقیقت چنانچه هیچیک از اعضای خانواده 
یا همسران تمایلی به صحبت زیاد با هم ندارد، ولی از کنار هم بودن خوشحال هستند، 

هیچ اشکالی ندارد.
این روانشناس بالینی در پاسخ به این سوال که در بین برخی زوجین چنانچه یکی 
پرحرف و دیگری کم حرف باشد آیا اختلال کوری عاطفی رخ داده است،  اظهارداشت: 
وقتی یکی از طرفین میل زیادی به حرف زدن دارد و دیگری خیلی اهل گفت و گو نیست، 
دقیقا زمینه بروز کوری عاطفی محیا است و چه بسا این روند به سمت ناخوشایندی از 
رابطه در حرکت باشد. چراکه در یک سو همسری است که راحت حس خود را بیان می 
کند و در مقابل طرف مقابل، اشتیاقی برای شنیدن آن حرف ها ندارد؛ این موقعیت 

دردآور بوده و موجب فشارهای عصبی خواهد شد.
وی گفت: در چنین حالاتی شاید فردی که  پرحرف شناخته می شود،  احساس 
سرخوردگی و ناکامی کند و یا برعکس وقتی یکی از طرفین پرحرف و دیگری کم حرف 
باشد، احتمال دارد همسر پرحرف، طرف مقابل خود را به دلیل کم حرفی بازخواست و 
سرزنش کند که این موضوع باعث می شود، طرف مقابل بعد از مدتی اعتماد به نفس او 

به شدت کاهش یابد و بیشتر در خود فرورفته و گوشه گیر شود.
گفت و گو، راه از بین بردن کوری عاطفی  

تقوا افزود: خانواده ها باید تا پیش از ازدواج دختر و پسرها به آنها، اجازه آشنایی و گفت 
و گو را بدهند چراکه این گفت و گوها در به وجود آمدن یک زندگی سالم مشترک نقش 
بسزایی دارد.  بیان احساسات زن و شوهر برای افزایش ارتباط و صمیمیت بین اعضای 
خانواده بسیار مهم است. در چنین خانواده ای، هر اتفاقی که می افتد به یک تهدید 
ترسناک تبدیل نمی شود چراکه فرهنگ گفتمان بین اعضای خانواده وجود دارد اما 
درخانواده ای که فرهنگ گفت و گو وجود نداشته باشد،  هر پدیده ای حتی حرف یک 

ناآشنا بین اعضای خانواده می تواند در زندگی مشترک، بحران های بزرگ ایجاد کند.
وی عدم ایجاد همبستگی،   جلوگیری از بیان احساسات و عشق و علاقه مشترک به 
یکدیگر را از علل به وجود آمدن کوری عاطفی بین خانواده ها بیان کرد و افزود: تعلیم و 
تربیت فرزندان بین خانواده هایی که زمینه بروز اختلال کوری عاطفی دارند بسیار سخت 

است.
موانع تربیتی کودکان در خانواده های دارای کوری عاطفی

تقوا اظهار داشت: رفتار بسیاری از پدر و مادرهای دارای کوری عاطفی آنقدر آسیب زا 
است که واقعا کودکان به اینکه در این خانواده حرفی بزنند، علاقه ای ندارند و مدام در 

حال فرار از آن هستند.
این متخصص روانشناس گفت: پدر و مادر به عنوان حلقه وصل خانواده باید در کمترین 
زمان، فاصله های پیش آمده بین یکدیگر را از بین برده و با به اشتراک گذاشتن علائق 
مشترک زمینه های گفت و گو را بیشتر و بیشتر کنند و از سوی دیگر فرزندان را در بیان 
احساسات،   گفت و گوها و تصمیمات خود شرکت دهند تا در حد امکان از روند گسترش 

کوری عاطفی و خطرات آن جلوگیری کنند.  
وی یادآور شد: در چنین خانواده هایی که اختلال کوری عاطفی از ابتدای زندگی 
مشترک وجود داشته و دارد، هنگامیکه کودکان به 20 سالگی می رسند و افراد بالغی برای 
خود شده اند، والدین متوجه می شوند که باید به فرزندان مراجعه کنند و از آنها برای برخی 
کارها کمک گیرند که متاسفانه دیگر دیر شده و زمان گذشته است. چرا که بچه های این 
خانواده ها نیز با کم حرفی و سرد مزاجی پدر و مادر به یکدیگر رشد کرده و تربیت شده اند 

و در نهایت کمکی نمی توانند به والدین خود کنند.

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم :

مسببان تأخیر در پروژه شهیدان برقعی باید 
پاسخگوی باشند

رئیس کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر قم با انتقاد از عدم اتمام پروژه شهیدان 
برقعی، خواستار پاسخگویی همه مسئولان و مجریانی شد که به چند نسل از اهالی این 
منطقه،  خسارت زده اند.  حسن مالکی نژاد با اشاره به تأخیر چند دهه ای در اجرای پروژه 
شهیدان برقعی اظهار داشت: این گونه طرح ها وقتی درست اجرا نمی شود سبب ایجاد 
آسیب های اجتماعی بسیار زیادی برای خانواده های منطقه می شود که منطقه به لحاظ 
امنیتی و فرهنگی دچار مشکل می شود. وی تصریح کرد: وقتی یک خانه خراب شود، 
این خرابه آسیب های زیادی داشته و منجر می شود که اطراف این خرابه هم ناامن شود 
و کسانی که بومی این محل بوده به دلیل اینکه رسیدگی به این موضوع نمی شود مجبور 
به ترک منطقه و محله بوده و بافت از افراد بومی خالی می شود. رئیس کمیسیون فرهنگی 
اجتماعی شورای شهر قم با تأکید بر اینکه در حال حاضر با توجه به یک طرفه شدن خیابان 
چهارمردان و آذر، ضرر اقتصادی بسیار زیادی به کسبه این خیابان ها وارد شده است گفت: 
به دلیل عدم ارائه خدمات عمرانی متناسب با نیاز منطقه یک و نسبت به دیگر مناطق شهر، 
باید گفت ما ۴0 سال به این منطقه ظلم کردیم و خدمت نکردیم. وی با اشاره به اینکه 
شهرداری باید برای اتمام این طرح ضرب الاجل تعیین کند، افزود: میراث فرهنگی باید 
تکلیف خود را با مردم مشخص کند و اگر لازم باشد باید بودجه استانی هم گذاشته شود 
و مسئولان برای پایان دادن به پروژه ای که چند دهه به طول انجامیده،  سر از پا نشناسند. 
مالکی نژاد خاطرنشان کرد: بعضی از خسارت هایی که به مردم زده می شود غیرقابل جبران 
است، در این منطقه چند دهه پیش باید امکانات ایجاد می شد تا مردم از آن ها بهره مند 
شوند و به صورت زیرساختی با احداث بوستان و مراکز آموزشی و امکانات فرهنگی و شغلی، 
دارای شرایط لازم برای رشد باشند نه اینکه محله های اصیل و تاریخی شهر تبدیل به منطقه 
محروم شود. وی با طرح این سؤال که آیا با همه خسارت هایی که از عدم اجرای این طرح 
به مردم وارد شده، هنوز وقت آن نرسیده که برای این پروژه کاری انجام شود، اضافه کرد: 
عدم اتمام پروژه شهیدان برقعی یعنی عدم وجود امکانات، که سبب عدم رشد اهالی این 
منطقه شده و این استعداد سوزی،  خسارت عدم اجرای چنین طرح هایی است که همه 

مسئولان و مجریان باید برای واردکردن خسارت به چند نسل از مردم شهر،  پاسخ دهند.

فرماندار قم :

قم باید در تخصیص منابع متفاوت از 
دیگراستان ها دیده شود

فرماندار قم گفت : قم را باید در تخصیص منابع متفاوت دید، چرا که برای نظام و انقلاب، 
مرکزیت دارد و نمی توان گفت که همه استان ها را باید یکسان دید.  مرتضی حیدری با اشاره 
به اهمیت توجه به مبارزه با مواد مخدر اظهار داشت: بیشترین تمرکز بر روی مبارزه بوده و 
آتش مقابله بیشتر است که در گزارش ها نیز کاملًا مشهود است و این ناشی از آن بوده که 
هم مردم چنین توقعی را داشته و هم نهادهای مسئول بیشتر به این سمت سرمایه گذاری 
دارد  قرار  سوم  مرحله  در  پیشگیری  و  دوم  مرحله  در  درمان  کرد:  اضافه  وی  کرده اند. 
که بودجه های تخصیص داده  شده نیز حاکی از این امر است، اما برای پیشگیری در 
مهدکودک ها و مدارس، بسیار سرمایه گذاری کمی صورت می گیرد و این اشتباهی است که 
ما مرتکب می شویم. فرماندار قم با بیان اینکه برای ساخت یک کمپ ترک اعتیاد هزینه های 
سنگینی می شود، تصریح کرد: ریشه این معضل را باید به صورت قطعی از مهدکودک ها 
قطع کرد و بچه ها را با اطلاعات کافی پرورش دهیم تا به معضلات نه بگویند. وی تأکید 
کرد: دستگاه ها باید تکالیف درستی داشته باشند و به آن ها درست عمل کنند و در صورت 
تخطی از وظایف و برنامه ها، برابر قانون با آن ها برخورد خواهد شد. حیدری با یادآوری اینکه 
قم یک شهر زیارتی و حرم اهل بیت)ع( بوده و توجه به افراد مستضعف و آسیب پذیر سبب 
شده بسیاری از این افراد به قم پناه بیاورند، خاطرنشان کرد: بستر ورود این افراد به قم فراهم 
بوده و باید مراقب باشیم با برنامه ریزی، جلوی رسوب این موضوعات را بگیریم. وی افزود: 
مهاجرین و غیربومی ها بیشترین آمار افراد دارای اعتیاد را در قم تشکیل می دهند و قم را 
باید در تخصیص منابع متفاوت دید، چرا که برای نظام و انقلاب، مرکزیت دارد و نمی توان 
گفت که همه استان ها را باید یکسان دید. فرماندار قم گفت: در کمپ های ترک اعتیاد، 
یارانه پرداخت می شود و افراد تحت پوشش قرار می گیرند و حق استان قم در این زمینه 
ضایع می شود، که باید نمایندگان استان و بهزیستی تلاش کنند این یارانه افزایش پیدا کند.

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم خبر داد

وجود 4هزار کم شنوا و ناشنوا در قم
معاون توان بخشی بهزیستی استان قم با اشاره به وجود حدود ۴هزار معلول کم شنوا و 
ناشنوا در استان قم، از انجام ۷ عمل کاشت حلزون در شش ماهه نخست سال ۹۸ خبر 
داد. محمدعلی مقدم خواه ضمن تبریک هفته ناشنوایان با اعلام این خبر افزود: اولین 
اقدام سازمان بهزیستی در حوزه  ناشنوایان بحث پیشگیری و کنترل شنوایی افراد از بدو 
تولد است که از سنوات قبل طرح غربالگری شنوائی نوزادان در سراسر کشور در حال 
اجراست و استان قم هم جز استان های موفق در این زمینه است. وی ادامه داد: در سال 
۹۷ از بین متولدین استان حدود 21 هزار نوزاد غربالگری شنوائی شدند و  بعد از طی 
مراحل لازم حدود 10۶ نوزاد به مراحل تشخیصی و درمان کم شنوائی ارجاع شدند، در 
۶ ماهه اول سال ۹۸ هم از بین متولدین استان ۹15۷ نفر معاینه شدند که حدود ۴0 نفر 
مشکوک و به مراحل تشخیصی و درمان ارجاع شدند، که مراحل درمانی و تخصصی آنها 
با کمک بهزیستی در حال انجام است. مقدم خواه  با اشاره به آمار ناشنوایان تحت پوشش 
سازمان بهزیستی در قم خاطر نشان کرد: حدود ۴هزار معلول کم شنوا و ناشنوا در استان 
قم وجود دارد که 2هزار و ۴00نفر آنان را آقایان و هزار و ۶00نفر را خانم ها تشکیل می دهند 
و 3۷5مورد بیماری خفیف، 510مورد شدید، هزار و ۴۶0مورد بسیار شدید و هزار و ۴10 
مورد متوسط در سطح معلولیت وجود دارد. معاون توان بخشی بهزیستی استان قم در 
خصوص خدمات بهزیستی به ناشنوایان افزود : نوزادان دارای مشکل ناشنوائی پس از 
۶ماهگی مورد عمل کاشت حلزون قرار می  گیرند که در سال ۹۷ و ۶ ماهه اول ۹۸ حدود 
2۸ مورد کاشت حلزون در استان داشتیم که تقریبا تمام  هزینه بیش از  50 میلیون تومانی 
کاشت هر حلزون توسط سازمان و هیات امنای صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران 
پرداخت می شود؛ در توزیع عادلانه خدمات سلامت یکی از مصداق های بارز آن کاشت 
حلزون شنوایی محسوب می شود و خوشبختانه هیچ ناشنوائی در استان پشت نوبت کاشت 
حلزون نداریم. مقدم خواه عنوان کرد: پس از انجام عمل، به این دلیل که کودک درکی از 
صدا ندارد، باید در کلاس های گفتار درمانی آموزش های لازم را ببیند که حتی تا 3سال بعد 
از دریافت وسیله کمکی باید این روند آموزشی ادامه داشته باشد. وی گفت: حمایت از این 
کودکان و استفاده از خدمات مرکز آموزشی و توانبخشی غیردولتی سخن بصورت یارانه ای 
در اولویت سازمان بهزیستی است. مقدم خواه در خصوص ناشنوایان بزرگسال تصریح 
کرد: برای این افراد ابتدا تشکیل پرونده صورت می گیرد و سپس وضعیت خانوادگی شان 
بررسی می شود و کمک های معیشتی، بیمه، اشتغال، تحصیلی، دانشجوئی و درمانی را از 
سمت سازمان بهزیستی دریافت می کنند، ناشنوایان به علت شرایط جسمی مساعدترین 
و مناسب ترین وضعیت را جهت اشتغال و خودکفائی دارند و در سال ۹۷ بیش از 5۷ نفر از 

ناشنوایان و معلولین گفتاری موفق به اخذ تسهیلات اشتغال شدند.

مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم  خبرداد

ارائه خدمات ویژه به زائران خارجی اربعین 
مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم گفت:  برای زائرین خارجی که عمدتاً از کشور 
پاکستان بوده برنامه ریزی ها در دستور کار قرار دارد که هر تعداد از این عزیزان وارد کشور 
شوند، از آن ها به خوبی استقبال شود. حسین امیری با اشاره به تشکیل جلسات کمیته 
امنیتی و انتظامی ستاد اربعین استان قم،  اظهار داشت: دستورالعمل ستاد اربعین وزارت 
کشور را در استان بومی سازی کردیم و متناسب با تجارب گذشته، آماده استقبال از زائرینی 
بوده که وارد قم می شوند. وی ادامه داد: برای زائرین خارجی که عمدتاً از کشور پاکستان 
بوده برنامه ریزی ها در دستور کار قرار دارد که هر تعداد از این عزیزان وارد کشور شوند، 
از آن ها به خوبی استقبال شود. مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری قم با بیان اینکه 
برای زائرین مشتاقی که از قم عازم کربلا و حضور در راهپیمایی عظیم اربعین هستند نیز 
برنامه ریزی شده است افزود: رایزنی هایی با استان های هم جوار صورت گرفته تا در مسیر نیز 
همکاری و هماهنگی لازم جهت تأمین امنیت زائران قمی وجود داشته باشد.  وی تصریح 
کرد: طرح های امنیتی تهیه شده که به دستگاه ها ابلاغ خواهد شد و در همین راستا یکی 
از موضوعات مهم، افراد و دفاتر غیرمجاز ثبت نام و اعزام به عتبات است که در چارچوب 
قانون نیستند و بنا به خواست سازمان حج و زیارت، برخورد لازم با افراد فرصت طلب و 
کلاه بردار صورت خواهد گرفت. امیری با تأکید بر اینکه متولیان اسکان باید ملاحظات 
امنیتی اسکان زائرین اربعین را در نظر بگیرند، خاطرنشان کرد: با توجه به سنوات گذشته، 
امنیت تمامی امکان اسکان زائرین را تأمین خواهد شد و نسبت به برقراری نظم و امنیت 

آن ها اقدامات لازم طراحی خواهد شد.
  

مدیرعامل موسسه خیریه فرزانگان قم:

3۰ درصد سالمندان قمی مجرد زندگی می کنند
 مدیرعامل موسسه خیریه فرزانگان قم گفت: 30 درصد سالمندان این استان به صورت 
مجرد زندگی می کنند و 20 درصد از آن ها در انزوا به سر می برند. احمد محمدی روز دوشنبه 
در حاشیه همایش گرامیداشت روز سالمند در سالن اجتماعات مرکز بهداشت قم اظهار 
داشت: این سالمندان مشکل های روحی و عاطفی شدیدی دارند که یکی از چالش های 
پیش روی جامعه محسوب می شود. وی ادامه داد: بالغ بر 10۹ هزار سالمند در قم زندگی 
می کنند، که به رغم برخورداری از نعمت های الهی و امکاناتی که در سطح استان است، هنوز 
مشکل هایی این قشر از جامعه را رنج می دهد. وی بیان داشت: موسسه فرزانگان درصدد 
حل بخشی از مشکل های موجود سالمندان است و به دنبال آن هستیم تا با همکاری اداره 
کل بهزیستی و مراکز بهداشتی درمانی و همچنین استانداری، فرمانداری، شهرداری و 

حوزه های علمیه بخشی از گره های موجود در راستای زندگی سالمندی را بگشاییم.

گفت و گو، راه از بین بردن کوری عاطفی است  

کوریِ احساسی و زمهریر زندگی زوج ها

اجتماعی

زردی  و  برگریزان  از  زودتر  پاییز  بوی  که  سال هاست   
درختان با میوه هایش استشمام می شود. انار که در ویترین 
مغازه های میوه فروشی نمایان می شود، خبر از آمدن پاییز 
می دهد. میوه ای که رنگ و طعم و گذشته از همه این ها 
خواص درمانی معجزه گرش باعث شده مشتریان ثابت و 

پروپاقرصی داشته باشد.
انار ساوه

از قدیم و ندیم ساوه با انارش معروف شده. هنوز هم که 
هنوز است میوه فروش های دوره گرد و یا حتی مغازه دارها 
برای معرفی و تبلیغ انارشان می نویسند انار ساوه موجود 
است! واقعیتش را هم بخواهید انار ساوه ویژگی های خاص 
خودش را دارد که از جمله طعم ملس آن است. حتی در 
رقم ملس انار ساوه هم تنوع زیادی وجود دارد. ارقام مشهور 
دیگر انار ساوه که ما شاید از آن خبر نداشته باشیم، تبریزی، 
یوسف خانی، محمدعلی خانی، سیاه، آلک و .... هستند. 
انار ملس ساوه در جهان بی نظیر است و مشتاقانی را از 
سراسر جهان به دلیل طعم و مزه خاص خود دارد. اما نکته 
دیگری که انار ساوه را متمایز می کند، غلظت آب آن است. 
غلظت بالایی که اصطلاحا به آن "بریکس" می گویند. این 
نوع انار نسبت به سایر انارهای تولیدی در جهان بریکس 
بالاتری دارد که دلیل آن آب و هوای خاص منطقه ساوه 

است.
به دلیل غلظت و بریکس  بالای انار ساوه، یک لیتر آب انار 
این منطقه  حدودا نیم کیلو رب انار می دهد؛ در حالی که 
انار سایر نقاط کمتر از چهارصد گرم رب تولید می کند. اما 
اگر خواستید انار ساوه را از سایر انارهای شهرهای دیگر 
تشخیص دهید باید بدانید که رنگ پوست انار ساوه قرمز 
است و همچنین ضخامت بیشتری دارد که همین مزیت 

باعث ماندگاری بیشتر انار می شود.
انار فارس

فارس هم یکی از قطب های تولید انار در کشور است. 
شهرستان نی ریز با ۶ هزار و 500 هکتار باغ انار رتبه نخست 
تولید انار را در استان فارس به خود اختصاص داده و بخش 
قطرویه با تولید سالانه ۶0 هزار تن بزرگترین تولید کننده 
انار شهرستان نی ریز است. انار تولیدی در این شهرستان 
علاوه بر مصارف داخلی به کشورهای کره جنوبی، روسیه، 
کشورهای آسیای میانه، کشورهای حوزه خلیج فارس و 

برخی کشورهای اروپایی صادر می شود .
انار قطرویه به دلیل رنگ پوست، رنگ آریل، ضخامت 
و  است  پرفروش  و  بازارپسند  بسیار  میوه  طعم  و  پوست 

مشتریان زیادی هم دارد.
انار جلفا

اراضی حاشیه رودخانه ارس در جلفا، مناسب کشت و 
مخصوص  انار  درخت  چون  است.  انار  محصول  پرورش 
مناطق نیمه گرمسیری است، آب و هوای نیمه گرمسیری 
این شهرستان بزرگترین فاکتور برای پرورش و کشت انار به 
حساب می آید. باغات واقع در روستاهای اشتبین، قولان، 
میسن، کردشت، دوزال، نوج مهر و پهناور از مناطق عمده 
سفید  انار  انواع  و  هستند  جلفا  شهرستان  در  انار  تولید 
یزدی، دانه قرمز رباب با طعم ملس، گلوشا، شیرین، ترش، 
میخوش، فاروق، قره قابوغ )انار سیاه( در شهرستان جلفا 

تولید می شود. انار جلفا از لحاظ پسند بازار و طعم و مزه جزو 
بهترین هاست؛ به طوری که انار ملس تولیدی جلفا در حال 
حاضر مورد توجه کشورهای همسایه همچون ارمنستان 
و آذریایجان قرار گرفته است. در روستاهای جلفا برداشت 
محصول انار از اوایل مهر آغاز می شود و تا اواخر آبان ماه هم 

ادامه دارد.
انار کوهدشت

کوهدشت هم با انار سیاب معروف است. منطقه "سیاب" 
اما  دارد  را  کشور  تولیدی  انار  مرغوب ترین  کوهدشت 
متاسفانه این محصول با اسم های دیگر در بازارهای جهانی 
عرضه می شود و شاید به همین دلیل باشد که نام این نوع 
کوهدشت  شهرستان  نیست.  آشنا  چندان  برایمان  انار 
و  مساعد  آب وهوایی  شرایط  دلیل  به  لرستان  استان  در 
خاک مرغوب یکی از مناطق انارخیز کشور است و منطقه 
"سیاب" که در جنوب غربی این شهرستان و در فاصله ۶0 
کیلومتری آن قرار دارد یکی از مرغوب ترین انارهای تولیدی 
در سطح کشور را تولید می کند. از میان انارهای تولیدی در 
تنگ سیاب ارقام یاقوت سیاب، امید سیاب و دردانه سیاب 
را می توان به عنوان ارقام برتری که به عنوان نمونه، قابلیت 
که  کوهدشت  سرخ  یاقوت  برد.  نام  دارند،  بالا  صادراتی 
محصولی کاملًا ارگانیک است مورداستفاده ده ها کشور 
دنیا قرار می گیرد. استان لرستان در کشور در تولید انار 
انار استان از شهرستان  رتبه هفتم را دارد که ۷3 درصد 

کوهدشت برداشت می شود.
انار گیلان

در  گیلان  ترش  انار  باغات  کشت  سطح  بیشترین 
انار  باغات  کشت  سطح  بیشترین  و  ماسال  شهرستان 
شیرین در شهرستان رودبار واقع شده است. باغ های انار 

به صورت پراکنده درهمه مناطق گیلان به ویژه مناطق 
جنگلی و کوهستانی وجود دارد. در واقع ۷۶0 نوع انار در 
کشور پرورش داده می شود  که بومی ترین و ترش ترین آن 
در گیلان به بار می نشیند. انار ترش معمولا در خورش های 
گیلانی و چاشنی های زیتون نیز استفاده می شود. فراوانی 
انار ترش در گیلان موجب شده کدبانوهای گیلانی از دانه، 
آب و رب این محصول درپخت ۹0 درصد از غذاهایشان 
کال  فسنجان،  پرورده،  زیتون  انارآویج،  کنند.  استفاده 
کباب و میرزا قاسمی از غذاهای محلی معروف است که 
کدبانوهای گیلانی برای پخت آن از رب و یا آب انار ترش 
استفاده می کنند. مانند بیشتر نقاط ایران، برداشت انار 
در گیلان از مهرماه شروع می شود و تا پایان آبان ماه ادامه 

دارد.
انار فیروزکوه

جهان  در  فیروزکوه  محمودآباد  روستای  انار  کیفیت 
شهرتی خاصی دارد به گونه ای که محصول انار این روستا 
به کشورهای اروپایی صادر می شود. روستای محمودآباد 
از  و  دارد  قرار  فیروزکوه  غربی  جنوب  کیلومتری   ۷0 در 
توابع دهستان بزرگ حبله رود شهرستان، در منطقه ای 
واقع شده که محصول انار بیشترین بازدهی و ثمره را در 
آن منطقه دارد. این روستا هر ساله در فصل پاییز هنگام 
فصل انار، علاقمندان و گردشگران زیادی را به خود جذب 
کرده و در این زمان جشنی موسوم به جشن انار هم در این 
روستا برگزار می شود. انار محمودآباد دانه درشت است و 
آبدار؛ پوست مقاومی در برابر ضربه داشته و ترکیدگی کمی 
هم دارد. مزه اش ملس )ترش و شیرین( است و قابلیت 
ماندگاری بالایی دارد و بهترین نوع انار برای کسانی است 

که مبتلا به فشار خون یا غلظت خون هستند.

شهرهایی که قطب تولید انار در ایران هستند؛ 

یک انار و این همه خاطرخواه!
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حق شناس: مسیر حرکت اقتصاد ایران تغییر کرد

رشد اقتصادی ایران سال آینده مثبت می شود؟

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به دو بخش کشاورزی و مسکن، سیاست گذاری در 
این بخش را برای دستیابی دوباره به رشد اقتصادی مثبت و بالاتر بردن حجم کیک 

اقتصاد در سال آینده ضروری دانست.
 اقتصاد ایران در حالی رشد منفی اقتصادی را برای امسال هم تکرار خواهد کرد 
که همه پیش بینی ها از پایان این روند از ابتدای سال آینده خبر می دهد. صندوق 
بین المللی پول و بانک جهانی هر دو پایان رشد منفی اقتصادی را برای سال آینده 
پیش بینی می کنند تا به این ترتیب سال ۹۹ را بتوان سال تاب آوری اقتصاد ایران در 
مقابل فشارهای جهانی ارزیابی کرد. این را با هادی حق شناسُ نماینده اسبق مجلس 
و استاندار فعلی گلستان در میان گذاشتیم؛ او با تایید این روند تاکید کرد: پایان رشد 
منفی اقتصادی خبر خوشحال کننده ای است ولی باید فکری هم برای ظرفیت های 

خالی مانده اقتصاد کشور کرد.
اقتصاد ایران در دو سال گذشته راه پرسنگلاخی را طی کرده است. ارزیابی 

اجمالی شما از این مسیر چیست؟
شوک خروج آمریکا از برجام به هر حال برای اقتصاد ایران شوک نابهنگام و بزرگی بود. 
به این معنا که حذف درآمدهای نفتی به علاوه سایر درآمدهایی که ما در بخش صادرات 
غیر نفتی داشتیم و انتظار هم داشتیم که برای سال ۹۷ و ۹۸ نیز این نرخ رو به رشد 
باشد، ناگهان معکوس شد. نابهنگام بودن این امر نیز از آن جایی ناشی می شد که به 
هر حال پس از سالها سخت گیری مقامات ایران، به هر حال توافقی با حضور ۶ کشور 
مطرح به امضا رسید که ناگهان از سوی یکی از این ۶ کشور رها شد و عملا کار را برای 

سرمایه گذاران و تولیدکنندگان کشور ما به شدت دشوار کرد.
این امر سبب شد تا رشد اقتصادی ایران برای دومین بار در دهه ۹0 منفی شود. در بار 
نخست و در سالهای ۹1 و ۹2 هشت واحد درصد از ابعاد اقتصاد ایران کاسته شده بود و 

در دو سال گذشته نیز دوباره و این بار با شدت بیشتری اقتصاد کوچک تر شد.
پیش بینی برخی از موسسات بین المللی چون بانک جهانی و صندوق 
بین المللی پول از رشد نزدیک به صفر اقتصاد ایران در سال ۹۹ چه پیامی دارد؟

اینکه رشد اقتصادی ایران در سال آینده نزدیک به صفر باشد از یک جهت خوب 
است؛ به هر حال پس از دو سال پی در پی رشد منفی و کوچک شدن تصاعدی 
اقتصاد، عملا این روند متوقف می شود که به هر حال اتفاق خوبی است. با این حال 
نباید فراموش کرد که کاهش ابعاد اقتصاد در دوسال گذشته جبران نمی شود. در نتیجه 
به باور من یک بعد مثبت و یک ضلع نگران کننده در این بحث وجود دارد. نگرانی هم از 
آن جا ناشی می شود که به هر حال بازگشت به وضعیت سال ۹۶ حاپز اهمیت است. کما 
اینکه پس از دو سال تجربه رشد منفی اقتصادی، عملا نرخ رشد به گونه ای در سالهای 
۹3ُ ۹۴ و ۹5 رقم خورد که به شرایط سال ۹0 بازگشتیم. حال آن که فعلا افق بازگشت 
به شرایط پیش از سال ۹۷ دیده نمی شود. به همین دلیل باید به این امر اندیشید که 

چگونه خواهیم توانست به شرایط قبل از تحریم های ظالمانه بازگردیم.
برای بازگشت دوباره به دوره رونق چه می توان کرد؟

بازگشت به رونق دوباره شدنی نخواهد بود مگر آن که ظرفیت های خالی مانده اقتصاد 
به کار گرفته شود. یکی از بخش هایی که دولت می تواند با تمرکز بر آن تا حدودی 
اشتغال زایی کند و رونق را به اقتصاد بازگرداند، بخش مسکن است. با توجه به رکودی که 
امسال این بخش را در برگرفته، سال آینده شرایط برای سیاست گذاری دوباره برای رونق 

در این بخش به وجود خواهد آمد.
از سوی دیگر همان طوری که آمارهای امسال نشان دادند، افزایش بارندگی سبب 
افزایش تولید بخش کشاورزی شده است که اگر این روند، یعنی سال پر بارش، برای 
سال آینده هم وجود داشته باشد، می توانیم به تداوم رشد و افزایش اشتغال در این 

بخش و کاهش هزینه تولید غذا در کشور امیدوار باشیم.
این میان چنانچه گشایشی در حوزه سیاست خارجی صورت بگیرد نیز عملا شرایط 
را برای بهبود وضعیت کشور و رشد چشمگیر فراهم خواهد کرد. هر اتفاقی که شرایط را 
به سمت عادی شدن ببرد، در عمل به سود سرمایه گذاری و رشد اقتصادی خواهد بود.
در بخش مسکن فشار برای فروش خانه های خالی نمی تواند به رونق این 

بخش و کاهش قیمت واحدهای مسکونی بیانجامد؟
ببینید بخش مهمی از خانه های خالی کشور، خانه های لوکس و یا خانه دوم افرادی 
است که ساکن تهران هستند و مثلا در شمال ویلایی خریدند. همچنین خانه افرادی 
از شهرهای دیگر در مشهد یا شهرهای تفریحی  است. نباید فراموش کنیم افراد زیادی 
از ساکنان شهرهای دیگر نیز در تهران خانه هایی دارند که طبیعی است این واحدها نه 
برای فروش در دوره گرانی بلکه برای استفاده فصلی ساخته شده اند، وگرنه با افزایش 
حدود 100 درصدی قیمت مسکن در یک سال گذشته باید بخش زیادی از این واحدها 
به فروش می رسید. درنتیجه من بعید می دانم سیاست فشار برای فروش در این زمینه 
چندان تعیین کننده باشد. حال آن ادامه سیاست تحریک عرضه و تقاضا در بخش 

مسکن را حائز اهمیت بیشتری می دانم.

وزیر راه و شهرسازی:

فروش اینترنتی بلیت هواپیما ویژه اربعین 
ممنوع است

 وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: امسال فروش اینترنتی بلیت هواپیما ویژه ایام 
اربعین ممنوع اعلام شده و با هماهنگی دستگاه های نظارتی و پلیس فتا به شدت با آن 

برخورد می شود.
به گزارش ایلنا و به نقل از  وزارت راه و شهرسازی، دومین نشست شورای حمل ونقل 
و لجستیک به ریاست وزیر راه و شهرسازی با حضور معاونان، مدیران عامل و روسای 
شرکت ها و سازمان های تابعه در وزارت راه و شهرسازی با هدف بحث و بررسی درباره 
موضوعات گزارش عملیات حج، گزارش قیمت بلیت  هواپیما و گزارش مدیریت و 
برنامه ریزی در مدیریت سفرهای اربعین برگزار شد. اسلامی تأکید کرد: باید سطح 
خدمات پروازی به نحوی باشد که مردم برای سفرهای اربعین نسبت به گذشته  بیشتر 
به رئیس سازمان  ادامه خطاب  راه و شهرسازی در  وزیر  از هواپیما استفاده کنند. 
هواپیمایی کشوری، خواستار معرفی نماینده ویژه این سازمان در عراق برای جلوگیری 
یا پیگیری و رسیدگی به مشکلات و اتفاقات ناگهانی در قبال ایرلاین ها و زائران شد. 
وزیر راه و شهرسازی خواستار هماهنگی بیشتر بین شرکت راه آهن و سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای شد تا زائران در زمان برگشت پس از انتقال به هاب های کرمانشاه، 
همدان و خرمشهر با استفاده از حمل ونقل ریلی به شهر های محل سکونت خود 

برسانند.

وزیر نفت مطرح کرد

تشریح وعده جهش سوم صنعت پتروشیمی
 وزیر نفت در جریان تشریح وعده جهش سوم صنعت پتروشیمی از رسیدن به ارزش 

مالی تولیدات پتروشیمی تا سال 1۴05 به 35 میلیارد دلار خبر دارد.
بیژن نامدار زنگنه  در توضیح وعده جهش سوم صنعت پتروشیمی، گفت: دو جهش 
در پتروشیمی اتفاق افتاده که یک جهش اوایل دهه ۹0 به اتمام رسید و جهش دوم 
تا پایان سال 1۴00 بروز و ظهور خواهد کرد، همچنین مقدمات، حرکت های اصلی و 

طرح های جهش سوم آغاز شده است.
وی با ابراز امیدواری از اینکه جهش سوم صنعت پتروشیمی تا سال 1۴05 تولیدات 
با ارزش مالی 135 میلیارد دلار  پتروشیمی را به بیش از 130میلیون تن در سال 
می رساند، افزود: جهش نخست 15 تا 1۶ میلیارد دلار ارزش مالی و جهش دوم ارزش 
مالی 25 میلیارد دلاری داشته اند و در جهش سوم با رشد چشمگیر به سود مالی بالای 
35 میلیارد دلار خواهیم رسید. جهش نخست پتروشیمی 1۶ میلیارد دلار ارزش مالی 
و جهش دوم 25 میلیارد دلار ارزش مالی داشته اند و در جهش سوم با رشد چشمگیر به 

سود مالی بالای 35 میلیارد دلار خواهیم رسید
صنایع  تولیدات  رونق  با  پتروشیمی  صنعت  سوم  جهش  اگر  نفت  وزیر  گفته  به 
پایین دستی همراه باشد علاوه بر ایجاد اشتغال فراوان، ارزش افزوده بسیاری را نیز برای 

کشور به همراه دارد.
زنگنه با بیان مثالی ادامه داد: به طورمثال از طریق طرح های جلوگیری از سوزاندن 
گازهای در مشعل، حجم عظیمی نزدیک به 10میلیون تن خوراک برای پتروشیمی ها 

تهیه می شود.

۵ اقتصادی

نتایج پایش امنیت سرمایه گذاری در زمستان 13۹۷ نشان می دهد پس از چهار دوره، 
شاخص امنیت سرمایه گذاری تغییر جهت داده و نسبت به فصل قبل بهبود یافته است. 
در زمستان گذشته، کدام استان ها و چه بخش هایی در اقتصاد، برای سرمایه گذاری 

مناسب تر بودند؟
شاخص امنیت سرمایه گذاری در زمستان 13۹۷ و پس از چهار فصل، نشانه های 
اندکی از بهبود را نشان می دهد. مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در مجموعه 
گزارش هایی با عنوان »پایش امنیت سرمایه گذاری«، مؤلفه های مؤثر بر سرمایه گذاری 
را در استان ها و حوزه های کاری، اندازه گیری و روند تغییرات آن را بررسی می کند. این 
گزارش ها به صورت فصلی منتشر می شود و انتشار آنها از زمستان 13۹۶، آغاز شده 

است.

این شاخص، با استفاده از هفت نماگر »تعریف و تضمین حقوق مالکیت«، »ثبات 
اقتصاد کلان«، »ثبات و پیش بینی پذیری مقررات و رویه های اجرایی«، »شفافیت و 
سلامت اداری«، »فرهنگ وفای به عهد، صداقت و درستی«، »مصونیت جان و مال 
شهروندان از تعرض« و »عملکرد دولت« اندازه گیری می شود. هر یک از این نماگرها، 
دارای چند مؤلفه هستند که برخی از آنها از پرسشنامه هایی که توسط فعالان اقتصادی 
تکمیل شده،  استخراج می شوند و برخی دیگر، با استفاده از آمارهای موجود مراکز 
آماری، قابل بررسی هستند. البته، مؤلفه های نماگر »عملکرد دولت«، صرفاً از داده های 

پرسشنامه ای به دست می آید.
امنیت سرمایه گذاری چیست؟

بر اساس تعریف مرکز پژوهش ها، امنیت سرمایه گذاری در شرایطی به طور کامل برقرار 
می شود که متغیرهای اقتصاد کلان مانند نرخ تورم و نرخ ارز، باثبات یا قابل پیش بینی 
باشد، قوانین و مقررات، رویه ها و تصمیمات اجرایی باثبات، برای همه شفاف و قابل درک 
باشد و به طور سهل و مؤثری اجرا شوند. همچنین تغییراتشان در زمان معقولی پیش از 
اجرا به اطلاع ذی نفعان برسد، سلامت اداری برقرار باشد و اطلاعات مؤثر بر فعالیت های 
اقتصادی به طور شفاف و برابر در دسترس همه شهروندان قرار گیرد. علاوه بر اینها، جان 
و مال همه شهروندان از تعرض مصون باشد، حقوق مالکیت برای همه دقیق تعریف و 
تضمین شده باشد، نهادهای قضایی و انتظامی چنان مجهز، سالم و کارآمد باشند که 
هرگونه استفاده خودسرانه و بدون اجازه از دارایی های فیزیکی یا فکری دیگران، برای 
هیچ کس مقرون به صرفه نباشد. همچنین شهروندان مالباخته بتوانند با مراجعه به 
نهادهای قضایی و انتظامی با کمترین هزینه و در کوتاه ترین زمان، مال از دست رفته خود 
را به همراه خسارت مربوطه، دریافت کنند. در آخر اینکه فرهنگ وفای به عهد و صداقت 

در مراکز اقتصادی رایج باشد.
بهبود نسبی امنیت سرمایه گذاری پس از چهار فصل

شاخص کل امنیت سرمایه گذاری، به صورت عددی بین صفر تا 10 گزارش می شود. 
هر چقدر این عدد به 10 نزدیک تر باشد، نشان دهنده ناامنی بیشتر در سرمایه گذاری 

است و هر چقدر به صفر نزدیک تر باشد، نشان دهنده ارزیابی بهتر از امنیت سرمایه گذاری 
است. شاخص کل، در اولین گزارش، یعنی زمستان 13۹۶ برابر با 5.۹۸ بود و پس از 
گذشت چهار فصل در پاییز 13۹۷، به ۶.۴3 رسید که به معنای بدتر شدن ارزیابی ها 
از وضعیت امنیت سرمایه گذاری در کشور بود. با این حال، در گزارش اخیر، مقدار این 
شاخص به ۶.1۸ رسیده و با کاهشی اندک، تا حدی علائم بهبود را به سرمایه گذاران 
نشان می دهد. شاخص کلی امنیت سرمایه گذاری، از ترکیب داده های پرسشنامه ای 
یا پیمایشی و داده های آماری به دست می آید. مقایسه این دو مجموعه داده ، می تواند 
نشان دهنده تطابق یا تفاوت ارزیابی فعالان اقتصادی با آمارهای رسمی باشد. هر چند 
ارزیابی فعالان اقتصادی در هر پنج دوره انتشار این گزارش نسبت به آمارهای رسمی 
بدتر بوده، اما هم داده های پیمایشی و هم داده های آماری در زمستان 13۹۷ بهبود 

یافته اند.
چرا امنیت سرمایه گذاری به خطر می افتد؟

مؤلفه هایی که بیشترین تأثیر منفی را در ارزیابی از امنیت سرمایه گذاری دارند، در 
هر پنج دوره از زیرمجموعه های دو نماگر »فرهنگ وفای به عهد، صداقت و درستی« 
ناامنی  بار  مسئولان،  بدقولی  هم  بار  این  بوده اند.  اداری«  سلامت  و  »شفافیت  و 
سرمایه گذاری را به دوش می کشد. »عمل مسئولان ملی به وعده های داده  شده«، 
»اعمال نفوذ و تبانی در معاملات ادارات حکومتی« و »عمل مسئولان استانی و محلی به 
وعده های اقتصادی داده  شده« پایین ترین امتیاز در بین سایر مؤلفه ها را کسب کرده اند.

در پایتخت سرمایه گذاری نکنید
شاخص امنیت سرمایه گذاری، به تفکیک استان نیز منتشر می شود که در هر دوره، 
تهران جزو سه استان با بدترین شرایط و خراسان جنوبی، جزو سه استان با بهترین شرایط 
بوده است. در زمستان 13۹۷ نیز سه استان خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان و 
همدان بهترین رتبه شاخص کل امنیت سرمایه گذاری را به دست آوردند و سه استان 

قزوین، تهران و کهگیلویه و بویراحمد، در انتهای این فهرست قرار گرفتند.
سرمایه هایتان را به معدن ببرید

فعالان اقتصادی در زمستان 13۹۷، امن ترین فعالیت اقتصادی را برای سرمایه گذاری، 
معادن )به جز نفت و گاز( دانسته اند و بدترین فعالیت را ارتباطات و توزیع معرفی کرده اند؛ 
این بخش شامل حمل و نقل، انبارداری، عمده فروشی و خرده فروشی است. این ارزیابی 
در حالی صورت گرفته که فعالیت های مربوط به ارتباطات و توزیع در زمستان 13۹۷، 
رتبه دوم و در بهار 13۹۷ و تابستان 13۹۷، رتبه اول را در بهترین زمینه فعالیت از نظر 
امنیت سرمایه گذاری کسب کرده بود. پایبند نبودن مسئولان ملی به وعده های داده 
شده، عمل نکردن مسئولان استانی و محلی به وعده ها و نیز اعمال نفوذ و تبانی در 
معاملات ادارات، موجب ناامنی سرمایه گذاری در بخش ارتباطات و توزیع شده است. 
نقطه قوتی که معدن را از نظر فعالان اقتصادی به عنوان بخشی امن برای سرمایه گذاری 
نشان می دهد، میزان پایین قاچاق کالا و تأثیرپذیری پایین از تحریم های خارجی است.

در کدام استان ها و در چه حوزه ای سرمایه گذاری کنیم؟

پس از چهار فصل، امنیت سرمایه گذاری بیشتر شد

غلامرضا تاج گردون معتقد است: »به دلیل این که آثار روانی تورم 
خیلی زیاد است، حذف صفر از پول ملی یکی از روش های کاهش 

نرخ فزاینده تورم است و نمی شود سیاستی جایگزین آن کرد .
با تصمیم هیات دولت، روند حذف ۴ صفر از پول ملی کلید خورد. 
این تصمیم به نظر می رسد از تورمی نشات می گیرد که نیم قرن 
است اقتصاد ایران درگیر آن است؛ به طوری که اسکناس های رایج 
با وجود بزرگی شان و حتی تبدیل غیررسمی ریال به تومان، در برابر 
تورم انباشته، کارایی خود را از دست داده اند. این لایحه پس از ارائه 
از سوی بانک مرکزی و تصویب دولت، دو خوان دیگر نیز در پیش 
دارد: مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان. اگر لایحه مذکور 
دو مرحله باقی مانده را نیز طی کند، 10 هزار ریال فعلی )هزار 
تومانی( تبدیل به یک تومان خواهد شد تا هم ۴ صفر از پول ملی 

حذف شود و هم تومان بر تخت ریال بنشیند.
شرایط  در  که  معتقدند  اقتصادی  تحلیلگران  و  کارشناسان 
کنونی با تورم به تورم بالا در کشور، امکان حذف 4 صفر از پول 
ملی وجود ندارد. غلامرضا تاج گردون، رییس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس نیز در کافه خبر خبرآنلاین در تحلیل هزینه و فاید 
حذف صفر از پول ملی عنوان کرد: »ما اگر اطمینان داشته باشیم 
که برای دوره چند ساله ثبات داریم، اجرای حذف صفر از پول ملی 
اشکالی ندارد، چون واقعا عددها کار ما را سخت کرده است.« وی 
متذکر شد: »اجرایی سازی این طرح به صورت کلی برای اقتصاد 
کشور ضرری ندارد، اما باید متناسب با آن سیاست های تثبیتی 
را هم به کار گرفت.« تاج گردون تاکید کرد: »اگر با حذف ۴ صفر 
دوباره شاهد شرایط منفی روانی و تورم باشیم، اجرایی سازی این 
طرح ارزشی نخواهد داشت، بنابراین باید قبل از هر اقدامی در این 

باره به بررسی های کارشناسی پرداخت.«
آنچه در ادامه می خوانید، مشروح گفت وگو با رییس کمیسیون 

برنامه و بودجه مجلس است.
از پول ملی در مردادماه   کلیات لایحه حدف ۴ صفر 
امسال در دولت تصویب شد. حذف ۴ صفر از پول ملی در 
اقتصاد  که  است  مطرح  کشور  اقتصادی  فضای  در  حالی 
به  نیز  ارزش پول ملی  و  کشور در شرایط تورمی قرار دارد 
شدت کاهش پیدا کرده است. به نظر شما در شرایط فعلی 

حذف ۴ صفر از پول ملی می تواند مفید باشد؟
فزاینده  تورم  با  که  کشورها  از  خیلی  در  پول  از  صفر  حذف 
از  افتاده است. حذف صفر  اتفاق  مواجه شدند،  طولانی مدت 
پول، حرف بی ربطی نیست، حرف درستی است. کشورهایی 
هم که این کار را کردند، نتیجه اش را گرفتند. اما نکته این جاست 
که یک سری اتفاقات در کنار این سیاست باید صورت گیرد و این 
موضوع نباید فراموش شود. برای مثال، اگر قرار باشد روند فزاینده 

نرخ تورم ادامه داشته باشد، حذف ۴ صفر از پول ملی کار عبثی 
است. یعنی مجموعه اقدامات دولت در کنار این موضوع باید 
صورت گیرد. به عبارتی، باید بگوییم بعد از این اطمینان داریم 
رشد نقدینگی بالا نداریم و تورم فزاینده اتفاق نمی افتد؛ در غیر 
این صورت، دوباره سال بعد و سال های بعد باید سیاست حذف 
صفر اجرایی شود. سیستم اقتصادی ما متاسفانه به این مسایل 

عادت کرده است.
هنوز دولت درباره این لایحه در مجلس بحث نکرده است که 
ببینیم برنامه دقیق دولت چیست. البته حذف ۴ صفر ضرر ندارد، 

اما برای این که ببینیم چقدر منافع دارد، باید روی آن بررسی کرد.
 یعنی با توجه به صحبت های شما، اگر حذف ۴ صفر 

امسال اجرایی شود، به صلاح کشور نیست؟
مشکلی با این موضوع ندارم.

 نرخ تورم اما بالاست.
روند نرخ تورم کاهنده است، اما ثبات ندارد. ما اگر اطمینان 
داشته باشیم که برای دوره چند ساله ثبات داریم، اجرای حذف 
صفر از پول ملی اشکالی ندارد، چون واقعا عددها کار ما را سخت 
کرده است. من خودم که در کمیسیون برنامه و بودجه هستم، 

خواندن اعداد برایمان خیلی سخت شده است.
 شما فکر می کنید هزینه و فایده حذف ۴ صفر از پول 

ملی چیست؟
فایده دارد، اما به نظرم هزینه ای ندارد. هزینه این طرح در حذف 

چاپ پول است، اما فواید آن از نظر روانی خیلی بیشتر است.
 کشوری مانند ترکیه، سیاست حذف صفر از پول ملی را 
اجرایی کرد و موفق هم بود. این کشور به نظر شما همزمان با 
اصلاح ساختار پولی، حذف صفر از پول ملی را اجرایی کرد یا 

این که حذف صفر از پول ملی در زنجیره آخر بود؟
همزمان با اصلاح ساختار پولی بود. به نظر من حذف صفر از 
پول ملی را دو سه سال پیش اجرایی می کردیم، خیلی بهتر بود؛ 
چراکه ثبات در اقتصاد کشور بیشتر حکمفرما بود. اجرایی سازی 
این طرح به صورت کلی برای اقتصاد کشور ضرری ندارد، اما 
باید متناسب با آن سیاست های تثبیتی را هم به کار گرفت. اگر 
با حذف ۴ صفر دوباره شاهد شرایط منفی روانی و تورم باشیم، 
اجرایی سازی این طرح ارزشی نخواهد داشت، بنابراین باید قبل از 

هر اقدامی در این باره به بررسی های کارشناسی پرداخت.
مجلس باید مطمئن شود در کنار لایحه حذف ۴ صفر، دولت 
به دنبال اجرای سیاست های تثبیت ارزش پول ملی است؛ نباید 

چنین تورمی پس از تصویب این لایحه تکرار شود.
 رییس کل بانک مرکزی عنوان کردند که حذف ۴ صفر 
از پول ملی دو سال زمان می خواهد. فکر می کنید این میزان 

زمان کافی است؟
من هنوز طرح را ندیدم که درباره آن بحث کنیم. از نظر تئوری 
درباره موضوع می دانم، اما درباره فرآیندهای اجرایی آن اطلاع 
ندارم. بالاخره چاپ پول، اسناد مالی، دارایی ها، ارزش دارایی ها 

و نسبت ها مطرح است.
 برخی از کارشناسان عنوان می کنند که از نقدینگی 
۲ هزار هزار میلیارد تومانی که وجود دارد، ۴0 تا ۴5 درصد 
آن اسکناس و سکه است و بقیه سپرده های بانکی است. با 
توجه به این میزان اسکناس و سکه ای که وجود دارد، برخی از 
کارشناسان عنوان می کنند که اصلا حذف صفر از پول ملی 

الزامی ندارد.
ببینید، حذف صفر از پول ملی در دو وجه اثر می گذارد، هم 
سپرده های بانکی و هم نقدینگی در اختیار مردم. به طور کلی، 
نسبت های صورت های مالی تغییر می کند. پولی که در دست 
مردم است، بخشی از کار است و این که مردم به کم شدن صفرها 
بانکی،  سود  مالی،  نسبت های  دیگر،  موضوع  کنند.  عادت 
دارایی های خارجی، سهم دارایی های خارجی در پایه پولی و... 

است.
برای  از دلایل دولت  یکی  که  برخی عنوان می کنند   

حذف ۴ صفر از پول ملی، کاهش بار روانی تورم است.
که  معتقدم  من  اما  است،  روانی  سیاست،  این  قالب  وجه  کلا 
حذف صفر از پول ملی همه بخش های اقتصادی را تحت تاثیر قرار 
می دهد. در واقع چه کسی که پول در جیب خود دارد، چه کسی که 
در بانک سپرده گذاشته و چه کسی که با نسبت سپرده ها یا نسبت 
سودش بازی کرده، تحت تاثیر قرار می گیرد. برای مثال، ممکن است 
شما بگویید در تراز دارایی های بانک مرکزی چه اتفاقاتی صورت 
می گیرد؟ این ها مسایلی است که حذف صفر از پول ملی، روی آن 
اثر می گذارد. فقط پول توجیبی مطرح نیست، آثار اقتصادی دیگر 
را نیز باید نگاه کنیم. شاید بر همین اساس، رییس کل بانک مرکزی 

می گوید اجرای این طرح 2 سال زمان می برد.
 اگر شما به جای سیاست گذار بودید، به جای حذف 
اولویت قرار  را در  از پول ملی، اجرای کدام سیاست  صفر 

می دادید؟
همه سیاست ها در کنار یکدیگر معنا دارد. من به جای حذف ۴ 
صفر، نمی توانم سیاست دیگری بگذارم. البته به طور قطع کاهش 
نرخ تورم و ثبات اقتصادی در اولویت قرار دارد و این نشان می دهد 
تورم  کنیم، چون  را حذف  نمی توانیم خیلی سریع صفرها  که 
به طور فزاینده بالا می رود. به دلیل این که آثار روانی تورم خیلی 
بیشتر است، حذف صفر از پول ملی یکی از روش های کاهش نرخ 

فزاینده تورم است و نمی شود سیاستی جایگزین آن کرد.
 یعنی شما معتقدید که حذف صفر از پول ملی می تواند 

باعث کاهش نرخ تورم شود؟
به طور قطع روی بخش روانی تورم اثر می گذارد؛ چراکه بخش 

زیادی از تورم، روانی است.

تحلیل رییس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از هزینه و فایده حذف 4 صفر از پول ملی

حذف 4 صفر از پول ملی »تورم« روانی را کم می کند

در حالی احیای وزارت بازرگانی بعد از مدت ها خبرساز شده است که یک اقتصاددان با اشاره به شرایط خاص اقتصادی و تحریم ها گفت 
که در چنین شرایطی پرداختن به موضوعاتی مانند تشکیل وزارت بازرگانی امری حاشیه ای به شمار می رود و اولویت اقتصادی کشور 

خروج از رکود و ایجاد اشتغال است.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی سوم مهرماه سال جاری کلیات طرح تشکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی را تصویب کردند تا بار 
دیگر وزارت بازرگانی سابق را احیا کننده یک اقتصاددان در این باره معتقد است که جدای از اینکه تشکیل یک وزارت جدید نیازمند صرف 

نیروی انسانی و مالی زیادی است اساسا در این شرایط اقتصادی اولویتی هم ندارد.
نتیجه ادغام و تفکیک ها چه بود؟

محمود جامساز در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در چند دهه گذشته سیاست های اقتصادی بر مبنای آزمون و خطا طراحی شده است، 
اظهار کرد: در سال های گذشته چندین وزارت خانه جدید تاسیس شد و چندین بار هم چند وزارت خانه از هم منفک شدند اما در عمل این 
اقدامات چون در راستای یک استراتژی درست نبود نتیجه مطلوبی در پی نداشت. برای مثال همین وزارت بازرگانی معلوم نشد آخر چرا از 

همان ابتدا ادغام شد و بعد دوباره حالا قرار است از وزارت  صنعت جدا شود.
او با اشاره به هزینه هایی که ایجاد یک وزارت خانه جدید می تواند برای دولت داشته باشد، ادامه داد: اگر قرار باشد یک وزارت خانه جدی 
با عنوان وزارت بازرگانی تشکیل شود این وزارت خانه نیاز به کارمندان و مدیران زیادی خواهد داشت که تا بخواهند به کار خود آشنا شوند 

مدتی طول خواهد کشید که همه اینها هزینه بر خواهد بود.
تشکیل وزارت بازرگانی تغییری ظاهری است

این اقتصاددان تشکیل وزارت بازرگانی را یک تغییر شکلی و ظاهری توصیف کرد و گفت: ما در شرایط تحریمی به سر می بریم که باعث 
فشارهای اقتصادی زیادی شده است، حتی بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی هم تحت تحریم قرار دارند؛ در چنین شرایطی پرداختن به 

موضوعاتی مانند تشکیل وزارت بازرگانی امری حاشیه ای به شمار می رود.
او با بیان اینکه می توان در این شرایط تمرکز منابع مالی و فکری کشور را روی مسائل مهمتری مانند خروج از رکود و ایجاد اشتغال 
گذاشت، ادامه داد: تعطیلی کارخانه های ریشه دار، افزایش حجم نقدنگی و گسترش فساد اداری از مهمترین موضوعاتی هستند که 

دولت می تواند انرژی و توان کارشناسی خود را در این شرایط روی آن بگذارد.
جامساز در ادامه اولویت بندی خود از مسائل روز اقتصاد ایران به مساله مالیات ها نیز اشاره کرد و گفت: مالیات ستانی تنها یک منبع درآمد 
برای دولت نیست بلکه ابزاری برای ایجاد عدالت اقتصادی و اجتماعی هم هست؛ این در حالی است که در سیستم مالیاتی ما از اقشار 

ضعیف مالیات گرفته می شود اما بنگاه های بزرگ به راحتی می توانند از زیر بار آن فرار کنند.

رئیس کل بانک مرکزی از گردش ۹ میلیارد قطعه اسکناس در اقتصاد ایران خبر داد و گفت: چاپ اسکناس هایی با صفرهای 
حذف شده ۴ سال زمان می برد.

عبدالناصر همتی گفت: سالانه نزدیک به یک میلیارد اسکناس امحا می شود نزدیک به ۹ میلیارد اسکناس در جریان است که 
اگر چهار صفر از پول ملی حذف شود تعداد اسکناس ها به 2.2 میلیارد می رسد و این یعنی با حذف چهار صفر شاهد کاهش 

حجم اسکناس و هزینه ها و وارد شدن مسکوکات به چرخه کار هستیم.
رئیس کل بانک مرکزی در جلسه علنی نوبت عصر دیروز مجلس در جریان بررسی یک فوریت لایحه حذف چهار صفر از پول 
ملی گفت: اصلاح ظاهر پول از ضروریات کشور است. ما در این باره بررسی های متعددی داشتیم. واقعیت آن است که پول ملی 
به دلیل تورم در سال های طولانی عملا خاصیت خود را از نظر ظاهری از دست داده است. رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه 
مردم دیگر از ریال به عنوان واحد پول ملی استفاده نمی کنند و تومان را جایگزین کرده اند، عنوان کرد: درباره اسکناس های 
500 هزار ریالی هم آن را 50 تومانی می گویند و کسی 50 هزار تومان نمی گوید. این عضو کابینه دوازدهم با تاکید بر اینکه هدف 
ما در این لایحه راحت تر شدن کار برای مردم است تا بتوانند اسکناس ها با واحد پولی جدید را در امور بازرگانی و مالی خود به 
نحو احسن استفاده کنند، تصریح کرد: در حال حاضر رابطه پول ملی با ارزهای خارجی هم خوب نیست مثلا معادل دلاری 
یک ریال 0.00000۸ است. این مبادله به فرآیند مبادلات مردم کمک می کند. با توجه به بی ارزش شدن واحدهای پولی عملا 
سکه و مسکوکات از جریان مبادله مردم خارج شده به طوری که ضرب یک سکه بیشتر از آن هزینه می برد. نمونه آن سکه 500 

تومانی است که ضرب آن ۸00 تومان هزینه دارد.
همتی یادآور شد: ما برای ایجاد تعادل در مجموعه پولی کشور به زمان چهار ساله نیاز داریم لذا اگر امروز مجلس شورای 
اسلامی به فوریت این لایحه رای دهد یعنی چهار سال کار طول می کشد تا ما با انجام مقدمات لازم به تدریج پول های جدیدی 
را جایگزین پول های قدیمی کنیم. با اصلاح قانون پولی و بانکی هزینه ها در میان مدت کاهش پیدا می کند. وی ادامه داد: 
سالی نزدیک به یک میلیارد اسکناس امحا می شود نزدیک به ۹ میلیارد اسکناس در جریان است که اگر چهار صفر از پول ملی 
حذف شود تعداد اسکناس ها به 2.2 میلیارد می رسد این یعنی با حذف چهار صفر شاهد کاهش حجم اسکناس و هزینه ها و 

وارد شدن مسکوکات به چرخه کار هستیم.
همتی اظهار داشت: برخی ها مطرح می کنند که باید حذف چهار صفر را به دلیل شرایط خاص اقتصادی به زمان دیگری 
موکول کنیم اما به باور ما اکنون فرصت خوبی برای این کار است چون واقعا صفرهای جلوی پول ملی ارزش خود را از دست داده 

باید به اعتبار ظاهری پول هم توجه کرد، لذا موکول کردن آن به آینده مشکلی را حل نمی کند.

در گفتگو با محمودجامساز اقتصاددان مطرح شد

مشکل اقتصاد تشکیل وزارت بازرگانی است یا رکود و اشتغال؟!
رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

گردش ۹ میلیارد قطعه اسکناس در اقتصاد ایران

آگهی مفقودی 
بدینوسیله اعلام می گردد اصل پروانه کارشناسی 

رسمی دادگستری به شماره 3۲003۹ به نام این 
جانب حسین صفایی مفقود شده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
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رییس فدراسیون وزنه برداری :

کیانوش باید در مسیر برنامه های فدراسیون باشد
گفت:  وزنه برداری  فدراسیون  رییس 
تایید  مورد  رستمی  انفرادی  تمرینات 
نیست و از این تاریخ به بعد او باید در مسیر 
قوانین فدراسیون حرکت کند. حضور او در 

المپیک به عملکردش بستگی دارد.
»علی مرادی« اظهار داشت: »کیانوش 
رستمی« بعد از موفق نشدن در رقابت های 
جهانی اعلام کرد از ناحیه دست مصدوم 
با  وگو  گفت  در  او  حالی که  در  است. 
مسئولان فدراسیون بین المللی و شخص 
»تاماش آیان« و بعد از حاشیه هایی که در 
رقابت های دسته ۹۶ کیلوگرم به وجود آمد، 

پیگیر حضور خود در المپیک 2020 بود.
وی اظهار داشت: رستمی در مسابقه های جهانی تایلند به عنوان یکی از مراحل گزینشی 
المپیک، امتیاز مربوطه را کسب نکرد و فدراسیون بین المللی موافقت کرد در مسابقه های 
گزینشی بعدی شرکت کند.  تا چند وقت دیگر فعالیت های وی باید عملیاتی شود و ما 
براساس عملکردش حضورش در المپیک را پیگیری می کنیم. اما بحث کلی ما ویژگی های 
رفتاری رستمی است. او به گونه ای رفتار می کند که به هیچ عنوان زیبنده او و ورزش کشور 
نیست. البته بعد از المپیک 201۶ ریو چندین بار به وی تذکر دادیم. اینکه رستمی بگوید 
مربی در سطح جهان نیست تا با او کار کند، درست نیست. ما در وزنه برداری صاحب سبک 

هستیم و نیازی نداریم تا از خارج مربی بیاوریم و مبالغی را در جیب غریبه ها بریزیم.
روند تنها تمرین کردن رستمی را به هیج عنوان تایید نمی کنم

رییس فدراسیون وزنه برداری یادآور شد: با توجه به شرایطی که اکنون هست، از رستمی 
انتظار داریم خود را در قالب تیمی و سیستمی قرار دهد؛ نه ویژگی های فردی و شخصیتی 
که این امر امروزه در دنیا جواب نمی دهد و او متوجه آن شده است و نمی دانم که این اصرار 
بی مورد به ادامه این رفتارها برای چیست. اینگه بگوید هیچ کسی این مسایل علمی و فنی 

را جز من متوجه نمی شود، درست نیست. 
خیلی ها در جهان فعالیت می کنند و نتیجه می گیرند. »ایلین ایلیا« در دوره ای بهترین 
ورزشکار جهان بود و بنا به عللی، محدودیت ها و محرومیت های خاص خودش را داشته 
اما در قالب تیمی و ورزشکاری برای دفاع روح ورزش کشور خود در این رقابت ها حضور 
می یابد. همین انتظارات را از رستمی دارم و تاسف می خوردم که چرا وی چنین مسیری 

را در پیش گرفته است.
مرادی در پاسخ به این پرسش که آیا اجازه می دهید تا رستمی تمرینات خود را به تنهایی 
ادامه دهد؟ گفت: این روند تنها تمرین کردن رستمی را به هیج عنوان تایید نمی کنم و با او 

هم در این زمینه صحبت کردم.
 حالا وی برای حضور در المپیک با فدراسیون بین المللی هماهنگ کرده تا در مسابقات 
گزینشی شرکت کند که این امر یک بحث دیگر است و موضع بعدی تغییر رفتار او است. 
وی باید خود را تغییر دهد و نگاه ما پدرانه است و چنانچه رفتار خود را تغییر دهد می توانیم 
از ظرفیت های این جوان استفاده کنیم. او در مسیر اشتباهی است و به نادرست راهنمایی 

می شود.
سهراب مرادی به سوییس می رود 

رییس فدراسیون وزنه برداری درخصوص وضعیت »سهراب مرادی« یادآور شد: پزشک 
معالج وی از بعد تخصصی کار خود را انجام داده و به روند بهبود او بسیار خوشبین است. با 
توجه به شناختی که از مرادی داریم و از آسیب های متعددی که  پشت سر گذاشته، شرایط 
او خوب و ایده آل است و به حضورش در مسابقات گزینشی و شرکت در المپیک امیدوار 
هستیم. مرادی تمرینات خود را  انجام می دهد و تا چند وقت دیگر باید راهی مسابقه های 
گزینشی المپیک در سوییس شود و  با توجه به مقرراتی که فدراسیون بین المللی وضع 

کرده، باید امتیازهای لازم را برای حضور در المپیک بدست بیاورد.
وی ادامه داد: وزنه برداری ایران 2 سهمیه برای زنان و 2 سهمیه برای مردان در المپیک 
دارد که فدراسیون بین المللی همه امتیازها را جمع می کند تا نفرات اعزامی به المپیک 
با توجه به امتیازها مشخص شوند. امیدوارم این وزنه برداران بتوانند در مسابقات گزینشی 

شرایط خود را تطبیق دهند.
اعزام زنان با پوشش اسلامی تحولی در این رشته است

وی در پاسخ به این پرسش که فدراسیون چه نوآوری در وزنه برداری ایجاد کرده است؟ 
گفت: حضور زنان در وزنه برداری و مسابقات جهانی نوآوری است. زنان در سطح نوجوانان، 
جوانان و بزرگسالان در مدت کوتاهی کلاس های آموزشی را طی کردند. حضور وزنه برداران 
زنان ایرانی در میادین بین المللی با پوشش اسلامی، یک نوآوری بود. منتقدان می گویند 
نوآوری نداریم و این موضوع نشان می دهد که آنان در تحولات اجتماعی نیستند.  حضور 

زنان در این رقابت ها تاثیرگذار بود. 
باید با واقعیت جلو برویم و به زنان بیشتر رسیدگی شود تا به شایستگی لازم برسند. نزدیک 
به 2 سال است که کارهای جدی در زمینه وزنه برداری زنان انجام می دهیم. در کجای 
جهان در مدت 2 سال وزنه بردار می تواند مدال آوری داشته باشد. اکنون یکی از زنان ما 
در گروه A قرار گرفته است، اینها اگر نوآوری نیست پس چه می تواند باشد؟ مرادی بیان 
داشت: فدراسیون ضمن حمایت از این نوآوری براساس آن شرایط حرکت می کند و اگر 
بحث مدل آوری مطرح است، زنان وزنه بردار کشورمان برای نخستین مرتبه در مسابقات 
قهرمانی جهان شرکت کردند. قهرمان وزنه برداری زنان جهان شاید به مدت 20 سال است 
که فعالیت می کنند.  باید منتقدان این واقعیت ها را ببینند. با فرصت دادن و حمایت در 
رده های سنی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان در کسب مدال های خوشرنگ باید امیدوار 

باشیم.
کادر فنی در حمایت کامل فدراسیون است

مرادی در پایان گفت: ما کادر فنی را حمایت می کنیم و این کادر در تاکتیک خوب حرکت 
کرده است. برخی از وزنه برداران ۶ وزنه را با بهترین موقعیت مهار کردند. بعضی از آنها 

نتوانستند از نظر تاکتیکی و تیمی جایگاه موفقی داشته باشند.
 البته برخی از ورزشکاران چندین بار رکوردهای بالاتری را به ثبت رساندند و برخی برای 
نخستین مرتبه در این رویدادها حضور یافتند. شاید برای این وزنه برداران کسب تجربه 
بیشتر و حضور در مسابقات جهانی نیاز است تا در رقابت های پیش رو رکوردهای خود را 

بهبود بخشند.

نخستین پیروزی استراماچونی با استقلال

 صعود آبی ها از دل خاموشی!
تیم فوتبال استقلال که در پنج هفته ابتدایی لیگ برتر نتوانسته بود با سرمربی ایتالیایی 
خود به پیروزی برسد، در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی طلسم را شکست و به 

یک پیروزی رسید.
در ادامه مسابقات مرحله یک شانزدهم جام حذفی فوتبال روز دوشنبه تیم های استقلال 
و گل ریحان در ورزشگاه انقلاب کرج به مصاف هم رفتند که  این بازی با نتیجه 3 بر یک 
به سود استقلال به پایان رسید. محمد پاپی )3۸( برای گل ریحان، دیوسالار ) ۴3 - گل به 

خودی(، سجاد آقایی)۹3( و فرشید اسماعیلی)113(  برای استقلال گل زدند.
استقلال در این بازی نسبت به حریف لیگ دسته اولی خود برتر نشان داد. در دقیقه 2۶ 
،اشتباه مدافع گل ریحان باعث شد توپ به مهدی قائدی برسد و او هم پاس مناسبی را در 
اختیار داریوش شجاعیان قرار داد ولی هافبک استقلال نتوانست از این موقعیت استفاده 

کند.
در دقیقه 32 تیم گل ریحان با ارسال توپ از کناره ها می توانست به گل برسد اما حسین 

حسینی دروازه بان استقلال توپ را از آن خود کرد.
در ادامه تیم گل ریحان با شوت از راه دور محمد پاپی در دقیقه 3۸ توانست نتیجه را یک 

بر صفر کند و بازیکنان استقلال را به شوک فرو ببرد.
این برتری اما زیاد دوام نیاورد و شاگردان آندره استراماچونی در استقلال توانستند با شوت 
محمد دانشگر )بعد از برخورد با دیوسالار مدافع گل ریحان( در دقیقه ۴3 بازی را به تساوی 

بکشانند.
شروع نیمه دوم با حملات استقلال همراه شد و این تیم سعی داشت به گل برتری دست 
پیدا کند اما در همان دقایق ابتدایی نیمه دوم برق ورزشگاه قطع شد تا بازیکنان دقایقی را 
داخل زمین بمانند و البته تعدادی هم به رختکن رفتند تا برق مجددا وصل شد و بازی با 

دقایق زیادی تاخیر آغاز شد. 
در شروع مجدد بازی استقلال در دقیقه 5۶ صاحب یک ضربه پنالتی شد که مرتضی 
تبریزی نتوانست آن را به گل تبدیل کند و دروازه بان گل ریحان ضربه او را مهار کرد. در این 

صحنه دروازه بان گل ریحان روی مهدی قائدی مرتکب خطا شد.
در ادامه دو تیم صاحب موقعیت هایی شدند اما نتوانستند از آنها استفاده کنند تا در 
نهایت این دیدار در پایان ۹0 دقیقه با تساوی به پایان برسد و وقت های اضافه تکلیف تیم 

برنده را مشخص کند. 
با شروع وقت های اضافه اول استقلال توسط سجاد آقایی به گل برتری رسید. در دقیقه 
۹3 این دیدار فرشید اسماعیلی توپ را از مدافع حریف ربود و با ورود به محوطه جریمه توپ 

عرضی را برای آقایی ارسال کرد که این بازیکن توپ را به گل دوم تبدیل کرد. 
محمد نصرتی و نیمکت نشینان تیم گل ریحان اعتقاد داشتند که اسماعیلی هنگام 
گرفتن توپ از مدافع حریف مرتکب خطا شده است. همین اعتقاد موجب اعتراض شدید 
آنها شد تا سیدمهدی سیدعلی ناچار شود به نصرتی و یکی از اعضای کادر فنی او کارت 

قرمز نشان دهد. 
در دقیقه 112 یکی از بازیکنان گل ریحان با دریافت کارت زرد دوم از زمین اخراج شد تا 

کار شاگردان نصرتی برای جبران گل عقب مانده سخت تر شود. 
یک دقیقه بعد فرشید اسماعیلی که مرد همه کاره استقلال بود گل سوم را به ثمر رساند تا 
خیال استراماچونی از بابت رسیدن به پیروزی راحت شود.  تیم فوتبال استقلال با پیروزی 

برابر گل ریحان و صعود به مرحله یک هشتم نهایی باید به مصاف تیم سایپا برود.

پرسپولیس در دیدار با ماشین سازی در جام حذفی به پیروزی رسید تا به مرحله یک 
هشتم صعود کند. در این بازی علیپور در دقیقه ۸۸ یک پنالتی از دست داد ولی امیری 

در دقیقه 101 گل برتری را به ثمر رساند.
تیم های فوتبال پرسپولیس و ماشین سازی در مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی 
از ساعت 15 روزدوشنبه به مصاف هم رفتند که این بازی با نتیجه یک بر صفر به سود 

پرسپولیس به پایان رسید.
در این بازی که در زمین بنیان دیزل تبریز برگزار شد، وحید امیری )11+۹0( برای 

پرسپولیس گلزنی کرد. 
گابریل کالدرون سرمربی پرسپولیس تیمش را در این مسابقه با ترکیبی متفاوت به زمین 

فرستاد و بیشتر بازیکنان اصلی این تیم را نیمکت نشین کرد.
علیرضا بیرانوند، شجاع خلیل زاده، محمدحسین کنعانی، محمد نادری )۶5 - محمد 
انصاری(، مهدی شیری، محسن ربیع خواه، بشار رسن، مهدی ترابی، وحید امیری، 
مهدی عبدی )۶۴ - علی علیپور( و جونیور براندائو )۷۴ - احمد نوراللهی( 11 بازیکن 

سرخپوشان در این مسابقه بودند.
نیمه اول این مسابقه در اختیار پرسپولیس بود و ماشین سازی فرصت قابل توجهی 
برای گلزنی به دست نیاورد. پرسپولیس در نیمه نخست سه بار این فرصت را داشت که 
دروازه ماشین را باز کند. محمدحسین کنعانی زادگان مدافع پرسپولیس که سال گذشته 
در ماشین سازی بازی می کرد و انگیزه زیادی برای گلزنی داشت، یکبار در دقیقه 20 

ضربه »برگردانی« را به سمت دروازه حریف زد که با اختلاف کم به اوت رفت.
این مدافع در دقیقه 23 هم در محوطه شش قدم ماشین سازی فرصت گلزنی داشت 
که حامد لک دروازه بان حریف این توپ را مهار کرد. در دقیقه 3۹ هم پرسپولیس صاحب 
یک ضربه کاشته شد. مهدی ترابی پشت این توپ ایستاد اما ضربه او را حامد لک به 

کرنر فرستاد.
در نیمه دوم هم این تیم پرسپولیس بود که بازی برتری را نسبت به حریفش به نمایش 
گذاشت. کنعانی زادگان که در تمام ضربات ایستگاهی و کرنرها در محوطه جریمه 
ماشین سازی حضور داشت، در دقیقه ۶0 توانست گلزنی کند ولی کمک داور قبل از 

آن آفساید اعلام کرده بود.
سرخپوشان در دقیقه ۷۶ هم تا آستانه گلزنی به ماشین سازی پیش رفتند. بشار رسن 
در این دقیقه یک ضربه فنی به سمت دروازه حریف زد ولی حامد لک به زیبایی این توپ 

را به کرنر فرستاد.
در دقیقه ۸0 علی علیپور مهاجم پرسپولیس در محوطه جریمه ماشین سازی سرنگون 

شد و داور به نفع سرخپوشان تهرانی پنالتی اعلام کرد. این تصمیم  کوپال ناظمی 
اعتراض شدید نیمکت ماشین سازی را در پی داشت و باعث شد تا جریان مسابقه ۸ 
دقیقه متوقف شود. داور بازی هم دو عضو نیمکت ماشین سازی از جمله رسول خطیبی 

سرمربی این تیم را اخراج کرد.
علی علیپور که این پنالتی را به دست آورده بود، سرانجام بعد از هشت دقیقه توقف 
بازی پشت این ضربه قرار گرفت ولی این ضربه را هم حامد لک مهار کرد تا پرسپولیس 

در گلزنی ناکام بماند. 

رسول خطیبی که تا هنگام ضربه پنالتی زمین را به سمت رختکن ترک نکرده بود، بعد 
از مهار پنالتی توسط دروازه بان تیمش کنار خط رفت و با نشان دادن آسمان به تصمیم 
داور کنایه زد. برای این مسابقه 11 دقیقه وقت اضافه در نظر گرفته شد. در حالی که بازی 
رو به اتمام بود و همه خود را آماده دو وقت 15 دقیقه ای می کردند، وحید امیری با پاس 

زیبای بشار رسن در دقیقه 11 + ۹0 گل برتری پرسپولیس را به ثمر رساند. 
به این ترتیب پرسپولیس راهی مرحله یک هشتم نهایی شد. حریف پرسپولیس در این 

مرحله بعد از قرعه کشی که روز پنجشنبه برگزار می شود، مشخص خواهد شد. 

ماشین سازی صفر- پرسپولیس 1

صعود پرسپولیس در دقیقه 100

مهاجم فیورنتینا گفت فوتبال زندگی من است و آن را دوست دارم. به گزارش 
ایسنا و به نقل از فوتبال ایتالیا، فرانک ریبری در پیروزی 3 بر یک فیورنتینا مقابل 
میلان در هفته ششم سری آ ایتالیا یکی از گل های تیمش را به ثمر رساند. مهاجم 
فرانسوی پس از بازی گفت: خوشحال هستم. بازی کردن در سن سیرو همیشه 
خاص است. آن جا ورزشگاه بزرگی است که پر از تماشاگر است. شکست میلان 
برای هواداران سخت بود اما ما نمایش خوبی داشتیم و این موضوع برای ما اهمیت 
دارد. این بازیکن 3۶ ساله در ادامه اظهار کرد: سن زیادی دارم اما احساس جوانی 
می کنم. فوتبال زندگی من است و آن را دوست دارم. زمانی که به فیورنتینا پیوستم 
تشنه بودم و کسب نتایج خوب این تیم مرا به وجد می آورد. ریبری افزود: با فیورنتینا 
قرارداد امضا کردم چون می خواهم به این تیم کمک کنم، به بازیکنان و هوادارانش. 
خوشحال هستم اما نیاز دارم هر روز تمرین کنم و هر هفته بازی کنم مانند دیشب 
)یک شنبه(. مهاجم فیورنتینا باوجود پنالتی از دست دادن فدریکو کیه زا به تمجید 
از این بازیکن پرداخت و گفت: او بازیکن خوبی است. همیشه با او صحبت می کنم 

و به حرف هایم گوش می دهد. این موضوع برای خودش و تیم اهمیت دارد.

 سرمربی تیم فوتبال ریوآوه پرتغال گفت: تیم ما فقط مهدی طارمی نیست 
و صحبت فقط از این بازیکن ناعادلانه است. تیم فوتبال ریوآوه پرتغال در 
مسابقات لیگ فوتبال این کشور به مصاف تیم پورتو رفت و با یک گل شکست 
خورد. مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم ریوآوه در نیمه دوم برای این تیم به 
زمین آمد و بعد از آن بود که جریان بازی تا حد زیادی به سود ریوآوه شد. 
طارمی در این نیمه حتی توانست برای تیمش گلزنی کند اما گل وی مردود 
اعلام شد. در پایان این مسابقه »کارواخال« سرمربی ریوآوه نسبت به تمجید 
خبرنگاران از عملکرد ریوآوه بعد از حضور مهدی طارمی واکنش نشان داد و 
تاکید کرد که این تیم متکی به طارمی نیست. کارواخال گفت: فقط حضور 
مهدی طارمی نبود که تیم ما را بهتر کرد. گفتن این حرف بی عدالتی به سایر 
بازیکنان و حتی سرمربی تیم است. سرمربی ریوآوه افزود: ما سیستم بازی را 
عوض کردیم و تیم پورتو هم اینرا احساس کرد. طارمی در عمق حرکت کرد و 
گل هم زد که مردود شد. کارواخال تاکید کرد: طارمی بازیکن مهمی است 

ولی مسابقاتی هم بوده که بدون طارمی بازی کرده ایم و برده ایم.

ریبری:
 من فقط فوتبال را دوست را دارم!

سرمربی ریوآوه:
 صحبت فقط از مهدی طارمی ناعادلانه است!

 نخستین ایرانی حاضر در رقابت های مستر المپیا گفت: شرایط سخت دولت آمریکا 
برای صدور روادید موجب شد تا شرایط سختی داشته باشم و انتظار زیادی کشیدم.

»هادی چوپان« که در میادین جهانی از وی به عنوان »گرگ ایرانی« یاد می شود آغاز 
آشنایی خود با ورزش بدنسازی را از سال 13۷۹ می داند و می گوید: از زمان آشنایی با 
این رشته تا نخستین مدال کشوری ام حدود ۹ سال صبر کردم تا اینکه در سال ۷۸ در 
مسابقات قهرمانی کشور در شهرستان بابل به سکو رسیدم. پنج مدال کشوری در کارنامه 

دارم که شامل 2 طلا، 2 نقره و یک برنز است.
آغاز کار وی با تیم ملی به 10 سال پس از آشنایی این ورزشکار شیرازی با رشته بدنسازی 
برمی گردد، جایی که پس از قهرمانی های متعدد کشور در سال 13۸۹ به اردوی تیم 
ملی دعوت شد و در نخستین تجربه بین المللی عنوان ششم آسیا را کسب و در ادامه 
به قهرمانی قاره کهن رسید. چهار قهرمانی و یک نایب قهرمانی جهان از دیگر افتخارات 

گرگ ایرانی در آوردگاه های بین المللی است.
در این زمینه عنوان می کند: پس از دعوت به اردوی تیم ملی با تیم پرورش اندام کارگران 
راهی روسیه شدم و توانستم در آن تورنمنت مدال طلای دسته 100 کیلوگرم را از آن 
خود کنم و این مدال پلی برای رسیدن چوپانی به مستر المپیا بود. همچنین در فاصله 
سال های 2001۶ تا 201۹ در چند مسابقه بین المللی در کره جنوبی، ایتالیا و پرتغال 
شرکت کرد که توانستم در این مسابقات بر روی سکو بروم. آخرین مدال طلای من در 
سنگین وزن در سال 201۹ رقم خورد که یک عنوان تاریخی بود. عنوانی که مستقیم من 

را به مسابقات مستر المپیا فرستاد.  
نخستین ایرانی هستم که در 135 سال برگزاری مسابقات مستر المپیا گام به این میدان 
می گذارد. این حضور با افتخار آفرینی همراه بود و خوشحالم توانستم نام ایران را در این 
مسابقات مطرح کنم. در آسیا پیش از من تنها یک نفر توانسته بود در این رقابت ها مدال 
کسب کند. شروع ورزش بدنسازی تا افتخار آفرینی برای چوپانی طولانی بود به گونه ای 
که برای این کار 20 سال زمان نیاز بود زمانی که روز و شب این ورزشکار رشته بدنسازی را 
با رژیم های غذایی و تمرینات طاقت فرسا همراه کرد. برنامه هایی که هزینه سرسام آوری 

برای وی و خانواده اش داشت.
او در راه رسیدن به قهرمانی از کسانی سخن به میان می آورد که نقش مهمی در زندگی 
داشتند. چوپانی چهار سال پیش با مهدی و هادی پارسافر آشنا می شود. آشنایی که خلع 
حمایت های فدراسیون و دولت را پر کرد. چوپان اذعان می کند: در این 20 سال تمام 

جوانی، تفریح، خانواده و زندگی من ورزش بدنسازی بود و تمرین، تمرین، تمرین و رژیم.
اعزام به مسابقات جهانی برای گرگ ایرانی به راحتی نبود خاطراتش هنوز برای او 
آزاردهنده است و عنوان می کند: برای گرفتن ویزا شش چشم ضعیف شد سه چهره پیر 
شد و هزاران مو سفید شد. چهار سال روز و شب از بین رفت ملیونها دسترنج هزینه شد تا 

این ویزا جور شود. من و هادی و مهدی پیر شدیم تا ویزا گرفتیم.
 چوپان با رای هواداران قهرمان مستر المپیا شد

از شیوه برخورد هواداران مستر المپیا در زمان مسابقه می پرسم. او عنوان می کند: آنها 
در ورزش و فرهنگ ورزش پیشرفته اند. زمانی که یک قهرمان را می بینند فارغ از ملیت 
و نژاد او تا اوج تشویق کرده و مورد احترام قرار می دهند. من با انتخاب هواداران این 
رشته به عنوان نفر برتر مستر المپیا انتخاب شدم. اما این رویه در ایران متفاوت است و در 
مسیر قهرمانی چند گروه وجود دارد. دسته نخست کسانی هستند که ورزشکار نیستند 
اما ورزشکاران را دوست دارند. گروه دوم خودشان توان پیشرفت ندارند و نمی توانند 
ورزش کنند و در خیابانها با حرفهای نامربوط ورزشکاران را تخریب می کنند. گروه سوم 
ورزشکارانی هستند که از پیشرفت همنوعان خود خوشحال نمی شوند و آخرین گروه 

کسانی هستند که سد راه  پیشرفت ورزشکاران می شوند.
از افتخارآفرینی خوشحال است و می گوید تا زنده ام برای ایران پرچمداری می کنم. 
چوپان گفت: شرایط اقتصادی ام خوب نیست و تامین هزینه های زندگی سخت و طاقت 
فرساتر از تمرینات بدنسازی است اما با این وجود اهتزاز پرچم ایران در مستر المپیا به من 

حس پادشاهی داد حسی که می خواهم آن را از خود جدا نکنم.
البته در مسیر این رویا سختی هایی وجود دارد و به جوانان توصیه می کنم برای گذر از 
این سختی و ناملایمتی ها صبور باشند افتخارآفرینی یکشبه به دست نخواهد آمد بلکه 

پروسه ای طولانی دارد که باید برای آن جنگید.
او باور دارد: ورزش را با فرهنگ و شخصیت و مرامش بیاموزند نه فقط مدال و حکمش.

گرگ ایرانی: 
موفقیت در مستر المپیا حس پادشاهی داشت

در حالی که 100 روز تا آغاز مسابقات نهایی انتخابی المپیک 
2020 توکیو باقی مانده است؛ مشکلات زیادی در مجموعه تیم 
فوتبال امید دیده می شود که امیدها را برای المپیکی شدن این 

تیم کمرنگ تر از گذشته کرده است.
مرحله یک چهارم نهایی رقابت های المپیک تابستانی 1۹۷۶ 
مونترال - تیم پرستاره والری لوبانوفسکی بعد از شکست کانادای 
میزبان و کره شمالی، به این مرحله رسید. آنها در تیم خود ولادیمیر 
تروشکین، اولگ بلوخین، ولودیمیر اونیشچنکو و سایر بازیکنان را 
داشتند و باید مقابل تیم ناشناخته »حشمت مهاجرانی« پیکار 
می کردند؛ تیمی که بعد از شکست یک بر صفر کوبا، مقابل 
لهستان قدرتمند تا لحظه آخر جنگید و با نتیجه سه بر 2 شکست 
خورد. حدود ۶ هزار نفر در ورزشگاه مونیسیپال حضور داشتند و 
شاهد نمایش جانانه ایران مقابل تیمی که مدال برنز را در همین 
دوره از مسابقات تصاحب کرد؛ بودند. هیچکس باور نمی کرد آن 
مسابقه، آخرین بازی تیم ملی فوتبال ایران در مسابقات المپیک 
باشد. حالا نزدیک به ۴۴ سال است که ایران با هدایت مربیان 
مختلف برای رسیدن به المپیک تلاش می کند و هر بار به دلایل 
متفاوت  کمی  اما  امسال  ماجرای  برمی گردد.  ناکام  مختلف، 
است. در فاصله 100 روز تا شروع دور نهایی گزینشی المپیک، 

اتحاد و امید، کلید گمشده تیم امید به حساب می آید.
گروهی که سخت تر از حد انتظار شد

فروردین ماه امسال بود که تیم امید با هدایت زلاتکو کرانچار 
در  کرد.  شرکت  المپیک  انتخابی  نهایی  ماقبل  مرحله  در 
حساس ترین بازی مقابل عراق به نتیجه نرسیدیم و در رده دوم 
قرار گرفتیم. همین اتفاق باعث شد تا شانس حضور در سیدهای 
بالا را از دست بدهیم و در سید چهارم قرار بگیریم. از همان زمان 
مشخص بود که در دور نهایی در گروهی دشوار قرار خواهیم 
گرفت. اما همگروهی با ازبکستان، کره جنوبی و چین سخت تر 
از حد تصور بود. ازبکستان فاتح دوره قبل مسابقات زیر 23 سال 
قهرمانی آسیا شده است. کره به حضور در المپیک خو گرفته 
و چین هم حریف دست و پابسته ای نیست. چهار سال قبل با 
قطر، چین و سوریه هم گروه شدیم و با ۶ امتیاز به دور دوم رسیدیم 
اما حالا اوضاع فرق دارد. امیدها در آخرین بازی تدارکاتی خود 
مقابل ازبکستان 2 شکست را تجربه کردند و در مجموع پنج گل 
وارد دروازه شان شد. سال قبل در بازی های آسیایی نیز به کره 2 بر 
صفر باختیم که البته آن تیم کره از حضور سون هیونگ مین بهره 
می برد. انتظار می رود که این 2 تیم رقبای اصلی ما در راه صعود 

به دور دوم باشند. ملی پوشان در صورت صعود باید در مرحله یک 
چهارم نهایی به مصاف یکی از تیم های ویتنام، کره شمالی، اردن 
یا امارات بروند. در نهایت سه تیم برگزیده مجوز حضور در المپیک 

را کسب خواهند کرد.
مجیدی، گزینه Nاُم تیم امید

کرانچار مدت زیادی را در کنار تیم امید گذراند. با این حال در 
فاصله چند ماه تا مرحله نهایی انتخابی المپیک از کار برکنار 
شد. پروسه انتخاب جانشین او حدود سه ماه به طول انجامید 
از  دلایلی  به  کدام  هر  و  شدند  مطرح  مختلفی  گزینه های  و 
قبول سمت سرمربی گری تیم امید سرباز زدند. برخی ریسک 

اما  نرسیدند.  توافق  به  مالی  لحاظ  از  دیگر  برخی  و  نکردند 
سرانجام فرهاد مجیدی سکاندار تیم امید شد. فرهاد بعد از 
اینکه در استقلال جایگاه خود را متزلزل دید قمار بزرگی کرد 
و سرمربی گری تیم امید را پذیرفت. تیمی که زمان کمی برای 
آماده سازی داشت؛ بازیکنانش پتانسیل نفرات ادوار قبلی را 
نداشتند و البته مشخص بود که قرار است در گروه دشواری 

قرار بگیرند.
عیان شدن اختلاف مدیر و سرمربی در تاشکند

بعد از چند بازی تدارکاتی تیم امید برای انجام 2 بازی دوستانه 
راهی ازبکستان شد. 2 باخت دور از انتظار، آتش زیر خاکستر را 

شعله ور کرد. مجیدی گفت در کارش دخالت می شود و به صورت 
غیر مستقیم به حمید استیلی اشاره کرد. همین کافی بود تا 
مدیر تیم امید که دست بر قضا در کمیته فنی هم عضویت دارد، 
کار خود را برای برکناری مجیدی استارت بزند. استیلی ضمن 
رد ادعای مجیدی اعلام کرد مشکلات فنی و کم تجربگی کادر 
فنی باعث باخت به ازبکستان شد. طرفین در جنگ شدیدی با 
یکدیگر قرار گرفتند و در نهایت مهدی تاج دستور داد، فرهاد به 
کارش در تیم امید ادامه دهد. حالا مجیدی هر هفته به شهرهای 
مختلف می رود تا بازی تیم های لیگ برتری را از نزدیک تماشا 
کند. او می خواهد برای اردوی پیش رو بازیکنان جدید و مطابق 
میل خود را به تیم امید فرا بخواند. در سوی مقابل کمیته فنی هم 
امید نمازی را برای حضور در کادر فنی به تیم امید آورد اما نمازی 
تمایلی به ادامه همکاری ندارد و می خواهد به همکاری اش پایان 

دهد.
100 روز وحدت نیاز مبرم امیدها

از امروز فقط 100 روز تا شروع مسابقات در تایلند باقی مانده 
است. 101 روز دیگر امیدها در گام نخست رودرروی ازبکستان 
قرار می گیرند و سه روز بعد به مصاف کره جنوبی می روند. 2 
مسابقه ای که تا حد زیادی تکلیف المپیکی شدن یا نشدن ما را 
مشخص خواهد کرد. بعد از المپیک 1۹۸0 که ایران صعود کرد 
اما به خاطر همزمانی با جنگ تحمیلی از حضور در مسابقات 
انصراف داد؛ ایران در ۹ دوره بعدی المپیک هیچ وقت نتوانست 
جواز صعود بگیرد. در اکثر ادوار تیم های ما پر از ستاره بودند و 
امید زیادی به درخششان می رفت اما در نهایت چیزی جز ناکامی 
عایدمان نشد. در این دوره با اینکه آماده سازی کلی به مراتب از 
ادوار قبلی بهتر بوده اما تغییر سرمربی و همچنین نسل کنونی 
که پیدا کردن ستاره در آن کار دشواری است باعث شده تا کمی 
منطقی تر به رقابت های پیش رو نگاه کنیم. باید اجازه داد فرهاد 
مجیدی  و تیمش در 100 روز باقیمانده تا شروع مسابقات در 
آرامش کار خود را انجام دهند و راهی تایلند شوند. شاید این نسل 
و این بازیکنان با سرمربی جوان خود توانستند کاری را انجام 
بدهند که پیش از این چند نسل فوتبال ایران در انجام دادنش 
ناکام بودند. و البته در کنار آن نیاز است تا تمام ارکان فدراسیون 
و مجموعه تیم امید نیز حامی این تیم باشند تا خیلی راحت 
حسرت المپیکی شدن از ۴۴ به ۴۸ سال افزایش پیدا نکند. حالا 
وقت تسویه حساب های شخصی نیست و بهتر است منافع تیم 

امید در اولویت قرار بگیرد.

100 روز مانده به انتخابی المپیک؛ 

وحدت و امید، کلید گمشده تیم »امید«
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 سخنگوی دولت درباره امکان رویکرد جناحی در برگزاری انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در سال جاری گفت:بگذاریم آنهایی که می خواهند در چهاچوب قانون اساسی 
فعالیت کنند زمینه حضور آنها در انتخابات فراهم شود و اجازه دهیم صدای همه شنیده 
شود این به پرشور برگزارشدن انتخابات که خواسته همه دلسوزان نظام است کمک  شایانی 

خواهند کرد.
علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی اظهارداشت:  قطعا تعهد اخلاقی، 
قانونی و شرعی کارگزاران دولت بر امانتداری است و به تعبیر از مضمون سخنان رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، رای یک امانت است و دولت دوازدهم متعهد به امانتداری است و سایر 

نهادها نیز باید چنین رویکردی داشته باشند تا انتخابات پرشور برگزار شود. 
روحانی برخلاف خواست آمریکا به محور مجمع عمومی تبدیل شد

سخنگوی دولت درادامه  با بیان اینکه حجت الاسلام روحانی در نیویورک به محور مجمع 
عمومی تبدیل شد،  گفت: رئیس جمهوری در نیویورک به رهبران اروپایی خاطرنشان کرد 

که مسئولیت گریزی آمریکا توجیه کننده ناتوانی اروپا از انجام تعهدات قانونی آنها نیست.
وی افزود :سفر  رئیس جمهوری و هیات ایرانی به نیویورک از مهم ترین اتفاقات، نه تنها 
در هفته گذشته بلکه از اتفاقات مهم در سال های اخیر در کشور ماست، به طوری که این 
سفر در صدر توجهات قرار گرفت، مردم ایران گزارش های متنوعی را از مقامات رسمی و 

غیررسمی درباره ابعاد این سفر و نتایج آن شنیدند.
وی اظهار داشت: نتایج این سفر نقطه عطف در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران  

بوده و مسیر تازه ای فراروی کشور ما قرار خواهد داد.
سخنگوی دولت یادآور شد: به دنبال تاخیر مشکوک در صدور ویزا به هیات ایرانی به نظر 
می رسید که دولت آمریکا به دلایل روشنی مایل به حضور طرف ایران در این نشست نبوده 
و به دنبال سوءاستفاده از جایگاه میزبانی مهم ترین سازمان بین المللی جهانی در صدور 

گزینشی ویزا بود که ما این رفتار را اقدامی مخرب و غیرقابل قبول تلقی می کنیم.
ربیعی تصریح کرد: همزمانی ورود رئیس جمهوری با صدور بیانیه غیرمسوولانه سه کشور 
بریتانیا، آلمان و فرانسه در محکوم کردن ایران به بهانه حملات به آرامکو در عربستان، 
احتمالا با هدف تحت فشار روانی ایران قرار دادن ایران در بدو مذاکرات دیپلماتیک صورت 
گرفت آمریکایی ها هم همه تلاش خود را برای ایران هراسی و منزوی کردن رئیس جمهوری 
به عمل آوردند حال آنکه روحانی برخلاف خواست و اراده آمریکا به محور این دوره مجمع 

عمومی تبدیل شد و محل اقامت وی پرترددترین محل در سازمان ملل بود.
وی اظهار داشت: انجام 15 دیدار دیپلماتیک در بالاترین سطوح در مدت بسیار کوتاه 
موید این ادعاست، آنچه در مذاکرات اولیه میان رئیس جمهور ایران و رهبران این سه کشور 

گذشت، معکوس کردن این فشار برای پاسخگو کردن طرف های اروپایی بود.
ربیعی تصریح کرد:  آنان باید پاسخ میدادند که با اتکا به کدام شواهد و مدارک متقن به 

خود اجازه دادند علیه کشور دیگر عضو سازمان ملل متحد بیانیه تحریک آمیز صادر کنند، 
با اصرار و پیگیری رئیس جمهور روشن شد نه تنها هیچ مدرکی علیه جمهوری اسلامی 
ایران وجود ندارد بلکه حتی هیچ یک از این سه کشور حاضر به پذیرش مسئولیت این بیانیه 

نیستند.
سخنگوی دولت گفت: از آن ها خواسته شد هر گونه مدرک ادعایی را با ما در میان بگذارند 
و در صورتی که چنین مدرکی را ندارند از آن ها خواسته شد که بیانیه غیرقابل قبول خود را 
تصحیح و جبران کنند، قضاوت شتاب زده سه کشور اروپایی در مقصر دانستن ایران همان 
طور که رئیس جمهور به صراحت به آنان گوشزد کرد نشان دهنده اطلاعات ناقص و شناخت 

ناکافی آنها در مورد پیشرفت های نظامی ارتش یمن بود.
ربیعی افزود: سلاح های روسی که در دست ارتش یمن است، بازار اسلحه ای که ارتش 
یمن می تواند از آن استفاده کند و پیشرفت های نظامی که در این مدت در یمن رخ داده، از 

سوی اینها مورد غفلت واقع شده است.
وی اولین دستاورد سفر رئیس جمهوری به نیویورک را شکسته شدن فضاهای ایجاد شده 
و ناکامی طراحی های مبتنی بر این اتهام بر علیه ایران عنوان کرد و افزود: رئیس جمهوری 
با ابتکارهای سیاسی و دیپلماتیک تازه ای پا به مجمع عمومی سازمان ملل گذاشت و با 
طرح و دعوت به ائتلاف امید برای حفظ صلح در تنگه هرمز و خلیج فارس نشان داد که 

ایران همواره در ارائه راه حل و ابتکار دیپلماتیک پیشرو است.
ائتلاف امید علیه هیچ کشوری نیست

وی با بیان اینکه طرح ائتلاف امید جایگزین طرح ائتلاف ضد ایرانی و تحریک آمیز و 
خصمانه آمریکا در خلیج فارس بود اظهارداشت: طرح ایران سه تفاوت بنیادین با طرح های 
آمریکایی دارد؛ این طرح برخلاف طرح آمریکا، امنیت در خلیج فارس را درون زا می بیند و 

تامین امنیت را مشروط به قدرت های بیرون از منطقه نمی بیند.
ربیعی افزود:علاوه بر این،  طرح ایران هیچ کشوری را برای شرکت به این ائتلاف بیرون 
نمی گذارد و یک ساختار و نظم امنیتی که یک یا چند کشور را حذف کند در نهایت 

نمی تواند امنیت همگانی را فراهم کند.  
سخنگوی دولت افزود: طرح ائتلاف امید علیه هیچ کشوری نیست و به جای نگاه سلبی 
رویکرد ایجابی دارد و رسیدن به صلح را هدف خود قرار داده است. هیچ کشوری امروز 
نمی تواند پیشنهاد ایران را نادیده بگیرد و در عوض به طرح معیوب و تنش آفرین آمریکا 

بپیوندد، مگر آنکه در ادعا برای صلح و امنیت فاقد صداقت باشد.
برای مذاکره درباره ائتلاف امید آماده ایم

ربیعی گفت: جمهوری اسلامی ایران آماده مذاکره دقیق تر پیرامون این طرح و گسترش 
آن است و آن را معیاری برای جدیت و صداقت همه دولت ها برای ایجاد ثبات بین المللی در 

خلیج فارس مد نظر قرار خواهد داد.
وی با اشاره به مواضع رئیس جمهوری در نیویورک، بیان کرد: رئیس جمهوری نشان داد 
برای پیگیری تعهدات طرف های دیگر در برجام با برنامه و منطق مشخص و مستدل به 
نیویورک سفر کرده است؛ وی به صراحت به طرف های اروپایی حاضر در برجام پیام داد که 
همین حالا برای مذاکره در قالب 1+5 آمادگی داریم به شرط آنکه آمریکایی ها عزم واراده 
جدی داشته باشند و پیش شرط مذاکره را که همان اعمال تحریم ها است، بردارند و مجددا 

به میز مذاکره بازگردند.
ربیعی افزود: رئیس جمهوری در سفر به مقر سازمان ملل نشان داد میز مذاکره 5+1 
همچنان باقی است و این آمریکایی ها بودند که از این میز کنار رفتند و حالا که خودشان 

رفته اند باید خودشان هم بازگردند و آنچه را از میز مذاکرات برده اند، به میز باز گردانند.
قطعا ترامپ با واقعیت های ایران بیشتر آشنا خواهد شد

سخنگوی دولت تصریح کرد: رئیس جمهوری در نیویورک به رهبران اروپایی خاطر نشان 
کرد که مسئولیت گریزی آمریکا هیچ ارتباطی با ضرورت تعهدات طرف های اروپایی ندارد 
و توجیه کننده ناتوانی آنها در انجام تعهدات قانونی آنها نیست. وی تصریح کرد: رفتار 
آمریکا به اعتقاد ما محصول استقامت مردم و دیپلماسی فعال بود که در ماه های گذشته 
مورد پیگیری قرار گرفت. ما به تلاش هایمان در چارچوب مقاومت فعال و دیپلماسی پویا 
ادامه می دهیم. ربیعی با یادآوری اینکه قطعا ترامپ با واقعیت های ایران بیشتر آشنا خواهد 
شد،اظهارداشت: مطمئن هستیم که به زودی رئیس جمهوری آمریکا با مشاهده اراده 
ملت، مقاومت و با مشاهده اینکه روز به روز وضعیت تولیدات داخلی و ایستادگی ما روی 
پای خودمان بیش از گذشته رخ خواهد داد، شهامت انجام کاری را که در نیویورک نداشت، 
را به دست خواهد آورد. سخنگوی دولت اضافه کرد: همین جا از تلاش همه کشورهایی که 
برای همراهی با ایران در راستای هدایت آمریکا به مسیر درست، برخورداری از حسن نیت 

داشتند استقبال می کنیم و  از همه تلاش هایی که برای صلح جهانی و منطقه باشد هم 
استقبال خواهیم کرد. سخنگوی دولت بیان کرد: امروز نمی توانیم به مولانا که افتخار ایران 

و جهان اسلام است اشاره نکنیم.
برخی کشورها از سوی عربستان برای روحانی پیام آوردند

ربیعی در  خصوص آینده روابط ایران با عربستان، گفت: ما از ابتدا خواهان پایان جنگ در 
یمن و تجاوز عربستان بودیم و الان هم خواهان آتش بس و استقرار صلح در یمن هستیم. 
اشکال تا کنون از خود عربستان بوده است و این هم درست است که برخی کشورها پیام 
هایی از سوی عربستان برای روحانی آوردند اما این باید در عمل هم دیده شود و تجاوزات 
آنان به یمن قطع شود. اگر عربستان واقعا به دنبال تغییر رفتارش باشد، صرف نظر از 

قسمت اول سخنانی که امروز مطرح کردند، ما از بخش دوم استقبال می کنیم.
خنده روحانی،  علامت برتری و تسلیم نشدن در برابر فشارهاست

ربیعی در پاسخ به پرسشی در برابر علت خنده های روحانی در دیدار با نخست وزیر 
انگلیس، گفت: این خنده ها علامت نشاط و برتری و تسلیم نشدن در برابر فشارهاست که 
اتفاقا از سوی برخی تندروهای آمریکایی هم مطرح شد. از سوی دیگر برخی در داخل از 
این خنده ها انتقاد کردند، به هر حال ظاهرا هر کاری آقای روحانی انجام دهد مورد انتقاد 
برخی قرار می گیرد، اگر ایشان اخم می کرد هم باز عده ای معترض می شدند ولی موضوع 

واقعا خیلی پیش پاافتاده تر از این حرف هاست و جای این همه بحث ندارد.
وی در پاسخ به این پرسش که منابع حاصل از حذف دهک های بالا از دریافت یارانه خرج 
چه می شود؟ اظهار کرد: سهم تولید و اشتغال و سایر موارد هم در آن هست و بر اساس 
قانون هدف مندی یکی از مواردی که باید این منابع خرج آن شود، مددجویان هستند. 
شورای مربوط به آن هم به ریاست آقای جهانگیری تشکیل شده و خود مراکز مربوط به این 

بخش از جامعه هم آن را در موارد مشخص هزینه خواهند کرد.
از سال آتی بودجه جاری از نفت جدا می شود

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره برنامه دولت برای جدا کردن درآمد نفت از بودجه جاری 
کشور، گفت: از سال آتی بودجه جاری از نفت جدا می شود و هر آنچه از این منبع به دست 
آید خرج تمرکززدایی و اقدامات توسعه ای می شود. ما به دنبال اصلاح قانون در این زمینه 
هستیم. ما الان هزار دستگاه و نه هزار ردیف برنامه داریم که مدیریت چنین حجمی برای 

مسئولان سخت است به دنبال کاهش دادن آن به صد دستگاه و ردیف هستیم.
وی افزود: ما با ارائه کلیات بودجه امسال با سال آینده به مجلس می خواهیم امکان پیش 
بینی پذیری طرح خود در این رابطه را بالا ببریم. همچنین کوچک سازی دولت با تشکیل 
کمیته ای پیگیری می شود و دولت با تصمیمات بلند مدتی که دارد پیگیری می کند به نفع 

دولت آینده هم هست و امکان نظارت را بر دولت نیز بالاتر می برد.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره امکان انتخاب مجدد ترامپ و چگونگی مواجه 
ایران با آن، اظهار کرد: این موضوع داخلی آنهاست و ما میلی به اظهار نظر درباره آن نداریم. 
امیدواریم که آنان هم از رویه ما پیروی کنند و در موضوعات داخلی سایر کشورها دخالت 

نکنند.
ساکن خانه پوشالی برای ما خیلی تفاوتی ندارد

ربیعی تاکید کرد: من پیش از این هم گفتم که ساکن خانه پوشالی برای ما خیلی تفاوتی 
ندارد. ما آمادگی مواجهه با هر شرایطی را داریم. برخی می گویند اگر ترامپ دوباره انتخاب 
شود جنگ را راه می اندازد اما فکر می کنم اگر می توانست این کار را همین امروز می کرد، 
پس چنین امکانی فراهم نیست. حال بهتر است که ما به دنبال رشد و توسعه کشور خود 
و ایجاد آرامش و امنیت برای مردم باشیم و در عین حال دیپلماسی فعال خود را هم ادامه 

دهیم و در پی احقاق حقوق ایران در جامعه جهانی باشیم.
فکر نمی کنم هیچ وزیری لیست اموال خود را نداده باشد

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه رویکرد دولت در مورد ثبت سامانه اموال مسئولین 
و اینکه تعدادی از وزرا هنوز در این سامانه لیست اموال خود را ثبت نکرده اند گفت: قبلا 
سامانه نبود، کتبی این لیست را می خواستند. البته فکر نمی کنم هیچ وزیری لیست اموال 
خود را نداده باشد چون همان یک ماه اول نامه آمد و من هم که آن زمان وزیر بودم این کار را 
انجام دادم. الان نمی دانم که مشمول این طرح هستم یا خیر اما الان هم آمادگی دارم که 

اموال خود را اعلام کنم. حتی دیده ام برخی وزرا کوچکترین تغییر را می دهند.
سخنگوی دولت تاکید کرد: این طرح، طرح بسیار خوبی است و با توجه به پیگیری هایی 
که در این زمینه از سوی نهادهای مسئول انجام شده، تا جایی که می دانم همه در آن 
اموال شان را ثبت کرده اند، پس اگر کسی هست که ثبت نکرده شما اطلاعات آن را برای 

ما بفرستید.

اموال همه کارگزاران ارشد نظام باید اعلام شود 

انقلاب شفافیت
انقلاب شفافیت مالی از درون قوه قضاییه آغاز شده است، انقلابی که در آن به رئیس قوه 
قضاییه این اختیار داده شده است تا نتایج بررسی خود درباره افزایش اموال کارگزاران نظام 
و خانواده آنها، از عالی ترین مقام سیاسی و اجرایی کشور یعنی رهبری و رئیس جمهوری 
را به اطلاع عموم برساند و البته لیست اموال پایین ترین سطوح مدیریت ارشد کشور یعنی 
روسای کلانتریهای محلی و معاونان شهرداران مناطق در کلانشهرها و خانواده شان را رصد 

کند.
از ابتدای انقلاب اسلامی که قانون اساسی نوشته شد تا امروز، سابقه نداشته است درباره 
اجرای یکی از اصول مهم این قانون، اقدام اجرایی واقعی انجام شود، اقدامی که به نظر می 
رسد با حضور حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در راس قوه قضاییه، رفته 

رفته جامه عمل می پوشاند.
اصل برزمین مانده 1۴2 قانون اساسی درباره ثبت و اعلام اموال کارگزاران ارشد نظام 
است که در قانون اساسی پیش از بازنگری و پس از بازنگری سال ۶۸ با بیان های متفاوت 
ولی در معنی مشترک وجود داشت. این اصل می گوید: »دارایی رهبر، رئیس جمهور، 
معاونان رئیس جمهور، وزیران و همسر و فرزندان آنان قبل و بعد از خدمت، توسط رئیس 
قوة قضائیه رسیدگی می شود که بر خلاف حق افزایش نیافته باشد.« برای اجرایی شدن 
این اصل مجمع تشخیص مصلحت نظام در 1۴ آذر ۹۴، مصوبه ای را به تصویب رساند و 
مقامات زیادی را مشمول اعلام دارایی خود، همسر و فرزندان تحت تکفلشان قبل و بعد از 
خدمت به رئیس قوه قضاییه اعلام کرد. افزایش دامنه اعلام اموال مسئولان و کارگزاران 
نسبت به اصل 1۴2 به اندازه زیادی صورت گرفت، به صورتی که در اصل قانون اساسی 
تنها ۴ گروه از مسئولان مشمول اعلام اموال خود و خانواده شان بودند ولی در مصوبه 

مجمع تشخیص مصلحت، این گروه ها به 2۸ مورد افزایش یافت.
از دارایی رهبر تا رئیس کلانتری و معاون شهردار منطقه

بر اساس قانون رسیدگی به دارایی مقامات، مسئولان و کارگزاران جمهوری اسلامی ایران 
که توسط مجمع تشخیص مصلحت مصوب شد، شخصیت های زیادی، موظفند صورت 
دارایی خود، همسر و فرزندان شان را در ابتدا و انتهای دوره مسئولیت به رئیس قوه قضائیه 

گزارش دهند:
1- رهبری 2- رئیس جمهوری 3- معاونان رئیس جمهوری ۴- وزیران 5- نمایندگان 
مجلس خبرگان رهبری ۶- اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام ۷- مقامات منصوب از 
سوی رهبری ۸- اعضای شورای نگهبان ۹- نمایندگان مجلس شورای اسلامی و معاونان 
رئیس مجلس و مدیران کل مجلس 10- معاونان رئیس قوه قضائیه و رؤسای سازمان ها و 
دستگاه های وابسته به این قوه و معاونان و مدیران کل آنان 11- دادستان کل کشور، رئیس 
دیوان عالی کشور و رئیس دیوان عدالت اداری و رؤسای کل دادگستری استان ها و معاونان 
همه آنها و سایر دارندگان پایه قضائی 12- مشاوران سران سه قوه 13- رؤسای دفاتر سران 
سه قوه، مجمع تشخیص مصلحت نظام و مجلس خبرگان رهبری 1۴- دستیار ارشد رئیس 
جمهوری، معاونان وزرا، مدیران کل و همترازان آنها 15- دبیران شورای عالی امنیت ملی، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، هیات دولت، شورای عالی انقلاب فرهنگی و شورای عالی 
فضای مجازی 1۶- رئیس و دادستان دیوان محاسبات کشور، معاونان آنان و اعضای هیات 
مستشاری 1۷- رئیس، قائم مقام، معاونان و دبیرکل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
1۸- رؤسا و معاونان سازمان ها و مؤسسات دولتی، نهادها و مؤسسات عمومی غیردولتی 
و مدیران کل آنها 1۹- فرماندهان و مسئولان نیروهای مسلح از درجه سرتیپ تمام و بالاتر 
و همترازان آنها و رؤسای کلانتری ها 20- مدیران عامل، اعضای هیأت مدیره بیمه ها، 
بانک ها و مؤسسات مالی و اعتباری دولتی و شرکت ها و مؤسسات وابسته به آنها، رؤسای 
مناطق و رؤسای شعب ارزی و ویژه و سرپرست های مناطق 21- رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار و معاونان وی، رؤسای بورس های تخصصی، مناطق و فرابورس 22- رئیس 
و اعضای هیأت عامل صندوق توسعه ملی 23- استانداران و معاونان آنان، فرمانداران، 
شهرداران و اعضای شورای شهر تمام شهرها و شهرداران مناطق کلان شهرها و معاونان 
آنها 2۴- سفرا و کارداران، سرکنسول ها و مسئولان حفاظت منافع و رؤسای نمایندگی های 
جمهوری اسلامی ایران در خارج کشور 25- نمایندگان دولت در مجامع عمومی، هیات 
مدیره، هیات امنا و مدیرعامل شرکت ها و مؤسسات دولتی یا وابسته به دولت و نهادها و 
مؤسسات عمومی غیردولتی 2۶- اعضای هیات مدیره و مدیرعامل و بازرسان مناطق ویژه و 
مناطق آزاد تجاری و معاونان آنان 2۷- رئیس کل گمرک و معاونان وی و مدیران کل گمرک 
و رؤسای گمرکات کشور 2۸- رئیس سازمان امور مالیاتی کشور، معاونان، مدیران کل و 

سرممیزین
در مسیر اجرای این قانون، در خردادماه امسال، حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم 
رئیسی، رئیس قوه قضاییه، آیین نامه ای صادر کرد که طبق آن، مقامات، مسئولان و 
کارگزاران گروه های 2۸ گانه بالا باید صورت دارایی خود، همسر و فرزندان تحت تکفل شان 
را که شامل کلیه اموال غیرمنقول و حقوق دارای ارزش مالی، مطالبات و دیون، سرمایه 
گذاری و اوراق بهادار، موجودی حساب های مختلف در بانک ها، مؤسسات مالی و اعتباری 
و نظایر آنها و هرگونه منبع درآمدی مستمر است، از طریق روش های اعلام شده، به اطلاع 

رئیس قوه قضائیه برسانند.
بر اساس آئین نامه مصوب رئیس قوه قضائیه، فهرست دارایی مقامات مسئول و سمت ها 
و مشخصات افراد مشمول و اسناد و اطلاعات مربوط به آنکه به قوه قضائیه ارائه می شود، 
محرمانه بوده و افشای آن ممنوع است اما مقامات مسئول می توانند شخصاً اطلاعات 
خود را افشا کنند. همچنین رئیس قوه قضائیه می تواند نتیجه رسیدگی به دارایی رهبری، 
رئیس جمهوری، معاونان رئیس جمهوری، وزیران و همسر و فرزندان آنان را منتشر کند. بر 
این اساس، می توان گفت ۴ گروه مسئولانی که در اصل 1۴2 قانون اساسی به صراحت 
عنوان شده است، مشمول اعلام عمومی گزارش نتیجه رسیدگی به اموال آنها هستند 
و بقیه گروه های فوق، از اعلام عمومی گزارش رسیدگی به اموال معاف شده اند. به 
بیان دیگر، شفافیت در اعلام نتیجه رسیدگی به اموال عمومی مسئولان، در طبقات 
بالای مدیریتی و اجرایی کشور، قانونی است ولی در سایر سطوح به دلیل »رعایت حریم 

خصوصی افراد« با مانع روبروست.
شفافیت مالی مسئولان، تکلیف قانونی است

دکتر حسین قاضی زاده، استاد دانشگاه و حقوقدان که از نویسندگان اصلی مصوبه 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده است، درباره آیین نامه اخیر رئیس قوه قضاییه و سامانه 
اعلام اموال مسئولان  می گوید: اعلام اموال مسئولان به رئیس قوه قضاییه یک تکلیف 
قانونی است که در قانون رسیدگی به دارایی مسئولان و کارگزاران نظام مصوب مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در ماده ۷ تکلیف شده است و وفق قانون اساسی که مشخص 
کرده در چه شرایطی و چه سطوحی باید این اعلام صورت گیرد، مصوبه به تصویب رسید. 
پس ما هم الزام قانون را برای اعلام اموال مسئولان داریم و هم در قانون بالادستی یعنی 
قانون اساسی و هم قانون عادی یعنی مصوبه مجمع و هم در سطح اجرایی یعنی آیین 

نامه ای که اخیرا توسط ریاست اصلی قوه قضاییه نوشته شده، به آن تکلیف شده است.
مردم می توانند سیاهه )لیست( اموال مسئولان را ببینند؟

سئوال دیگری که در ارتباط با سامانه اعلام اموال مسئولان پیش آمده است این است 
که آیا مردم می توانند و حق دارند اموال مسئولان رده بالای کشور را به صورت آنلاین در 
سامانه ببینند؟ دکتر قاضی زاده در این باره می گوید: آنچه در آیین نامه صادره از رئیس 
قوه قضاییه و متن مصوبه مجمع آمده بود، پیش بینی شده بود در جاهایی که نمایندگان 
مجلس حضور دارند از جمله کمیسیون اصل ۹0 مجلس، اطلاعات به صورت قانونی افشا 
شود. به یاد داشته باشید ما در قانون، مسئله »افشای قانونی« را داریم. مثلا در ذیل ماده 
۶۴۸ قانون مجازات، بحث افشای غیرقانونی بیان شده است. با این حال نمی توان گفت 
افشای اطلاعات اموال مسئولان الان به این معنی است که مردم مثلا از طریق یک سامانه 
اینترنتی به تمام اطلاعات مالی مسئولان دسترسی پیدا کنند. واقعیت این است که الان 
در ابتدای راه هستیم و هنوز این ساز و کار وجود ندارد که حجم اطلاعات مالی فراوانی از 
اموال مسئولان از ابتدای خدمت تا پس از اتمام زمان ماموریت و خدمت، منتشر شود. 
این حقوقدان درباره مشکلاتی که در تجربیات شفاف سازی در سازمانهای عمومی پیش 
آمده است، مثالی می زند و می گوید: هم اکنون در شهرداری تهران اطلاعات مدیران را 
به صورت کم و زیاد منتشر کردیم. همین اطلاعات مالی مدیران در این سطوح که الزام 
شورای شهر بود، دستمایه سوءاستفاده های بسیار زیادی قرار گرفت. البته شهرداری از 
کار خودش عقب نشینی نکرد. باید در نظر داشت شفافیت یک مسئله حقوقی نیست، 
یک مسئله نهادی و فرهنگی است و باید قدم به قدم شفافیت را به میان مردم آورد و حس 
مطالبه گری را در مردم زنده کرد. از طرف دیگر ممکن است بسیاری از سامانه های برخط 
و غیرآن را راه اندازی کنید ولی مردم برای دیدن اطلاعات این سامانه ها مراجعه نکنند و به 
تعبیر حقوقدانان تبدیل به امر متروک شود، ما دنبال امر متروک نیستیم و طبعا باید شفافیت 

به صورت واقعی در میان مردم مطرح شود.
چرا افشای اطلاعات مالی کارگزاران این قدر گسترده است؟

قاضی زاده در ادامه سخنانش با اشاره به شمول و گستره اموال مسئولانی که باید در 
سامانه قوه قضاییه ثبت شود، گفت: »قانون یاد شده، چنانچه از اسمش پیداست، قانون 
رسیدگی به دارایی مسئولان و دارایی کارگزاران نظام است و از آنجایی که نباید خلاف قانون 
اساسی باشد، مفاد اصل 1۴2 قانون اساسی در این خصوص توضیح داده شده است و 
به صورت دقیق تعریف می کند مسئول و کارگزار کیست. البته باید این نکته را به صورت 
شفاف گفت که این قانون بیش از اصل قانون اساسی، افرادی را به عنوان مسئول و کارگزار 
نظام معرفی کرده است. قانون اساسی بیش از رهبر، رئیس جمهور، معاونان و وزرا تکلیفی 

ندارد.
او در ادامه سخنانش توضیح داد: البته ایرادی هم ندارد ما شمول این قانون را 
افزایش دهیم چون در زمان نوشتن قانون اساسی، این همه نهادها موجود نبود و 
دست کم حساسیت روی این نهادها اینقدر بالا نبود. قانون پایین دستی یعنی مصوبه 
مجمع تشخیص مصلحت آمد و خلاء قانون اساسی را اصلاح کرد و قانونگذاری 

صورت گرفت. 
این قانون به بسیاری از مسئولان از جمله مدیران کل و مسئولان سازمان مالیاتی و حتی 
شهرداران و اعضای شورای شهر که دارای قدرت به مفهوم جدید آن و وابسته به نهادهای 
حاکمیتی هستند، ثبت و اعلام اموال خود و خانواده شان را الزام کرده است. لذا باید توجه 
داشت همه مردم تحت شمول این قانون قرار نمی گیرند. کارمندان سطوح میانی و پایینی 
مشمول این قانون نیستند. شاید 10 سال دیگر نیاز باشد این قانون بازنگری شود و تمام 

کارمندان دولت، اموال خود را به قوه قضاییه اعلام کنند.

سخنگوی دولت:

اجازه دهیم درانتخابات صدای همه شنیده شود

حجت الاسلام محمدرضا میرتاج الدینی درباره بروز اتفاقات اخیر در مجلس با بیان اینکه 
مجلس دارای جایگاه رفیعی است گفت: ما در جمهوری اسلامی این جمله را از امام )ره( 

به یادگار داریم که مجلس عصاره فضایل ملت است به این معنی که باید همه خوبی ها 
در آنجا تجمیع شود.

وی با بیان اینکه ادبیات مجلسی ها از شئونی است که باید از سوی نمایندگان رعایت 
شود، ادامه داد: نمایندگان مجلس باید در گفت وگوها و طرح نظرات و دیدگاه های خود، 

شان یکدیگر و به ویژه حرمت مجلس را حفظ کنند.
وی با یادآوری تجربه حضور در مجلس گفت: ممکن است در شرایط خاصی نماینده ای 
عصبانی شود اما عصبانیت دلیل بر این نیست کلماتی بر زبان افراد جاری شود که با 
ادبیات محترمانه فاصله دارد، فرق نمی کند این از طرف نماینده ها یا ریاست جلسه باشد.
نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه رئیس جلسه هم باید سعه صدر بیشتری داشته باشد 
گفت: اگر نماینده ای سخن تندی گفت و خواست نظم و انتظام مجلس را بر هم بزند 
رئیس جلسه طبق آیین نامه قادر به کنترل امور است، اما اینکه بحث به سمتی پیش 
برود که افراد با ادبیات نامناسب همدیگر را دیکتاتور خطاب کنند قابل قبول و پذیرفتنی 

نیست.
میرتاج الدینی مجلس را محل رای اکثریت خواند و ادامه داد: نمایندگان در صحن 
مجلس باید حرف و نظر خود را اعلام کنند اما باید بدانند که مجلس محل رای گیری 
است بنابراین وقتی برای طرح یا لایحه ای رای گیری شده و اکثریت به آن رای دادند دیگر 
جایی برای دعوا وتنازعات نیست. نماینده ادوار مجلس افزود: طبق قانون هر نماینده 

امکان اخطار قانون اساسی، تذکر آیین نامه ای و حتی نطق میان دستور و تذکر شفاهی 
دارد که فرصت و میدان برای طرح نظرات شان را در اختیار آنها قرار می دهد بنابراین و در 
چنین شرایطی طرح مباحث با ادبیات نامناسب برای مردم خوشایند نیست. وی با بیان 
اینکه نمایندگان باید بدانند که چه در زمان نطق و تذکر و چه زمان بررسی لوایح و طرح ها 
تریبون مجلس باز است و مذاکرات به صورت علنی منتشر می شود، گفت: مجلس مانند 
یک دانشگاه است و می تواند برای جامعه الگو باشد بنابراین اگر انتقاد تندی هم وجود 

دارد باید با ادبیات مناسب و محترمانه مطرح کنند. 
میرتاج الدینی انتقاد را حق نمایندگان دانست وگفت: مجلسی که سوت و کور باشد 
مجلس نیست، مجلس محلی برای بحث و گفت و گو و بالندگی است اما در عین حال 
انتقادها و نظرات مخالف باید همراه با حفظ حرمت و شان مجلس باشد. ما نمایندگانی 
را در مجلس داشته ایم که نظرات مخالف بسیار محکمی را درباره طرح یا لایحه ای 
داشتند اما هیچ کس از زبان آنها ناراحت نمی شد چون به صورت منطقی استدلال 

می کردند.
 کسی که منطق دارد، استدلال می کند نه اینکه داد و هوار  کرده و به دیگری کم حرمتی 
و بی حرمتی کند. این نماینده ادوار مجلس، مجلس را برآمده از رای ملت خواند و گفت: 
نمایندگان باید با حضور در مجلس به دنبال حل و رفع مشکلات جامعه باشند نه اینکه با 

رفتار و گفتارهایی که مناسب شان مجلس نیست مردم را ناامید و مایوس کنند.

حجت الاسلام میرتاج الدینی مطرح کرد

 مجلس محل استدلال است نه دادوهوار و بی حرمتی

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره احتمال ارجاع پرونده ایران به 
شورای امنیت از سوی اروپایی ها گفت: چنین طرحی مرده است 
و از نظر حقوقی و قانونی امکان استفاده اروپا از مکانیزم اسنپ بک 

درباره برجام وجود ندارد. 
صبح  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  موسوی«  عباس  »سید 
دوشنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه، با گرامی داشت 
یاد و خاطره شهدای دفاع مقدس و فرماندهان جنگ تحمیلی و 
روز مولانا گفت: مهمترین تحول دیپلماتیک طی روزهای اخیر، 
برگزاری مجمع عمومی سازمان ملل متحد است که ایران در آن، 
حضور پررنگ و فعالی داشت. روحانی در این سفر که به مدت سه 
روز طول کشید، دیدارهای پرباری داشت و سخنرانی مهمی را 

مطرح کردند.  
توسط  منطقه  امنیت  برای  هرمز  طرح  ابتکار  به  اشاره  با  وی 
رئیس جمهوری و دیدار وی با 15 تن از سران کشورهای مهم دنیا و 
گفت وگو با اندیشمندان و رسانه های مهم آمریکایی، اظهار داشت: 
محمد جواد ظریف در نیویورک با 22 تن از همتایان خود و هفت 
نفر از مقامات سازمان ملل متحد و سازمان های بین المللی دیدار 
و گفت و گو کرد. رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت 
امور خارجه ادامه داد: وی علاوه بر همراهی با رئیس جمهوری 
در نشست ها، در برخی از نشست ها به صورت جداگانه شرکت 
و سخنرانی کرده و مواضع ایران را تشریح کردند. حدود هشت 
مصاحبه و 10 دیدار با نخبگان و کانون های اندیشه ور انجام دادند.

ایروان )پایتخت  با اشاره به سفر امروز رئیس جمهوری به  وی 
ارمنستان( اظهارداشت: سفر رئیس جمهوری علاوه بر اجلاس 
اوراسیا، دوجانبه نیز ارزیابی می شود و وی با مقامات ارمنستان و 

کشورهای دیگر نیز دیدارهایی انجام می دهد  
 جزئیات طرح صلح هرمز به زودی ارائه می شود

موسوی درباره جزییات طرح صلح هرمز تصریح کرد: جزییات 
طرح به زودی به صورت مکتوب ارائه می شود به ویژه برای هشت 
کشوری که دعوت کرده ایم که در این ائتلاف حضور داشته باشند. 
این ابتکار زیر چتر سازمان ملل ارائه شده است. هدف این طرح، 

ایجاد صلح و امنیت منطقه است.  
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا، 
درباره ادعای گاردین مبنی بر تهدید اروپا برای خروج از برجام در 
صورت تداوم کاهش تعهدات برجامی خاطرنشان کرد: من از تهدید 
اتحادیه اروپا خبری ندارم اما اگر منظور این است که می خواهند از 
مکانیزم کاهشی استفاده کنند، چنین کاری غیرقانونی است. اگر 
می خواهند "اسنپ بک" کنند بدانند که این اقدام از هم اکنون 
مرده است چراکه ما اقدامات جبرانی برای خود و آنها در برجام 
پیش بینی کرده بودیم.   وی افزود: اگر ایران نقض برجام را می کرد، 
آنها می توانستند اسنپ بک را انجام دهند اما آنها برجام را نقض 
کنند ایران در قالب دو ماده 2۶ و 3۶ برجام می تواند اقدامات 
جبرانی انجام دهد.  موسوی خاطرنشان کرد: اگر آنها بخواهند در 
پاسخ به اقدامات جبرانی ما، اقدامات جبرانی انجام دهند، اقدام 
خنده دار و اشتباهی است و ما به آنها توصیه می کنیم که چنین 
نکنند.سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین درباره احتمال ارجاع 
پرونده ایران به شورای امنیت درخصوص برجام گفت: همانطور که 
گفتم، چنین طرحی مرده است و از نظر حقوقی و قانونی امکان 

استفاده اروپا از مکانیزم اسنپ بک وجود ندارد. 
 ارتباط با نمایندگان کنگره که دولتی نیستند، همیشه 

وجود داشته است 
با  ظریف  گفت وگوهای  درباره  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
نمایندگان کنگره در سفر اخیرش به نیویورک اظهار داشت: ارتباط 
با نمایندگان کنگره که دولتی نیستند، همیشه وجود داشته است. 

تا قبل از تحریم، آنها به محل اقامت ظریف یا مکان های دیگر 
می آمدند و دیدار انجام می شد. پس از تحریم ملاحظه کردند و 

سعی کردند رایزنی ها، تلفنی و غیرحضوری باشد.
وی یادآورشد: گفت وگوها درباره تحولات منطقه ای و دوجانبه 

بوده و آنها تلاش کرده اند از نقطه نظرات ایران مطلع شوند.
 اتهامات عربستان پایه و اساسی ندارد

این دیپلمات کشورمان درخصوص موضع ایران درباره حملات 
انصارالله به عربستان و مواضع تند ریاض در این باره یادآور شد: 
آنچه یمن انجام می دهد، دفاع مشروع و مورد حمایت ماست. آنها 
چهار سال و نیم زیرشدیدترین فشارها هستند و این واکنش ها، 
طبیعی است. اتهاماتی هم که زده می شود، خودشان می دانند 
اساس و پایه ای ندارد و جز شرمساری چیزی نیست. تنها راه خروج 

آبرومندانه از این بحران پذیرش آتش بس و آغاز گفت وگو است. 
موسوی درخصوص طرح عمران خان برای میانجیگری میان 
ایران و عربستان عنوان کرد: ما از همه اقدامات برای کاهش تنش 

استقبال می کنیم و از آقای عمران خان هم تشکر می کنیم.
وی درباره دیدار جابری انصاری با عمار حکیم هم گفت: جابری 
انصاری براساس وظایف خود به عراق سفر کردند. ایشان معاون 
امور ایرانیان، کنسولی و مجلس هستند و لازم بود قبل از اربعین، 
یک هماهنگی در سطح بالا انجام شود. ایشان در چارچوب این 
موضوع دیدارهایی را در عراق انجام دادند. در حین سفر برخی 
دیدار  که  دادند  انجام  حکیم  عمار  با  جمله  از  را  ملاقات هایی 

دیپلماتیک ساده و معمولی بود.
راه ارسال کمک های انسان دوستانه به یمن

 بسته است
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به ادعای عربستان مبنی 
بر ارسال تسلیحات از سوی ایران به یمن هم اظهار داشت: یمن 
تحت شدیدترین محاصره است و به قول عوام، چوب کبریت هم 
وارد آنجا نمی شود و حتی کمک های انسانی نیز نمی توان برای 
آنها فرستاد و سازمان های بشردوستانه هم این موضوع را اعلام 
کردند.وی اضافه کرد: ما آماده هستیم کمک های انسانی خود به 
ویژه کمک های دارویی و غذایی را به مردم جنگ زده یمن برسانیم 
ولی این راه بسته است. امیدواریم بعد از آتش بس، راه برای ارسال 

کمک های انساندوستانه فراهم شود.
آماده ایم سوء تفاهمات را رفع کنیم

موسوی درباره موضع امارات مبنی بر اینکه به ابتکار صلح هرمز 
نمی پیوندد، تصریح کرد: کشورها براساس منافع خود تصمیم 
می گیرند. ما آماده هستیم با تک تک کشورها به ویژه امارات چه 

به صورت جمعی و چه به صورت جداگانه گفت وگو کرده و سوء 
تفاهمات را رفع کنیم. از طرف ما، این اطمینان به همه کشورها 
داده شده است که ایران خواهان صلح، امنیت، ثبات و پیشرفت 
در کشورها است و این مسئله، نه با خرید از خارج بلکه از طریق 
همکاری های منطقه ای خواستاریم و امیدواریم آنها نیز هرچه زودتر 

به این جمع بندی برسند.
امیدواریم طرح ژاپن هم به دیدار این  و آن

 منوط نشود
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره آخرین وضعیت ابتکار ژاپن 
برای خروج از بن بست در برجام یادآور شد: شینزو آبه هم در سفر 
به ایران و دیدارهایی که با مقامات جمهوری اسلامی انجام دادند و 
هم در سفر ظریف به توکیو، خواستار ارائه پیشنهادات و راه حل هایی 

بودند که مشکل بی تعهدی اعضای برجام حل شود.
 موسوی یادآورشد: ایشان در قالب حسن نیت  طرحی را از طرف 
خودشان ارائه کرده بودند که با طرح فرانسه مشابهت داشت ولی در 
قالب روابط دوجانبه ایران و ژاپن بود و بر اساس آن، آنها نفت ایران را 

خریداری کرده و اعتباری برای ما تخصیص دهند.
هنوز  طرح  این  کرد:  اضافه  کشورمان  عالیرتبه  دیپلمات  این 
همچنان قابلیت اجرایی دارد و قابل پیگیری است اما امیدواریم به 
دیدار با این و آن منوط نشود. ژاپن هرچند عضو برجام نیست ولی 
از دوستان قدیمی ایران است و به همین خاطر این پیشنهاد مطرح 

شد. اگر این ابتکار اجرایی شود، ایران از آن استقبال می کند.
 ممانعت از عیادت از روانچی نشانه سقوط اخلاقی 

آمریکاست
موسوی درباره شرط آمریکا برای عیادت ظریف از روانچی هم 
مسائل  که  است  رذالت  اوج  آمریکا  اقدام  این  کرد:  خاطرنشان 
انسانی را به مسئله بدیهی قضایی و امنیتی گره بزنند. این کار نشانه 
سقوط اخلاقی دولت آمریکاست. آنها برای یک دیدار و عیادت 
پنج دقیقه ای ظریف با همکار و دوست چهل ساله اش، شرطی 
را مطرح کردند.وی در پاسخ به این سوال که آیا آمریکایی ها اسم 
خاصی را مطرح کرده بودند؟ ابراز داشت: تا آنجا که من می دانم 
اسم خاصی را مطرح نکردند ولی گفتند یک محکوم امنیتی که 
حکم قطعی گرفته  است، آزاد شود که غیرعملی بود. رئیس مرکز 
دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با اشاره به آخرین 
وضعیت سفیر ایران در سازمان ملل بیان کرد: امیدواریم روانچی 
ایران  توانمند  بسیار  و  اخلاقمدار  دیپلمات های حرفه ای،  از  که 
است، هرچه زودتر بهبود یابد. آنطور که صبح مطلع شدم حال 

عمومی شان بهبود یافته و عمل جراحی جواب داده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 امکان استفاده از مکانیسم »اسنپ بک« علیه 
ایران وجود ندارد



معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

هزینه 3۰ میلیارد تومانی برای توسعه 
تجهیزات آتش نشانی

معاون خدمات شهری شهرداری قم از هزینه 30 میلیارد تومانی شهرداری 
برای توسعه تجهیزات آتش نشانی طی سال های اخیر خبر داد.

سیدامیر سامع در حاشیه بازدید فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( از 
یکی از ایستگاه های آتش نشانی شهر قم، گفت:سال ۹۴ بالغ بر 10 میلیارد 
تومان از محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به استان برای تجهیز ناوگان 
آتش نشانی قم اختصاص یافت و بیش از 20 میلیارد تومان هم شهرداری در 

این زمینه اختصاص داد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه در سال های ۹5 و 
۹۶ بیش از 30 میلیارد تومان تجهیزات آتش نشانی برای قم خریداری شد، 
افزود: اگر امروز قرار باشد همین تجهیزات تامین شود باید بیش از 100 

میلیارد تومان هزینه انجام شود.
سامع همچنین به اختصاص اعتباری برای تجهیز و توسعه ایستگاه های 
آتش نشانی شهر اشاره کرد و گفت: از سال ۹۴ نیز با اعتبارات بسیار خوبی 
را به حد  توانستیم تعداد ایستگاه های آتش نشانی  یافت  که اختصاص 
استاندارد برسانیم. وی با بیان اینکه آخرین خرید انجام شده برای تقویت 
تجهیزات آتش نشانی شهر را نردبان ۴0 متری عنوان کرد و افزود: از سال 
۹۶ فرآیند خرید این نردبان آغاز شد و همین چند روز قبل تحویل و به ناوگان 
اضافه شده است. معاون خدمات شهری شهرداری قم با اذعان به دلاوری 
و رشادت های نیروهای عملیاتی آتش نشانی، تصریح کرد: در صحنه هایی 
که همه از آتش فرار می کنند آتش نشانان وارد آتش شده تا خسارات جانی و 
مالی به حداقل برسد و این اتفاق نمی افتد جز با عشق و علاقه آتش نشانان 

به مردم.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم:

۱۰۰ شیر هیدرانت آتش نشانی در نقاط 
حساس شهر قم نصب می شود

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: با 
تصویب کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم 
و تأمین منابع از سوی شهرداری قم، تا پایان سال جاری، 100 عدد شیر 

هیدرانت در سطح شهر قم و اماکن پرجمعیت نصب خواهد شد.
عباس جعفری با اشاره به اینکه اصلی ترین و آسان ترین راه برای اطفاء 
هنگام  در  زمان  کاهش  راه های  از  یکی  و  بوده  آب  از  استفاده  حریق، 
آتش سوزی، نصب شیرهای هیدرانت در سطح شهر است، اظهار داشت: 
با تصویب کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم 
و تأمین منابع از سوی شهرداری قم، تا پایان سال جاری 100 عدد شیر 

هیدرانت در سطح شهر قم و اماکن پرجمعیت نصب خواهد شد.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 
نصب شیرهای هیدرانت در نقاط مختلف سطح شهر می تواند باعث تسریع 
در آبگیری خودروهای آتش نشانی و جلوگیری از اتلاف وقت در هنگام 

آتش سوزی شود.
جعفری با تصریح بر انجام طرح های مطالعاتی و معیارهای مورد نظر 
جهت مکان یابی این شیرها، عنوان کرد: با توجه به مقدار آب مورد نیاز 
با توجه به بار حریق، نوع ساختمان ها از لحاظ مقاومت در برابر حریق و 
غیره بهترین نقاط برای نصب شیرهای هیدرانت در سطح شهر جانمایی 
شده است. وی گفت: با توجه به عدم  امکان استقرار ایستگاه و امکانات 
و تجهیزات در برخی نقاط حساس و پر جمعیت، این شیرهای آتش نشانی 
به منزله استقرار دائم خودرو اطفایی بوده که از لحاظ انجام کار نیروهای 
امدادی آتش نشانی در زمان وقوع حوادث و اقدام به موقع جهت حفظ جان 

و مال شهروندان حاضر در این نقاط، بسیار مؤثر است.
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه 
این شیرهای جدید با توجه به نیازسنجی های صورت گرفته، بر اساس 
وسعت و تراکم جمعیت، جانمایی شده و نصب خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: مساجد و حسینیه ها و مجتمع های تجاری و اداری از مهم ترین اماکن 

یاد شده هستند.
 

رئیس جهاد کشاورزی استان قم:

صنایع فرآوری در کنار مراکز تولید 
شیلات قم ایجاد شود 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: رونق آبزی پروری در کنار 
مزارع نه تنها موجب بهره وری بیشتر از منابع آبی می شود، بلکه فرصت های 

شغلی پایداری را نیز در بخش کشاورزی ایجاد می کند.
عباس پورمیدانی   بیان کرد: توسعه شیلات که نقش مهمی در افزایش 
کارآمدی بخش کشاورزی استان دارد به عنوان یکی از مهم ترین راهبردهای 

سازمان جهاد کشاورزی دنبال می شود.
وی افزود: درنتیجه گسترش آبزی پروری در کنار مزارع، آب مورداستفاده 
کشاورزان ازنظر مواد موردنیاز خاک غنی می شود که این موضوع بهبود 
عملکرد گیاه را درپی دارد. وی ادامه داد: قم طی سال های اخیر درزمینهٔ 
تولید انواع ماهیان گرمابی و سردابی، ماهیان زینتی و همچنین ماهیان 
صادراتی مانند خاویار به دستاوردهای قابل توجهی دست یافته و به دنبال 
گفت:  پورمیدانی  است.  شیلات  حوزه  در  خود  جایگاه  روزافزون  ارتقا 
قم به عنوان یکی از چهار استان دارای مجوز برای پرورش ماهی تیلاپیا 
انتخاب شده است و با فرصت های سرمایه گذاری ایجادشده در این زمینه،  
به زودی شاهد تولید گسترده این ماهی در استان و صادرات آن به سایر نقاط 

کشور خواهیم بود.
وی بیان کرد:  تلاش خواهیم کرد که صنایع فرآوری نیز در کنار مراکز تولید 
شیلات استان ایجاد شود تا ارزش افزوده بیشتری در این بخش برای قم به 
همراه داشته باشد. وی ادامه داد:  سازمان جهاد کشاورزی قم حمایت از 
سرمایه گذاران و بهره برداران صنعت شیلات استان را در دستور کار دارد و در 

حد توان برای توسعه این بخش تلاش خواهد کرد.
 

مدیر عامل جمعیت هلال احمر  استان قم:

۵3 امدادگرقمی به عراق اعزام می شوند
 مدیر عامل جمعیت هلال احمر قم از اعزام 53 نیروی این مرکز در ایام 
اربعین به عراق خبر داد و افزود: نیروهای هلال احمر از روز 13 تا 2۹ 

مهرماه به زائران خدمت رسانی می کنند.
محمد گلفشان اظهار داشت: در ایام اربعین تعداد 53 نیروی هلال احمر 
شامل پزشک، پرستار، تکنسین دارویی و امدادگر به عتبات اعزام می شوند 

و در عمود 10۸0 خدمات درمانی ارائه می دهند.
وی گفت: یک دستگاه آمبولانس و تیم همراه از جمعیت هلال احمر قم 
برای خدمت رسانی به زائران اربعین در درمانگاه هتل ام القری نجف مستقر 

خواهد شد.
مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان قم تصریح کرد: یک دستگاه 
آمبولانس به همراه تعدادی از نیروهای امدادی به عنوان تیم پشتیبان در 
مرز چذابه در ایام اربعین مستقر می شوند. وی افزود: تیم های امدادی 
هلال احمر به مدت 20 روز در داخل قم به زوار اربعین که از این استان عبور 
می کنند و یا در قرارگاه اربعین واقع در مصلی قدس حضور دارند، خدمت 
رسانی می کنند. گلفشان اظهار داشت: تیم پرشکی و درمانی هلال احمر 
از روز 13 مهرماه امسال به عتبات عالیات اعزام و تا روز 2۹ مهرماه خدمت 

درمانی ارائه می کنند.

رئیس پلیس راهور استان قم  خبرداد

تشدید نظارت بر نقاط پر تردد پردیسان
رئیس پلیس راهور استان قم از تشدید نظارت بر تردد خودروها در نقاط پر 

ترافیک پردیسان خبر داد.
حسن میر قیصری در پاسخ سوالی با عنوان »نظم در رانندگی در غیاب 
حداکثری پلیس راهنمایی« اظهار کرد: ترافیک در منطقه پردیسان قم غالبا 
بدون هیچ مشکلی در جریان است و گشت های راهنمایی و رانندگی نیز در 
خیابان های این منطقه بر وضعیت ترافیک نظارت می کنند. وی با اشاره 
به اینکه پردیسان به جز در برخی نقاط پرتردد به ویژه در برابر برخی مجتمع 
ابراز کرد: در دو نقطه  های دانشگاهی مشکل ترافیکی خاصی ندارد، 
دانشگاه آزاد و میدان تیراژه در برخی ساعات از روز به علت ازدحام خودروها 
عبور و مرور تاحدی دچار مشکل می شود. رئیس پلیس راهور استان قم 
گفت: به همکاران اعلام شده بیش از پیش در این دو نقطه حضور داشته 
باشند تا مشکل این نقاط نیز رفع شده و مردم به سهولت بتوانند تردد کنند.

کاهش سهمیه کارت سوخت جایگاه به 15 لیتر 
وزیر نفت گفت: روزی 35 هزار کارت جدید صادر می شود تا آخر مهر همه کارت خواهند داشت، 
اما باید این کارت استفاده شود تا اگر زمانی تصمیم بر سهمیه بندی شد مشکلی نداشته باشیم. زنگنه 
در مورد عدم استقبال از کارت سوخت شخصی، گفت: کاری که باید انجام دهیم این است که مقدار 
بنزین تحویلی از سوی کارت جایگاهداران را به 15 تا 20 لیتر کاهش دهیم البته تاکید می کنم که این 
سهمیه بندی نیست، زیرا افراد با کارت شخصی خود می توانند هر مقدار بنزینی که می خواهند دریافت 
کنند.وی افزود: اکنون کمتر از یک میلیون نفر کارت سوخت ندارند و درشهر های بزرگ همه کارت ها 
صادر شده و برخی از کارت ها در باجه های پست مانده است.وزیر نفت ادامه داد: روزی 35 هزار کارت 
جدید صادر می شود تا آخر مهر همه کارت خواهند داشت، اما باید این کارت استفاده شود تا اگر زمانی 

تصمیم بر سهمیه بندی شد مشکلی نداشته باشیم.

تکذیب سرقت مبلغ قابل توجه ارز از منزل نماینده مجلس
دفتر نماینده مردم خوی در مجلس در اطلاعیه ای اعلام داشت: خبر سرقت مبالغ قابل توجهی 
ارز و ریال از منزل یک نماینده مجلس کذب محض بوده و صرفا تعدادی اسناد و مدارک به همراه 
مقداری طلاجات شخصی و اندکی وجه نقد مورد سرقت قرار گرفته که هیات رئیسه مجلس در جریان 
امر هستند. اطلاعیه روز دوشنبه دفتر "سیدتقی کبیری" با بیان اینکه پرونده ای در این باره توسط 
پلیس آگاهی تهرانتشکیل شده است،  خاطرنشان کرد: شایعه پراکنی و تخریب شان نمایندگی مردم و 
تضعیف جایگاه مجلس شورای اسلامی و ایجاد فضای بی اعتمادی نسبت به خدمتگزاران صدیق نظام 
اسلامی توسط برخی افراد و بلندگوهای احزاب مخالف شناسنامه دار روشی منسوخ و دارای سابقه 
دیرینه است.به گزارش ایرنا، در یکی دو روز اخیر خبری در رسانه ها و شبکه های اجتماعی منتشر شد 

که از سرقت مبالغی یورو  و وجه نقد از منزل سید تقی کبیر نماینده خوی و چایپاره حکایت می کرد.

روحانی به تماس تلفنی ترامپ پاسخ نداد 
طبق گزارش نشریه آمریکایی »نیویورکر«، علیرغم تحرکات امانوئل ماکرون برای برقراری تماس تلفنی 
سه جانبه روسای جمهور فرانسه، ایران و آمریکا در نیویورک، حسن روحانی جواب تماس تلفنی ترامپ 
را نداده است. نیویورکر به نقل از منابع آگاه نوشت که ساعت ۹:30 شب مکرون به خط ترامپ زنگ 
زد ولی روحانی هرگز از اتاق خود بیرون نیامد. یکی از دیپلمات های فرانسوی که نامش فاش نشده 
است به نیویورکر گفت: مانند چند ماه گذشته، ما در نیویورک تلاش کردیم تا ایران تعهدات جدیدی 
داده و آمریکا نیز تحریم ها را کاهش دهد. ما ترتیبات فنی تماس تلفنی احتمالی را راه اندازی کردیم. 

این تماس رخ نداد.

واکنش ظریف به یک شایعه
"محمد جواد ظریف" در پاسخ به پرسشی درباره شایعه برخی رسانه ها درباره توافق راهبردی 25 ساله 
ایران و چین و امتیاز های ویژه کشورمان برای این توافق، افزود: این مساله از اساس، نادرست است.وزیر 
امور خارجه تصریح کرد: صرفا پیشنهادی از سوی ایران برای روابط 25 ساله مطرح شده است.ظریف 
در پاسخ به این سوال که آیا بند های این توافق را آنگونه که برخی رسانه ها مدعی شده اند، نادرست 
می دانید و بند های این توافق چه هستند؟ پاسخ داد: در اصل، توافقی در کار نیست که بند هایی داشته 

باشد. یک پیشنهاد برای برنامه ای 25 ساله است که تازه باید بنشینیم و شروع به نوشتن توافق کنیم. 

افزایش دستفروشان ایرانی در عراق 
عضو اتاق بازرگانی تهران گفت: پدیده ای که در چند ماه اخیر روند به شدت روند صعودی داشته 
حضور دستفروشان ایرانی در عراق بوده است. معمولا این افراد ماشین خود را که محل خواب و اقامت 
آنها نیز محسوب می شود کاپوتاژ کرده و با سفر به نقاط مختلف عراق به خصوص مناطق توریستی اقلیم 
کردستان، شروع به فروش اجناس مختلف می کنندعلی شریعتی در گفت وگو با ایلنا در خصوص حضور 
نیروی کار ایرانی در عراق گفت: در اقلیم کردستان بیشتر مردم استان های غربی به خصوص کردهای 
آذربایجان غربی حضور دارند اما در سلیمانیه اهالی کردستان و کرمانشاه حضور پررنگ تری دارند. در 

قسمت جنوب عراق یا عرب نشین نیز ساکنان استان لرستان و خوزستان بیشتر هستند.

اعلام پیروزی عبدالله عبدالله و اشرف غنی
کاندیداهای اصلی در انتخابات ریاست جمهوری افغانستان، عبدالله عبدالله و اشرف غنی، هر 
دو مدعی پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری شده اند، این در حالی است که کمیسیون انتخابات 
افغانستان گفته است تا اعلام نتایج نهایی انتخابات توسط این کمیسیون کاندیداها حق اعلام پیروزی 
ندارند.به گزارش رویترز، با اعلام پیروزی این دو انتظار می رود بحران انتخاباتی 5 سال پیش که هر دوی 
این نامزدها مدعی پیروزی در انتخابات شدند، تکرار شود.بر اساس قانون انتخابات در افغانستان اگر 
هیچ نامزدی قادر به کسب بیش از نیمی از آرای ماخوذه نشود انتخابات به دور دوم کشیده خواهد شد.

نمایندگان از رهبر معظم انقلاب قدردانی کردند 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای از سیاست های ابلاغی قانونگذاری از سوی رهبر 
معظم انقلاب قدردانی کردند. در ادامه جلسه علنی روز- دوشنبه- مجلس شورای اسلامی، احمد امیر 
آبادی فراهانی بیانیه نمایندگان در قدردانی از رهبر معظم انقلاب برای ابلاغ سیاست های دستگاه 

قانونگذاری قرائت کرد.

حذف قبوض کاغذی آ ب از سال آینده 
قاسم تقی زاده خامسی معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا از اجرای حذف قبوض کاغذی آب ازسال 
آینده خبر داد و گفت: حذف قبوض کاغذی آب به طور پایلوت در اصفهان درحال انجام است، اما 
تلاش ما این است که خوداظهاری را به مشترکان آب القا و آموزش دهیم تا خود مشترکین میزان مصرف 

آب را اظهار کنند.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد

 قم؛ به شهر بدون دخانیات تبدیل می شود

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم از برنامه ریزی ها برای اجرای طرح "قم شهر بدون دخانیات" خبر 
داد.  دکتر محمدرضا قدیر دیروز در دیدار با رئیس جمعیت مبارزه با دخانیات و معاون سازمان جهانی 
بهداشت گفت: بر اساس نظر سازمان جهانی بهداشت و اعلام آمادگی دانشگاه علوم پزشکی، شهر 
قم در کنار شهرهای مکه و مدینه به عنوان شهر بدون دخانیات معرفی شده است. وی بیان داشت: 
طی ماه های گذشته تیمی از سازمان جهانی بهداشت به قم سفر و با علما و مراجع عظام تقلید دیدار و 
گفتگو کردند که در آن دیدارها علمای قم، بر اجرایی شدن این طرح تأکید داشتند.  سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی قم گفت: مراجع عظام تقلید هر چیزی را که بر بدن ضرر داشته باشد، حرام اعلام کرده اند 
که دخانیات نیز ازجمله آن مسائل هستند و اثرات مخرب بسیاری بر بدن انسان دارد. دکتر قدیر گفت: 
قم می تواند به شهری الگو در زمینه مبارزه با مواد دخانی تبدیل شود و با بهره گیری از نظرات علما و 

مراجع عظام تقلید و مؤسسات فرهنگی و تحقیقاتی این امر خطیر عملی خواهد شد.
وی تأکید کرد: اجرای این طرح به یک باره نبوده و آهسته و پیوسته برنامه ریزی ها انجام و طبق نظر 

وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی و سازمان جهانی بهداشت فعالیت ها اجرایی خواهد شد.
حمایت شهرداری  قم برای اجرای طرح "قم شهر بدون دخانیات"

 شهردار قم  نیز دیدار رئیس  جمعیت مبارزه با دخانیات و معاون سازمان جهانی بهداشت با اشاره به 
طرح "قم شهر بدون دخانیات" گفت: شاخص های شهر بدون دخانیات باید مشخص شود و بر اساس 
برنامه اقدامات انجام شود و شهرداری قم حمایت کامل خواهد کرد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد 
با اشاره به طرح "قم شهر بدون دخانیات" تأکید کرد: شاخص های شهر بدون دخانیات باید مشخص 
شود و بر اساس برنامه و کار آیی اقدامات انجام شود، اگر این برنامه وجود داشته باشد، شهرداری قم 
حمایت کامل خواهد کرد تا به این نتیجه مهم دست یابیم. شهردار قم بهره گیری از فضای مجازی و 
رسانه ها در اجرایی شدن این طرح مهم ارزیابی کرد و گفت: در کنار تبلیغات، فرهنگ سازی و آموزش 
نیز مهم است که شهرداری قم حاضر است چندین بوستان شهری را برای ارائه آموزش اختصاص دهد.

دکتر سقائیان نژاد گفت: پیشنهاد می شود با محوریت دانشگاه علوم پزشکی قم، جلسه ای نیز در صحن 
علنی شورای اسلامی شهر قم برگزار شود تا بحث ها عملیاتی تر شده و بتوانیم برنامه ریزی ها را انجام 
دهیم.دکتر قدیر سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه از حمایت ها و نگاه عمیق شهردار 

قم در خصوص حمایت از اجرای طرح "قم شهر بدون دخانیات" قدردانی کرد.
راه اندازی کارگروه "قم شهر بدون دخانیات" 

معاون سیاسی امنیتی استاندار قم نیز دیدار رئیس  جمعیت مبارزه با دخانیات و معاون سازمان جهانی 
بهداشت از راه اندازی کارگروه »قم شهر بدون دخانیات« با حضور دستگاه های اجرایی و محوریت 
دانشگاه علوم پزشکی قم خبر داد. دکتر بیژن سلیمان پور با تأکید بر راه اندازی کارگروه »قم شهر بدون 
دخانیات« گفت: باید از ظرفیت های علمی با محوریت دانشگاه علوم پزشکی قم و استانداری استفاده 

کرده و این کارگروه با حضور سازمان های مربوطه ایجاد تا بتوانیم به این هدف مهم دست یابیم.
دکتر ایزانلو معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: سازمان جهانی 
بهداشت چهار شهر مکه، مدینه، مشهد و قم را به عنوان شهرهای بدون دخانیات معرفی کرده که 
برنامه ریزی ها در این خصوص ادامه دارد. وی تصریح کرد: جلساتی با مراجع عظام تقلید و علما نیز 
برگزارشده که همگی عدم استفاده از دخانیات در شهر قم را تأکید کرده و با راهنمایی های آن ها در 
تلاش هستیم این امر را محقق کنیم. دکتر عادلی رئیس هیئت مدیره جمعیت مبارزه با دخانیات 
استان قم نیز در این جلسه گفت: شهر بدون دخانیات به این معنی نیست که از فردا در هیچ جای 

شهر دیگرکسی دخانیات مصرف نکند، بلکه شاخص هایی دارد که آهسته آهسته اجرایی خواهد شد.
وی تأکید کرد: ایجاد دغدغه در میان گروه های مختلف هدف، کار مهمی است که باید دنبال شده تا 

بتوانیم به هدف "قم شهر بدون دخانیات" برسیم.

طرح:مهدی عزیزی 
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مدیرکل دفتر مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی 
تعداد  از  گفته   کشور  مالیاتی  امور  سازمان 
اجرای  به  درصد   ۲0 تنها  مشمول  پزشکان 
قانون نصب کارتخوان تمکین کردند و از ظرفیت 
برای  تومانی  میلیارد   7000 از  بیش  مالیاتی 
پزشکان تنها مبلغ 150 میلیارد تومان پرداخت 
شده است. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: وضعیت مناسب سازی و خدمات 
اجتماعی در مراکز درمانی خصوصی و دولتی استان مطلوب و رضایت بخش نیست. 

محسن بهشتی عصر دوشنبه در جلسه ستاد هماهنگی و مناسب سازی قم افزود: 
و جانمایی  مناسب سازی  به  مربوط  نیز ضوابط  قم  استان  درمانی  مراکز  درجدیدترین 

آسانسورها به هیچ عنوان رعایت نشده است.
وی اضافه کرد: مسکونی بودن پروانه های مراکز درمانی خصوصی مهمترین عامل در بروز 

مشکلات مناسب سازی و همچنین معضلات مربوط به پارک و عبور و مرور بیماران است.
بهشتی ادامه داد: پیوست پارکینگ در بیمارستان های شهدا، نکویی، فرقانی و دیگر مراکز 

دولتی استان رعایت نشده و بیماران و مراجعه کنندگان با مشکل روبه رو شده اند.
رعایت ضوابط  بدون  پزشکی  اندازی مجتمع های مختلف  راه  کرد:  وی خاطرنشان 
مناسب سازی و رعایت حقوق شهروندی، ظلم درحق مردم بوده که شایسته جامعه فرهیخته 

پزشکی استان نیست.
بهشتی اضافه کرد: برای بهبود وضعیت ساخت و ساز و شکل گیری مجتمع های درمانی، 
کمیسیون ماده 5 استان ورود پیدا کرده و به زودی ضوابط مشخصی در این رابطه به اجرا 
در خواهد آمد. وی با اشاره به به وضعیت مناسب سازی دستگاه های اجرایی استان قم در 
مقایسه با دیگر دستگاه های دولتی در جشنواره شهید رجایی در سال ۹۶ تاکید کرد: در 

مجموع از وضعیت مناسب سازی در قم رضایت کامل وجود ندارد.
وی اضافه کرد: وضعیت مناسب سازی درقم در مقایسه با سایر استان های کشور وضعیت 
مطلوبتری دارد. بهشتی گفت: ۹5 درصد از جمعیت استان، ساکن شهر قم بوده و به همین 
دلیل مبحث مناسب سازی درقم وضعیت مطلوب تری نسبت به استان های دیگر به دلیل 

آمار بالای جمعیت روستایی در آنها دارد.
وی خاطرنشان کرد: با وجود اقدامات انجام شده در روند مناسب سازی همچنان جای 
کار برای بهبود وضعیت تردد و مسیر های دسترسی وضعیت و معلولان در سطح شهر وجود 
دارد. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تصریح کرد: ورود سمن های مردم نهاد 

در بهبود وضعیت مناسب سازی در شهر قم اثر گذار بوده است.
واقعی  مناسب سازی   با  کنونی  مناسب سازیهای  وضعیت  کرد:  خاطرنشان  بهشتی 
فاصله زیادی داشته و برای بخش مهمی از جمعیت شهری که به دلیل کهولت سن و دیگر 

عارضههای پزشکی و غیره مناسب سازی خاصی صورت نگرفته است.
وی گفت: دربرخی از اتوبوس های ناوگان حمل و نقل عمومی شهر قم، امکانی برای 

استفاده افراد با ویلچر پیش بینی نشده که مشکلات زیادی برای جامعه هدف به وجود 
آورده است. بهشتی تاکید کرد: ساخت سازها و طراحی های عمومی و خصوصی در رابطه 
با مبحث مناسب سازی در مقایسه با سال های گذشته وضعیت مطلوب تری به خود گرفته 
است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: باید تلاش شود وضعیت 
مناسب سازی در استان قم به الگو و نمونه ای در سطح کشور تبدیل شده و دسترسی و تردد 

افراد معلول و سالمند بدون مشکل انجام شود.
وی تصریح کرد: الزام به مراجعه افراد معلول در گرفتن گواهینامه راهنمایی و رانندگی به 

برخی شعب خاص برای این افراد همراه با زحمت و دشواری بوده و باید اصلاح شود.
بهشتی بیان کرد: فضای معماری شهر قم باید بر مبنای حقوق شهروندی به نحوی 
طراحی و ساخته شود که امکان استفاده عادلانه و متوازن برای تمام افراد امکان پذیر باشد.

وی اضافه کرد: برای بهبود وضعیت مناسب سازی باید کمیته های تخصصی در ذیل 
ستاد مناسب سازی تشکیل و با بازدیدهای میدانی، تخلفات و مشکلات موجود در قالب 
کمیسیون های ماده 5 و ماده 100 بررسی شود.وی در بخش دیگری از سخنان خود ابراز 
کرد: کمبود پارکینگ موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر قم از دیگر مشکلات اصلی استان 

است.

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: مودیان مالیاتی در این استان برای استفاده از 
فرصت بخشودگی 100 درصدی جرایم قابل بخشش تا 30 مهرماه جاری فرصت دارند.

سهراب امدادی فرد  افزود: بر اساس بخشنامه ۴1/۹۸/200 که در هشتم مردادماه 
ابلاغ شده است، سازمان مالیاتی کشور امتیاز ویژه ای برای بدهکاران مالیاتی قائل شده و 

همه مودیان مالیاتی حقیقی و حقوقی می توانند از این مزایا استفاده نمایند.
وی بابیان این که مودی مالیاتی باید اصل مالیات و بدهی غیرقابل بخشش سال های 
گذشته را پرداخت نماید تا کل جرایم وی بخشیده شود، اضافه کرد: اگر مودیان بخش های 
تولیدی از یکم تا سی ام آبان اقدام به پرداخت اصل مالیات و جرایم غیرقابل بخشش 

نمایند، ۹۸ درصد و سایر مودیان ۹۶ درصد مشمول بخشودگی می شوند.
به گفته وی، درصد بخشودگی جرایم غیرقابل بخشش در ماه های آذر، دی، بهمن و 
اسفند نیز به ترتیب برای مودیان واحدهای تولیدی ۹۶، ۹۴، ۹2 و ۹0 درصد و برای سایر 

مودیان به ترتیب ۹2، ۸۸، ۸۴ و ۸0 درصد می باشد.
امدادی فرد با بیان این که 20 اسفندماه آخرین مهلت پرداخت جرایم غیرقابل بخشش 
 ،1۶۹ مواد  قابل بخشش  جرایم  برای  بخشنامه  این  گفت:  است،  مالیاتی  مودیان 
1۹0، 1۹3، 1۹۷ و 1۹۹ قانون مالیات های مستقیم و مواد 22 و 23 قانون مالیات بر 

ارزش افزوده برای مودیان اشخاص حقیقی و حقوقی است.
به گفته وی، هدف از اجرای طرح بخشودگی 100 درصدی جرایم مالیاتی  حمایت از 
تولید،  کالای ایرانی، فعالان اقتصادی، رضایتمندی مودیان و تکریم ارباب رجوع می باشد.

وی خاطرنشان کرد: سال آینده میزان بخشودگی جرایم مالیاتی بخش های تولیدی ۷0 
درصد و بخش های غیرتولیدی 50 درصد خواهد شد.

مدیرکل امور مالیاتی قم بابیان این که استقبال خوبی از سوی مودیان مالیاتی صورت 
گرفته است، ادامه داد: اداره کل امور مالیاتی در ساعت های صبح و بعدازظهر آماده 

پاسخگویی و راهنمایی مودیان مالیاتی استان می باشد.

معاون استاندار قم:

وضعیت مناسب سازی مراکز درمانی قم مطلوب نیست

مدیرکل امور مالیاتی استان قم اعلام کرد

بخشودگی جرایم مودیان مالیاتی تا 3۰ مهر 

باغ   مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
پرندگان در حال ساخت در شهر قم در صورت رعایت همه 
ملاحظات زیست محیطی، مجوز فعالیت دریافت می کند.

سید رضا موسوی مشکینی بیان کرد:  یکی از جذابیت 
های طبیعی،  نمایش حیات وحش و حیوانات در محیط 
های شهری است که به شدت نیازمند ایجاد شرایط مناسب 
آنان و رعایت ملاحظات زیست محیطی  برای نگهداری 

است.
وی بر ضرورت آشنایی هرچه بیشتر شهروندان با گونه 

های جانوری و محیط زیست تأکید کرد و گفت: در حال 
حاضر شهرداری قم در حال ساخت مجموعه باغ پرندگان 
است که می تواند جذابیت های محیط زیستی را به نمایش 

گذاشته و به رونق در حوزه گردشگری کمک کند.
این  قم گفت:  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
استان دارای تنوع جانوری و گیاهی قابل توجهی است که 
بسیاری از شهروندان اطلاعی از آن ندارند و آشنایی هرچه 
اصولی  و  برخورد درست  نحوه  و  با حیات وحش  بیشتر 
با طبیعت، می تواند در حفظ و حراست از محیط زیست 

بسیار مؤثر باشد.
حدود 30 درصد از مساحت استان قم شامل دو منطقه 
حفاظت شده، چهار منطقه شکار ممنوع و شش تالاب به 
نوعی تحت نظر اداره کل محیط زیست استان بوده که این 

رقم بالاتر از میانگین کشوری است.
در استان قم با مساحت بیش از 11 هزار کیلومترمربع، 
حدود 50 درصد پرندگان، 20 درصد خزندگان، 10 درصد 
پستانداران و ۹ درصد گیاهان در مقایسه با وضعیت کل 

کشور وجود دارند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

باغ پرندگان در صورت رعایت همه ملاحظات مجوز دریافت می کند

در  خصوصی  بخش  حضور  لزوم  بیان  با  قم  استاندار 
فعالیت های تولیدی در استان بر ضرورت حمایت مدیران از 

طرح های اشتغال زایی کارآفرینان قمی تاکید کرد.
بهرام سرمست در جلسه کمیسیون بررسی طرح های 

غیر کشاورزی استان که در سالن جلسات امام جواد )ع( 
با اشاره به اهمیت حمایت از  استانداری قم برگزار شد، 
طرح های  اجرای  در  خصوصی  بخش  سرمایه گذاری 
تولیدی، اظهار کرد: اهتمام استان ایجاد بستر مناسب 

برای جذب و حضور سرمایه گذاران و نقش آفرینی در حوزه 
اقتصادی است.

به وجود برخی موارد حقوقی در  اشاره  با  استاندار قم 
خصوصی  بخش  به  ملی  اراضی  انتقال  و  اجاره  تمدید 
جلسه  در  موارد  این  طرح  افزود:  قانون،  چارچوب  در 
کمیسیون بررسی طرح های غیر کشاورزی و حضور تمام 
دستگاه های متولی فرصتی برای حل این مسائل و حمایت 

از تولیدکنندگان فراهم می کند.
سرمست وجود طرح های اشتغالزایی و تولید محور و نیز 
پروژه های حوزه انرژی خورشیدی، در بین این طرح ها را 
مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: انعطاف و حمایت قانونی 

سرلوحه کار مدیران در برخورد با کارآفرینان باشد.
گفتنی است کمیسیون بررسی طرح های غیر کشاورزی 
که به بررسی اجاره و انتقال اراضی ملی خارج از شهرها 
کشاورزی  غیر  طرح های  قالب  در  خصوصی  بخش  به 
می پردازد با نمایندگی اداره کل جهاد کشاورزی استان از 

سوی دولت برگزار می شود.
لازم به ذکر است در این جلسه تمدید اجاره وانتقال قطعی 
زمین جهت  اجرای طرح هایی چون ایجاد کارگاه شستشو 
شن و ماسه، تولید گرانول و تولید پانل های خورشیدی 

بررسی و تصویب شد.

استاندار قم تاکید کرد
ضرورت حمایت مدیران از طرح های اشتغال زایی کارآفرینان قمی

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

راننده گرامی : با استفاده از چراغ راهنما ، 

دیگر رانندگان را از مسیر خود آگاه سازید.

پیام آموزشی


